
تعبیه مسیر بودجه ریزی صحیح با اجرای حساب واحد خزانه
محمدحســین ســیف اللهی مقدم   با گذشت 
نزدیک به ۹ ماه از مکلف شدن دستگاه های دولتی 
به داشتن حساب متمرکز خزانه، استنکاف برخی 
از این دســتگاه ها و بی تفاوتی نهادهای نظارتی به 
اجرای قانون، مانعی در مســیر بودجه ریزی شده 

است.
چند ماهــی از ابلاغ قانون حســاب واحــد خزانه 
می گذرد. با وجود الزام به تبعیت همه دســتگاه ها 
و نهادهــای دولتی به ایــن امر، اما هنــوز برخی 
دســتگاه ها و دانشــگاه ها از اجرای این قانون سر 
باز می زننــد. اســتنکاف از قانون توســط برخی 
نهادها و ســازمان ها این ســوال را ایجاد می کند 
کــه دســتگاه های نظارتی کــه وظیفــه نظارت 
بر اجــرای قانون را دارنــد، چــه تمهیداتی برای 
استنکاف کنندگان از قانون حساب واحد خزانه در 

پیش گرفته اند؟

قانون حساب واحد خزانه چه می گوید؟
در راســتای سیســتم یکپارچه مدیریت اطلاعات 
مالی دولت و تجمیــع کلیه منابع مالــی دولت در 
خزانه داری کل کشــور و پرداخت کلیه اعتبارات از 
طریق خزانه داری کل کشــور بر اساس اصل )۵۳( 
قانون اساسی کشور، مفاد بند )ب( ماده )۱۷( قانون 
برنامه پنج ساله ششم توسعه اقتصادی، اجتماعی و 
فرهنگی جمهوری اســلامی ایران، بند )الف( ماده 
)۲۰( قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور 
و همچنین مفاد جزو )۲( بند )الــف( تبصره )۷( و 
بند )و( تبصره )۱۹( قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ کل 
کشــور، در ارتباط با اجرایی کــردن بند )ه( تبصره 
)۱۹( قانون بودجه که بایــد کلیه منابع مالی دولت 
به واسطه حساب های خزانه داری کل کشور وصول 
و کلیه پرداخت ها از طریق حساب های خزانه داری 
کل کشور به ذی نفع نهایی یا به حساب های بانکی 
دســتگاه های اجرایی نــزد بانک مرکــزی واریز 
شــود. در دولت ســیزدهم با توجه به دستورات و 
تمهیدات معــاون اول رئیس جمهــور، وزیر امور 
اقتصادی و دارایی و خزانه داری کل کشــور، مقرر 
شد که حســاب ها طبق قوانین و مقررات یادشده 
در حساب واحد خزانه تجمیع شــود.بنابراین، اگر 
نهادهای نظارتی نســبت به تخلفات دستگاه های 
دولتی بی تفاوت باشــند، راه اصــلاح بودجه ریزی 
و در نتیجه کســری بودجه دولت کــه به پدیده ای 
مزمن در کشور تبدیل شــده است، همچنان بسته 
خواهد ماند. حساب واحد خزانه، شفافیت درآمدها 
و پرداختی های دستگاه های دولتی را به همراه دارد 
و نهادهــای نظارتی باید با متخلفیــن از اجرای آن 
برخوردهای جدی ترتیب بدهند تا هر چه سریع تر 

در سبب اجرای آن برآیند.
با اجرای قانون حساب واحد خزانه اطلاعات تمامی 
عملیات های مالی دولت در یکجا متمرکز می شود 
و تا تمامی دریافت ها به صورت مســتقیم به خزانه 
واریز و پرداخت ها نیز به صورت مســتقیم از خزانه 

به ذی نفع نهایی انجام شود. حساب واحد خزانه با 
افزایش شــفافیت و نظارت برخط بر تراکنش های 
مالی دســتگاه های دولتی، امــکان نظارت برخط 
و مســتقیم را بر منابع و مصارف آنهــا امکانپذیر 
می سازد و به عنوان مانعی بر ســر راه اتلاف منابع 
مالی عمل می کند.به این ترتیب حســاب متمرکز 
خزانه اقدامی مناسب است که با بهینه سازی منابع 
و مصارف دولت از اتلاف و انحــراف منابع دولتی و 
بیت المال جلوگیری می کند. با این وجود و به رغم 
ابلاغ این قانون و مکلف شــدن همه دستگاه ها به 
تمکین از قانون، اما هنوز مقاومت هایی در برابر آن 

وجود دارد.

فرار برخی دستگاه ها از حساب متمرکز خزانه
شانزدهم فروردین ماه سال جاری، خزانه داری کل 
کشور در بخشــنامه ای همه دستگاه های اجرایی را 
مکلف کرد که حساب های درآمدی و هزینه ای خود 
را فقط از طریق خزانه داری کل کشــور و نزد بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران افتتاح کنند. بر این 
اساس مقرر شد که این دستگاه ها تا پایان فروردین 
ماه نسبت به مســدود کردن حساب های فرعی نزد 
ســایر بانک ها اقدام کنند.با وجود تمکین اکثریت 
دســتگاه های دولتی به اجرای این قانون، همچنان 
برخــی دســتگاه ها و نهادهای دولتی بــه دلایلی 
از جمله تعارض منافع خود را ملــزم به اجرای این 
قانون نمی بینند. این در حالی است که قانون برای 

همه یکسان است و همه ملزم به اجرای آن هستند.
کارشناســان یکی از علل اجرا نشــدن این قانون 
را ذی نفع بــودن دســتگاه ها و آزادی عمل آن ها 
در پرداختی هــا بیــان می کنند. به ایــن ترتیب 
که برخی دســتگاه ها با توجه بــه دریافتی هایی 
که دارنــد، مبالغی را بــه عنوان پــاداش و مزایا به 
مدیران و کارکنان خود خــود اختصاص می دهند 
در حالی که با تمرکز حســاب ها در خزانه داری کل 
و امکان نظــارت برخط بر عملیــات مالی آنها، این 
اقدام شــفاف خواهد شــد.به گفته مهدی اشعری 

کارشــناس اقتصــادی، »تمرکــز حســاب های 
دســتگاه ها فارغ از اینکه درگیر فســاد باشــند یا 
نباشند برای آنها نامطلوب اســت؛ زیرا دستگاه ها 
در بانک ها مانده حساب دارند که ترجیح می دهند 
برای این ســپرده ها ســود نیز دریافــت کنند که 
یا به صورت ســود مســتقیم یا دریافت وام است. 
دستگاه ها اعم از سالم و فاسد ترجیح می دهند که 
ســپرده های خود را در بانک ها نگهداری کنند. و از 
این رو خود دســتگاه ها یکی از موانع اجرای قانون 

حساب متمرکز بانک مرکزی به شمار می روند.«
با گذشــت بیش از ۸ مــاه از ابلاغ قانون حســاب 
متمرکــز خزانه، همچنــان برخی دســتگاه ها و 
دانشگاه های علوم پزشــکی از اجرای آن استنکاف 
می کنند؛ این در حالی ســت که ســید احســان 
خانــدوزی وزیر امــور اقتصادی و دارایــی اواخر 
مهرماه ســال جاری گفت که برخی از دستگاه ها از 
زیرمجموعه های نفت و دانشگاه های علوم پزشکی 
و غیره در این زمینه تخلفاتی داشــتند. سه چهار 
هفته قبل از هیأت دولت مصوبه ای گرفته شــد تا 
همه ی دســتگاه ها مکلف به تمکین در این زمینه 
باشند. این خبر خوشی است که ظرف یکی دو ماه 

آینده اجرای آن اعلام می شود.
به رغم وعده و وعید دســتگاه ها به تمکین از قانون 
حســاب متمرکز خزانه برخی نمایندگان مجلس 
از بدعهــدی دســتگاه ها در اجــرای ایــن قانون 
می گویند. بر اســاس تبصــره ۳ مــاده ۱۷ قانون 
برنامه ششــم توســعه، در صورت تخلف توســط 
دســتگاه های دولتی و عدم انتقال حســاب های 
نزد بانک های تجاری به حســاب واحد خزانه نزد 
بانک مرکزی، در حکم تصرف غیرقانونی در وجوه و 
اموال عمومی محسوب می شود. بنابراین، نهادهای 
نظارتی، اعم از سازمان حسابرسی در دولت، دیوان 
محاسبات در مجلس و سازمان بازرسی کل کشور 
در قوه قضائیه به عنوان ســه نهاد ناظر، باید به این 
تخلفات از قانون ورود و با تصرف در اموال عمومی 

برخورد کنند.

خریدارگـزارش می دهد

آزادسازی واردات طلا، چه تأثیری بر اقتصاد کشور دارد؟
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خانه  هنر   میرا

سخنگوی صنعت آب خبر داد
کاهش ۲۱ درصدی حجم آب سدهای 

تهران نسبت به سال گذشته

سخنگوی وزارت امور خارجه در نشست خبری:

اجازه اظهارنظر درباره تمامیت 
ارضی خود را نمی دهیم

وزیر صمت:
وهای وارداتی هفته آینده  نخستین خودر

وارد کشور می شود

هر کارمند سالانه ۹ میلیون تومان مالیات می پردازد
وش و پزشک   جامعه می پذیرد طلافر

سالانه ۲.۵ میلیون مالیات بدهد؟

صفحه 3

صفحه 3

صفحه 2

صفحه 5
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شکست سیاست های بانک مرکزی در مهار قیمت ارز و سکه

 رکـوردهای قیمتی 
ماندگار شد

 وزیر صنعت معدن و تجارت بــا تاکید بر اینکه اولویت مــا واردات خودروهای 
اقتصادی است، گفت: ثبت ســفارش خودرو در هفته های گذشته انجام شده و 

نخستین خودروهای وارداتی هفته آینده وارد کشور می شود.

با امضای تفاهم نامه وزارت صمت و بانک مرکزی

 سیاست های ارزی و تجاری کشور
 منطبق می شود

آگهي تجدید مناقصه عمـومي
 یک مرحـله اي » شماره 1401-56 «

روابط عمومي شرکت سهامي برق منطقه اي هرمزگان

شــرکت ســهامی برق منطقه ای هرمزگان در نظر دارد از طريق برگزاری مناقصه عمومی 1مرحله ای , نسبت به » خريد انواع ناوداني 
گالوانيزه گرم براي شارژ انبار مركزي« اقدام نمايد.

    لذا ازمتقاضيان شرکت دراين مناقصه دعوت بعمل می آيد، جهت دريافت اسناد مناقصه به سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس 
www.setadiran.ir مراجعه ونسبت به واريز مبلغ500,000ريال ، بصورت الکترونيکی به شماره حساب 4001103104025187بنام 
تمرکز وجوه درآمدحق انشــعاب وسايردرآمدهای شركت ســهامي برق منطقه اي هرمزگان  ازتاريخ1401/09/22 لغايت 1401/09/26 
اقدام ويک نسخه از اسناد مناقصه را دريافت نمايند . با توجه به اينکه کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد تا ارائه پيشنهاد از 
طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت برگزار می گردد , لازم است در صورت عدم عضويت قبلی شرکتها در سامانه فوق مراحل ثبت نام 
در سايت مذکورانجام ونسبت به دريافت گواهی امضا, الکترونيکی اقدام نمايند . شرکت کنندگان می توانند جهت کسب اطلاع از سوالات 
فنی با شــماره 33313861و33313776و33313758-076 داخلی 2171و جهت ســوالات قراردادی با داخلي2071، ودر خصوص 

سامانه با داخلی 3000تماس حاصل فرمايند . ثبت شماره تلفن ,فکس وايميل از سوی شرکت کنندگان در سامانه الزامی می باشد . 
توضیحات:

1 -مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار:692/100/015 ريال به صورت تضمين معتبر بانکی و يا واريز نقدی
2- مدت انجام پروژه:سه ماه شمسي

3-دســتگاه نظارت : معاونت بهره برداری شرکت سهامی برق منطقه ای هرمزگان می باشــد و شرکتهای متقاضی می توانند در خصوص 
سوالات فنی خود  با تلفن09179001101 )آقای  مهندس قريشی( تماس حاصل فرمايند.

4-حداكثـرمهلت تحويل اسنـادبه دبيرخانه اينشركت تاساعت 8صبح روز چهار شنبه مورخ  1401/10/07 و زمان بازگشايی پاكات راس 
ساعت 10 صبح همان روز دردفتر امور تدارکات وقراردادهاي اين شركت می باشد. 

5-به پيشنهادات مشروط،مبهم،مخدوش وفاقد سپرده وپيشنهاداتي كه بعد ازموعد مقرر به دبيرخانه اين شركت ارسال گردد مطلقاً ترتيب 
اثرداده نخواهدشد.

6-آگهي ما درسايت سامانه )www.setadiran.ir(بخش "ثبت نام/ پروفايل تامين کننده / مناقصه گر"  قابل مشاهده مي باشد.

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق خوزستان

مناقصه گذار : شرکت توزیع نیروی برق خوزستان

سپرده شركت در مناقصه )ريال( مبلغ برآورد اوليه موضوع مناقصهشماره مناقصه

172053791921,360,300,000پروژه اجرايی تامين برق شهرک رضوان بندرامام 1401/106

مهلت دریافت اسناد مناقصه : از تاریخ 1401/09/21 لغایت 1401/09/29
محل دریافت اسناد مناقصه : آگهی و اسناد مناقصه در سایت ستاد ایران )www.setadiran.ir( قابل رویت می باشد . ) دانلود اسناد 

مناقصه، ارائه پیشنهاد قیمت و ثبت پاکات از طریق سایت ستاد ایران امکان پذیر است .(
تاریخ تحویل پاكات مناقصه : تا پایان وقت اداري روز چهارشنبه مورخ  1401/10/14 

محل تحویل پاكات مناقصه : اهواز امانیه خیابان شهید منصفي شركت توزیع نیروي برق خوزستان طبقه اول  دفتر حراست و امور محرمانه 
تاریخ گشایش پاکت ب  : روز شنبه 1401/10/17 ساعت 8:30

تاریخ گشایش پاکات الف و ج : روز دوشنبه 1401/10/19 ساعت 8:30
مبلغ خرید اسناد مناقصه : 300.000 ریال واریز به حساب سپهر شماره 0104978200007 نزد بانك صادرات اهواز شعبه دز 

پیشنهاد دهنده مكلف است معادل مبلغ سپرده ، تضمین هاي معتبر تسلیم یا مبلغ مذكور را به حساب بانكي شركت واریز و یا چك بانكي 
تضمیني در وجه شركت تهیه و حسب مورد ضمانت نامه یا رسید واریز وجه یا چك بانكي را ضمیمه پیشنهاد به شركت تسلیم نماید.

به پیشنهاد هاي فاقد سپرده ، سپرده هاي مخدوش ، سپرده هاي كمتر از میزان مقرر یا چك شخصي و نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد.
به پیشنهاد های فاقد امضاء،  مخدوش و پیشنهاد اتي كه بعد از انقضاء مدت مقرر واصل شود مطلقاتًرتیب اثر داده نخواهد شد.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است . 
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/9/21 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/9/22
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پیامد آشتی با مردم، عقب نشینی کشورهای 
عربی و چین  

فروزان آصف نخعی  نویســنده در تحلیل خود در بــاره موانع داخلی 
اتخاذ سیاســت خارجی فعال کــه منتهی به حرکت تهاجی شــورای 
همکاری خلیج فارس در کنار چیــن علیه منافع ملی ایران شــده، بر 
تغییر سیاست ها و آشتی ملی و ورود میانه روها برعرصه سیاست ایران 

تا دیر نشده تاکید می کند.
تکیه گاه نواصولگرایی با سیاســت نگاه به شــرق بــا عملکرد چین در 
بحران بی سابقه ای فرورفته است. در جهانی که در حال عبور به دنیای 
چندقطبی است، اتخاذ سیاست هایی که به نوعی دوقطبی کاذب دامن 
می زند، اشتباهی نه تاکتیکی که استراتژیک است. این اشتباه در برابر 
سوال بدون پاسخ که آیا چین اســتراتژی تعاملی و غلبه اقتصادی خود 
را بر هزاره ســوم جهان، بر حمایت از ایران در برابر شیوخ عرب و غرب 

ترجیح می دهد؟ رخ داده است.
شاید بتوان گفت سیاســتمداران ایرانی تز سه جهانی مائو را هیچگاه به 
درســتی درک نکردند. تزی که بی تاثیر از فرهنگ هیرارشــی ناشی از 
کنفوسیوئیسم، تدوین نشده بود و بر اساس آن حزب کمونیست چین 
درک واقع بینانه ای از نظام جهانی به دســت مــی داد. این فهم از نظام 
جهانی به چین کمک می کرد دســت کم از نظر تئوری، که از متحدین 
اتحاد جماهیر شوروی به شــمار می رفت، خود را از آسیب ها درگیری 
میان دو قطب جهانی به رهبری آمریکا و اتحادجماهیر شوروی برحذر 
بدارد. رهبران چین به درستی با شــناخت اعوجاجات نظام بین الملل 
و تغییر پارادایمیک آن، در پی ایجاد فضای مانــوری جدید بودند تا در 
برابر تهدیدهای احتمالی مســکو در آینده مقاومت کند. این امر محقق 
شد. شــوروی رفت و آمریکا در خیال دنیای تک قطبی، ناگهان اژدهای 
جدیدی را در کنار خود احساس کرد. اژدهایی که در پشت بلندترین و 

طولانی ترین دیوار جهان سربرآورد.
به عبارت دیگر چیــن هرگز مایل نبود به عنــوان متحد اتحاد جماهیر 
شوروی، در زیر مجموعه این کشور در آسیا و جهان معنا بدهد. به همین 
دلیل هوشیارانه خود را از شبه جنگی اتمی و نظام دوقطبی ساز حاصل 
از آن خود را دورســاخت، و راهی ســومی را در حوزه غلبه اقتصادی، و 
سیاســی به جای غلبه امنیتی و نظامی برای خود گشــود.تندروهای 
جمهوری اسلامی ایران فلســفه چنین گرایشی را هرگز درک نکردند. 
اتخاذ چنین رویکردی، به معنای عدم ورود چین به درگیری ها سنتی 
ناشی از ســلاح اتمی بود. بن مایه چنین سیاســتی هیچگاه در جهان 
سوم، سویه ایران را در اســتخوانبندی سیاست ایدئولوژیک و سیاست 

خارجی چین در جایگاه ویژه و یا حداقل با اهمیتی قرار نمی داد.
عدم درک چنین رویکردی ناشی از برداشــت غلط از روندهای جهانی 
در نزد مسئولان سیاســت خارجی از ســوی اصولگرایان تندرو و یا به 
عبارتی نو اصولگرایان بود. آنان به اشــتباه سیاست خاورمیانه ای خود 
را اعم از تقویت هلال شــیعی و یا تقویت مرزهای تخاصم در محورهای 
اســتراتژیک در حوزه منافع غرب و آمریکا را به حوزه جهانی تســری 
دادند. هرچند موضع منطقه ای چنین سیاستی اکنون دشواری ها و بن 
بست های خود را به نمایش گذاشــته، اما غلبه سیاست تخاصم و ستیز 
تحت عنوان انقــلاب دائمی و صدور آن به جهان اجــازه نمی دهد ابعاد 
این سیاســت را به خوبی بررســی کرده و عیوب آن را به درستی مورد 

محاسبه و هزینه و فایده قرار دهد.
این سیاست با غلبه تشــنج منطقه ای، عوارض خود را به داخل کشور 
ســرایت داد. به عبارت دیگر به جای آن که سیاست خارجی جمهوری 
اســلامی تحت تاثیر سیاســت های داخلی و ادامه آن از منظر علمی و 
واقعی باشد، به عکس سیاست های میدانی نظامی و تسری آن به داخل 
منتهی به هزینه سازی اقتصاد و ســرمایه اجتماعی ناشی از انتخابات 
علیه مردمسالاری شــد. این هزینه ســازی، انتخابات های سال های 

۱۳۹۸ مجلس شورای اسلامی و ۱۴۰۰ ریاست جمهوری را رقم زد.
چنین رویکردی سیاســت نگاه به شــرق به ویژه با تاکید به گرایش به 
روســیه را تقویت کرد. پتــر کبیر در خــواب هم نمی دیــد که روزی 
دسترســی کشــورش به آب های گرم خلیج فارس این گونه تسهیل 
شود. به هر روی استراتژی درگیری در مرزهای جغرافیایی کشورهای 
دیگر، به دلیل عدم تغییر به موقع اســتراتژی تقابــل و تخاصم در برابر 
تغییر وضعیت منطقه ای و جهانی، استراتژی عربستان یعنی کشاندن 

درگیری ها به داخل ایران را تقریبا به ذهن متبادر می کند.
در ایجاد چنیــن وضعیتی اکنون وزن چین در کنار شــورای همکاری 
خلیج فارس و امضاء بیانیه ای در باره ســه جزیــره تنب کوچک، تنب 
بزرگ، و جزیرابوموســی ایرانی، موازنه اســتراتژیک در سیاست ایران 

وچین و منطقه را علیه ایران تغییر داده است.
با توجه به وضعیت روسیه و این که در باتلاق اوکراین، به شدت در حال 
تضعیف است، به نظر می رسد شــورای روابط خارجی ایران در تجدید 
نظر سیاست گذشته به سرعت باید اقدام کرده و سیاست همه جانبه در 
اتخاذ روابط حتی با آمریکا و اروپا و تقویــت آن را در پیش بگیرد. تعلل 
در این باره به معنای عدم درک ســرعت تغییــرات و تحولات داخلی و 

همچنین منطقه ای و بین المللی است.
سیاســت ایجاد روابط با همــه کشــورها در راســتای تحقق جهان 
چندجانبه خود نیازمند در پیش گرفتن سیاســت داخلــی با تکیه بر 
آراء عمومی اســت. چنین سیاستی، مشــی میانه روانه ای را طلب می 
کند؛ مشی ای که به ویژه بتواند نیروهای نظامی را که قوی ترین نیروی 
نظامی منطقه نیز محسوب می شــوند، حفظ کرده و سرمایه اجتماعی 

اعتماد را به عنوان پشتوانه نظام، کشور و نیروهای نظامی رقم بزند.
بــه هــر روی چرخــش در سیاســت مذکــور بزرگتریــن آزمایش 
سیاستمداران خواهد بود، کشوری که در هشت سال جنگ با مشارکت 
و پشتوانه مردم یک وجب از ســرزمین اش را به دشمن با همه پشتوانه 
های بین المللی اش واگذار نکرد، اکنون بعد از انتخابات ۱۴۰۰ و حذف 
اکثر کاندیداها و هواداران آن ها و به عبارتی حذف میانه روی، بدون حل 
برجام، و اقتصاد داخلی و شرایط انتخاباتی، می رود تا به تدریج سیاست 
های جهانی علیه جمهوری اســلامی را بر تمامیت ارضی آن مستولی 
کند، آیا زمان تغییر سیاســت های داخلی، منطقه ای و بین المللی فرا 
نرسیده است؟ هر نوع آســیب جدی به تمامیت ارضی به پای مذهب و 

مذهبی ها به ویژه مذهبی ها تندرو نوشته خواهد شد.

 برخی عناصر نمی خواهند ارتباط ایران 
و آذربایجان تقویت شود

یک نماینده مجلس شــورای اسلامی با تاکید بر اشــتراکات دو کشور 
ایران و آذربایجان اظهار داشــت: متاســفانه عناصری وجود دارند که 
نمی خواهنــد ارتباط ایــران و آذربایجــان تقویت شــود در حالی که 
سیاســت ایران هم مبتنی بر همســایه محوری اســت. همین مسئله 

ایجاب می کند تا ارتباط دو کشور و همکاری ها افزایش یابد.
 محمود عباس زاده مشــکینی نماینده مردم مشکین شهر در مجلس 
طی سخنانی در مراسم سالروز درگذشت حیدر علی اف رهبر ملی مردم 
آذربایجان که در محل سفارت این کشــور در تهران برگزار شد، اظهار 
کرد: حیدر علی اف از شخصیت هایی است که در تاریخ تاثیرگذار بوده، 
برداشت ما این است که با توجه به شــخصیتی که او داشت می توانست 
بعد از برژنف در شوروی رهبری کند اما نگذاشتند. یکی از دلایلش این 
بود که حیدر علی اف مسلمان بود.وی خاطرنشــان کرد: متاسفانه در 
دو کشــور عناصری وجود دارد که گویی نمی خواهند ارتباطات ایران و 
آذربایجان تقویت شود. بنده در کمیسیون امنیت مجلس در جلسه ای 
که با آقای باقری معاون سیاسی وزیر امور خارجه داشتیم آنجا هم این 
موضوع را مطرح کردم که ما باید به این مسئله مهم توجه داشته باشیم. 

یادداشت

تریبون

خریدار   سخنگوی وزارت امور خارجه از 
وضع تحریم های جدید ایران علیه اتحادیه 
اروپا و انگلیس خبــر داد و گفت: تحت تاثیر 
فشارهای سیاســی برای اخذ امتیازات قرار 

نمی گیریم.
  ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه  
در ابتدای نشست خبری با اشاره به سالروز 
پیروزی بر سازمان سیاه تروریستی داعش 
و پایانی بر خلافت خودخوانــده در عراق و 
ســوریه و منطقه بود، یــاد قهرمانان بزرگ 
مدافع حرم و حریم آل الله در عراق و سوریه 

و منطقه را گرامی داشت.
کنعانی با گرامیداشــت رشادت های سردار 
حاج قاسم ســلیمانی و شــهید ابومهدی 
المهندس، از آنان بــه عنوان قهرمان بزرگ 
مبارزه با تروریســم بین المللــی یاد کرد و 
افزود: یاد همه رزمندگان فداکار و شجاع که 
در مســیر مقاومت علیه توطئه نظام سلطه 
در منطقه و در مقابله علیه تروریســم سیاه 
داعش جان خود را تقدیم کردند و در مسیر 
ایجاد امنیــت و تثبیت و ثبــات و آرامش و 
شــرایطی امن برای ملت های منطقه قدم 

برداشتند، گرامی می داریم.

اجازه اظهارنظر درباره تمامیت ارضی 
خود را نمی دهیم

ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
بیانیه مشترک چین و عربستان گفت: ما به 
عنوان دستگاه دیپلماسی مواضع و دیدگاه 
های رســمی خود را به تفصیل بیان کردیم 
و به اطلاع مردم و افکار عمومی رســاندیم.

ایران هرگونــه اتهامات بی اســاس مندرج 
در بیانیه پایانی اجلاس ۴۳ ســران شورای 
همکاری خلیج فارس با حضور مقام چینی 
را محکوم می کند، ما درخصوص موضوعات 
مرتبــط بــا برنامه هســته ای کشــورمان 
مطالب مندرج در این بیانیه را مردود اعلام 
می کنیم. برخی کشورهای منطقه با نادیده 
گرفتــن پایبندی کامــل ایران بــه برجام 
و قوانیــن بین المللی نســبت بــه اقدامات 
مشــروع ایران نکاتی را در این بیانیه مطرح 

کردند که مردود اعلام می کنیم.
وی ادامــه داد: ایــران در مــورد مســائل 
منطقه ای بر امنیــت درون زای منطقه ای 
مبتنی بــر هنجارهــای بین المللی و عدم 
دخالــت در امور کشــورهای منطقه تاکید 
می کنــد و درباره جزایر ســه گانــه ایرانی 
ابوموســی تنب بــزرگ و کوچــک تاکید 
می کنیم ایــن جزایر جــزو لاینفک و ابدی 
جمهــوری اســلامی هســتند و ادعاهــا 
درخصوص ایــن جزایر را دخالــت در امور 
داخلی و قلمرو ســرزمینی ایران می دانیم 
لذا این ادعا از طرف هر کسی مطرح شود را 

محکوم می کنیم.
کنعانــی با بیــان اینکــه مذاکــرات رفع 
تحریم هــا منحصر به جمهوری اســلامی 
اســت،گفت: طرف های مذاکره طرف های 
شناخته شده ای هســتند و آمادگی داریم، 
بر مواضع اصولــی ایران تاکیــد داریم و در 
همین چارچــوب از منافع اساســی ایران 
حمایت خواهیم کرد.آنچــه که دخالت در 
امور داخلی ایران باشــد محکوم میکنیم و 
نمی پذیریم و به کسی اجازه دخالت در امور 
داخلی و اظهارنظــر درباره تمامیت ارضی و 
ســرزمینی ایران نخواهیم داد در عین حال 
بر همکاری های منطقه ای مبتنی بر اصول و 
منافع مشترک و همسایگی پایبند خواهیم 

بود.
وی افــزود: مــا در خصــوص موضوعات 
منطقه ای به سیاســت همسایگی مبتنی بر  
منافع و اصول مشترک پایبتند هستیم و از 
هر گونه ابتکار و اقدام در این زمینه حمایت 
می کنیم. آنچه کــه مرتبط بــا دخالت در 
ایران باشــد را محکوم و مردود می کنیم و 
هیچگونه ادعایی را نمی پذیریم و به کســی 
اجــازه دخالت در امور داخلــی و اظهارنظر 
در تمامیت ارضــی ایــران نمی دهیم و بر 
همکاری منطقه ای مبتنی بر اصول و منافع 
مشترک پایبند هســتیم و در این مسیر به 

تلاش هایمان ادامه می دهیم.

ایران هیچ گونه مداخله و اقدام 
مداخله جویانه در امور داخلی کشور 

را نمی پذیرد
ســخنگوی وزارت امورخارجــه بــا تاکید 
بر اینکه ایــران هیچ گونه مداخلــه و اقدام 
مداخله جویانــه در امور داخلی کشــور را 
نمی پذیــرد گفت: این اقدامــات را مردود، 
غیر ســازنده و متناقــض با منشــور ملل 
متحد و مقررات و سازوکارهای بین المللی 
می دانیم، کشــورها حق مداخلــه در امور 
داخلی کشورهای مستقل را ندارند. درباره 
اقدامات غیر ســازنده که انجام دادند ایران 
از حــق واکنش متقابل برخــوردار بود و در 
این زمینه از حقوق شــناخته شناخته شده 
خود در حــوزه دیپلماتیک اســتفاده کرد 
و واکنش متقابل نشــان داد، در این ارتباط 
اقداماتی در راستای تحریم های غیرقانونی 
علیه جمهوری اسلامی ایران از سوی برخی 

کشورها انجام شد، جمهوری اسلامی ایران 
واکنش به موقع و سریع و متقابل نشان داد .

وی ادامه داد: در عین حــال رفتارهای غیر 
سازنده برخی کشورها انجام دادند اقدامات 
مداخله جویانــه ای را در قالب رویکردهای 
دســته جمعی از جمله از طریق ســاز و کار 
اتحادیــه اروپا انجــام دادند، ایــران به این 

اقدامات به موقع واکنش نشان داد .
کنعانــی تاکیــد کــرد: امــروز در همین 
چارچوب لیســت تحریم هــای جدیدی را 
علیه برخی نهادهــای مرتبط بــا اتحادیه 
اروپایی شــخصیت هــای اتحادیــه اروپا 
هم تحریم هایــی را علیه برخــی نهادهای 
انگلستان و برخی شخصیت ها و مقامات این 
کشور اعلام و اعمال خواهیم کرد، بنابراین 
جمهوری اســلامی ایــران در اســتفاده از 
ظرفیت ها و توانمندی هــا و حقوق قانونی 
خود به منظور ایجــاد بازدارندگی در رفتار 
غلط و غیر ســازنده این کشورها تردیدی به 
خود را نخواهــد داد و در خصوص هرگونه 
رفتار غیر سازنده به موقع اقدام خواهد کرد 
ما تاکیــد میکنیم مداخلــه در امور داخلی 
جمهوری اســلامی بدون واکنش نخواهد 
بود و ایران تحت تاثیر فشارهای سیاسی که 
با هدف اخذ امتیاز از جمهوری اســلامی در 
برخی زمینه ها در حال اقدام و اجرا اســت 

نخواهد گرفت.
سخنگوی دســتگاه دیپلماســی در مورد 
نقش مداخله جویانه و تحریک آمیز برخی 
رســانه های فارســی زبان گفت: ما به طور 
مشــخص در مورد لندن هم دیدگاهیمان 
را اعلام کردیــم و اقداماتــی را هم صورت 
دادیم.در حوزه دیپلماتیک ما هم در تهران 
به سفارتخانه های آنها در جلسات ملاقات و 
احضاری که از ســفرا و نمایندگی ها صورت 
گرفت اعتراض کرده و درخواســت کردیم 
اقدامات لازم را بــرای جلوگیری از اینگونه 
اقدامات تروریســتی انجام داده و مانع این 

شبکه ها شوند.
وی ادامــه داد: در چارچوب هــای قانونی 
موجود هــم اقداماتــی را درخصوص این 
شبکه ها طراحی کردیم زیرا این شبکه ها در 
حوزه های خارج از سرزمینی ایران فعالیت 
می کنند در حوزه اروپا و در کشــور انگلیس 
هســتند ما از چارچوب های قانونی در این 
کشور درحال استفاده هســتیم و اقدامات 
حقوقی را انجام داده ایم.این رسانه ها برای 
ایجاد آشــوب و حمایت از اغتشاشــاگران، 
آمــوزش رفتارهــای تروریســتی و مقابله 
بــا نیروهای مســلح و نحوه ایجاد آشــوب 
اقداماتی که انجام دادند شــهروندان ایرانی 
دچار آسیب شــدند و تعدادی جان خود را 

از دست دادند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: 
امیدوار هســتیم ســازو کارهــای حقوقی 
موجود در انگلیس با پرهیز از رفتار سیاسی 
به اینگونه شــکایت ها از منظر حقوقی نگاه 
کننــد و اقدامات بازدارنــده را انجام دهند.

جمهوری اسلامی ایران با توجه به نوع رابطه 
مواضع و پیام های جدی خــود را از طریق 
دیتپلماتیــک و برخی طرف های منطقه ای 
را اعلام کــرده و مــا انتظار داریــم به این 

درخواست های توجه جدی کند.
کنعانی تاکید کرد: مسئولیت دولت انگلیس 
در میزبانی از این شــبکه ها و فضایی که بر 
این هــا فراهم کــرده انکارناپذیر اســت و 
همچنین به عنوان کشــوری کــه اینگونه 
جرایم در حــوزه ســرزمینی آن کشــور 
انجام می شــود، مســئولیت قانونی دارد و 

پاسخگوی شهروندان ایرانی باشد.

موضوع افغانستان از موضوعات 
بسیار مهم مورد توجه جمهوری 

اسلامی ایران است
ســخنگوی وزارت امورخارجه در پاسخ به 
سوالی نشست چهارجانبه ایران، پاکستان، 
افغانستان و کمیســاریای عالی پناهندگان 
در تهــران گفت: موضــوع افغانســتان از 
موضوعات بسیار مهم مورد توجه جمهوری 

اســلامی ایران اســت.ایران در چارچوب 
مســائل دوجانبه در مورد کمک به توسعه 
ثبات و امنیت در افغانستان و ایجاد شرایط 
بهتر به ویژه برای شــهروندان این کشــور 
تلاش های حداکثری را در سالیان گذشته 
داشته است. در خصوص نشست چهارجانبه 
نیز بر مبنای نگاه ایران در مســیر کمک به 
صلح و ثبات در کشــور و ایجاد شرایط بهتر 
برای مردم این کشــور، موضــوع آوارگان 
و پناهجویان افغانســتان موضوع بســیار 
مهم اســت و بایــد حداکثــر ظرفیت های 
بین المللی استفاده شــود. وی تاکید کرد: 
جمهوری اسلامی ایران پذیرای میلیون ها 
نفر از شهروندان افغانستان است و با نگاه به 
همسایگی و ناظر بر نگاه انســانی از تقدیم 
حداکثر خدمات بــه اینها دریــغ نکرده و 
همــواره خدمات آموزشــی، بهداشــتی، 

معیشتی و .. ارائه می دهد. 
کنعانی همچنین در مورد قطع دسترســی 
شــبکه پرس.تــی .وی بــه یوتل ســت، 
اظهارداشت: شــکبه خبری پرس.تی.وی 
بارهــا در طول ســال های گذشــته مورد 
تحریم قرار گرفته اســت و شرایطی را برای 
این شبکه فراهم آوردند که نتواند به عنوان 
رسانه آزاد و شناخته شــده امکان فعالیت 
آزاد رسانه ای داشــته باشد. شبکه پرس تی 
وی از منظر سیاست رسانه ای کاملا شفاف 
و مسئولانه و منطبق بر مقررات بین المللی 
عمل می کند و این اقدام غیر مســئولانه و 
کاملا سیاسی و خلاف فعالیت های مرتبط 
با آزادی رســانه و با انگیزه های سیاسی و با 
هدف ایجاد ممانعت از رسیدن صدای ملت 

ایران است. 
کنعانی در پاسخ به سوالی در مورد مداخله 
کشــورهای خارجی در امــور داخلی ایران 
گفت: مداخلــه در امور داخلــی جمهوری 
اســلامی ایران غیرقانونی مردود و محکوم 
است، ما موضع رســمی خود را اعلام کرده 
و این دسته از کشــورها را ارجاع می دهیم 
به اقدامی که داخل کشــور خودشــان و در 
ارتباط با معترضین و منتقدین شــان انجام 
میدهند و کشــورهایی که خــود مرتکب 
نقــض فاحــش حقوق بشــر می شــوند و 
خشــونت را به صورت رسمی و علنی اعمال 
میکنند و دستورات ســرکوب اعتراضات را 
هم در آنجا خبری و منتشــر می کنند حق 
ندارند در ارتباط با اجــرای قانون در دولت 
جمهوری اسلامی ایران که به منظور ایجاد 
آرامش و تامین امنیت عمومی مردم است، 
اظهارنظــر کنند و یا اقدامــات و رفتارهای 

مداخله جویانه داشته باشند.
وی در ادامــه در مورد نشســت شــورای 
همکاری خلیج فارس تاکید کرد: همانطور 
که گفتیم تکــرار مواضع غیرســازنده که 
در پایان نشســت ها، کمکی به مناســبات 
دوجانبه و همکاری های سازنده منطقه ای 
نخواهد کــرد. ما بارهــا دیدگاه ها و مواضع 
خود را به کشورهای شــرکت کننده در این 
نشســت ها اعلام کرده ایم و هــم از طریق 
ســفارتخانه های خود دیدگاه های انتقادی 
و اعتراضی خود را به این دســته از کشورها 

اعلام کردیم.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه 
در مورد سفر وزیر امورخارجه به صربستان 
و بوســنی گفت: رابطه با کشورهای حوزه 
بالکان جزو اولویت های جمهوری اسلامی 
ایران است و سفر انجام شده مبتنی بر وجود 
مناســبات دوجانبــه با بوســنی و هم نگاه 
توآم با اهمیت جمهوری اســلامی ایران به 
کشورهای منطقه و مبتنی بر دعوت رسمی 
به عمل آمده و تلاش برای توسعه مناسبات 
دوجانبه انجام شد. همچنین افکار عمومی 
کشورها در ســفرهای دوجانبه در معرض 
موضوعــات مرتبط با روابــط دوجانبه قرار 
می گیرند و طبیعتا همواره برخی رسانه ها با 
انگیزه ها سیاسی در حوزه های مورد ارتباط 
تلاش هایــی می کنند که افــکار عمومی را 
نســبت به مناســبات دوجانبه متاثر کنند 
و یا با طــرح مباحث انحرافــی موضوعات 

مورد نظر رهبران دو کشــور را منحرف یا از 
کارآمدی لازم بیندازند.

وی تاکید کرد: ارتباط جمهوری اســلامی 
ایــران با کشــورهای حوزه بالــکان روابط 
خوبی است و توسعه مناسبات صرفا موضوع 
دوجانبــه سیاســی و اقتصادی نیســت و 
مناســبات فرهنگی هم حائز اهمیت است. 
حتما همکاری های فرهنگی امکان توسعه 
و گســترش خواهد داشــت. امکان آمد و 
رفت مردم دو کشور فراهم می شود. چنین 
فضایی به بهبود مناسبات فرهنگی دو کشور 
منجر خواهد شــد و و جزو اهداف و برنامه 
های جمهوری اسلامی خواهد بود و امیدوار 
هستیم که با توسعه مناسبات بتوانیم زمینه 
توســعه مناســبات فرهنگی و مردمی دو 

کشور فراهم شود.
کنعانی در پاســخی بــه ســوالی در مورد 
مواضع نــرم جمهوری اســلامی ایران در 
برابر اقدامات غیرسازنده چین گفت:ارتباط 
با چین در ســایه اراده سیاســی رهبران دو 
کشــور مبتنی بر مصالح و منافع مشــترک 
در حال گسترش است. در همین چارچوب 
امروز میزبان هیــأت عالیرتبــه چینی در 
تهران خواهیــم بود که با هدف گســترش 
و توسعه مناسبات دو کشــور به ایران سفر 
می کنند.ما در ارتباط بــا چین نگاهمان در 
مسیر توسعه مناســبات و به عبارتی هدف 
مشترک دو کشور هســت. ما در ارتباط با 
موضوعات مرتبط با منافع اساسی جمهوری 
اسلامی ایران و موضوعات مرتبط با تمامیت 
ارضی جمهوری اســلامی بــا هیچ طرفی 
مصالحه و مســامحه نخواهیم کرد و در این 
زمینه واکنش جدی نشــان خواهیم داد که 
در این ارتباط هم موضع رسمی را بلافاصله 

بیان کردیم.
وی ادامه داد: وزارت امور خارجه جمهوری 
اســلامی ایران بلافاصله وارد عمل شــد و 
ســفیر چین را خواســتیم و اعتراضمان را 
منتقل کردیم و دیدگاه های خود را با جدیت 
بیان کردیــم، یادداشــت اعتراضی هم در 
این ارتباط دادیم، جمهوری اسلامی ایران 
با جدیت عمل کرد و بــا جدیت دیدگاه ها و 
مواضع خود را بیان کــرد، تاکید می کنم در 
ارتباط با موضوعات اساسی مرتبط با منافع 
ملی جمهوری اســلامی از جمله تمامیت 
ارضی با هیــچ طرفی مصالحه و مســامحه 
نخواهیم کــرد و از ظرفیت هــا و ابزارهای 
دیپلماتیک در این زمینه استفاده خواهیم 
کرد.ســخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به 
ســؤالی در مورد اعزام مستشــار نظامی و 
خرید تجهیزات از ســوی روســیه به ایران 
گفت: همکاری هــای ایران و روســیه در 
زمینه هــای مختلــف در حال گســترش 
اســت، همکاری های دو کشــور بخشی از 
همکاری های خوب و ســازنده دو کشــور 
اســت که در چارچــوب منافــع و مصالح 
مشــترک صورت می گیرد ولی هیچ کشور 
ثالثی هم نیست اما اینکه جزئیات همکاری 
ها در ارتباط با منافع مشــترک دو کشــور 
طرفین در حوزه های دفاعــی هم کارهای 

مختلفی دارند. 
وی در پاســخ به ســوالی در مورد سرکوب 
سیاســی در ایران گفت: این ها حرف های 
رسانه های معلوم الحال اســت و ما به اینها 

توجه نمی کنیم.
ســخنگوی وزارت خارجــه همچنین در 
پاسخ به سوالی در مورد خرید موشک های 
بالستیک توسط روسیه از ایران گفت: بارها 
دیدگاه جمهوری اسلامی ایران درمورد این 
ادعاها در ســطوح مختلف اعلام شد. ما یک 
طرف جنگ در اوکراین نیستیم و معتقدیم 
راهکار این بحران گفت وگوی سیاسی برای 
ایجاد صلح و پایان بخشیدن به جنگ است. 
بارها گفتیــم به هیچ طرفــی در این جنگ 

کمک تسلیحاتی و نظامی نکردیم.
وی تاکیــد کــرد: دوباره تأکیــد می کنیم 
ایران همــواره تلاش کــرده و آمادگی دارد 
از مناســبات و توانمندی خود برای کمک 
به دیدگاه های دو کشــور برای رســیدن به 

راهکار سیاسی استفاده کند.
کنعانــی در پاســخ بــه ســوالی مبنی بر 
تحریم های جدیــدی اتحادیــه اروپا علیه 
ایــران به گفته جــوزف بورل گفــت: ما در 
ارتباط با تحریم هــا دیدگاه هــای خود را 
همواره بیــان کرده ایــم تحریم هــا اقدام 
غیرقانونی است که از سوی تعداد مشخصی 
از کشــورها چه در آمریکا و چــه در حوزه 
اتحادیــه اروپــا علیه جمهوری اســلامی 
اعمال می شــود. این اقدامات غیرقانونی و 
غیرسازنده است. جمهوری اسلامی همواره 
درخصــوص اینگونه اقدامات غیرســازنده 

پاسخ داده و اقدام کرده است.
وی تصریح کــرد: همانطور کــه در ابتدای 
جلســه اعلام کردم در واکنش به اقدامات 
غیرســازنده و مداخله جویانه این کشورها 
در امور داخلی کشورمان، جمهوری اسلامی 
ایران امروز فهرست جدید تحریمی خود را 
علیه مقامات و نهادهــای اتحادیه اروپایی 
و هــم علیــه مقامــات و نهادهای کشــور 

انگلستان اعلام و اعمال خواهد کرد.
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه درباره 
تغییــر احتمالی در مفاد قرارداد ۲۵ ســاله 
ایران و چین بــا توجه به بیانیه مشــترک 
چین و عربســتان گفت: درباره این موضوع 
در این جلســه به طــور مفصــل صحبت 
کردیــم و هم موضع رســمی منتشــره ما 
به اندازه کافی گویا و شــفاف بوده اســت. 
برنامــه جامــع همکاری هــای بلندمدت 
و ۲۵ ســاله جمهوری اســلامی و چین به 
عنوان یک نقشــه راه همکاری های خوب 
و سازنده دو کشــور در برنامه اجرا قرار دارد 
و محل اهتمام جدی دو کشــور و دو دولت 
اســت. در این زمینه هیاتی هــم که امروز 
وارد تهران می شــود بخشــی از مذاکرات 
متمرکز بــر اجرای این برنامــه خواهد بود. 
منافع مشــترک ایران و چین اقتضا می کند 
که همکاری های خوب و ســازنده دو کشور 
مبتنی بر احترام متبادل، استمرار پیدا کند 
و چنیــن اراده سیاســی در دو طرف وجود 
دارد.وی در پاسخ به ســوال دیگری درباره 
خــروج ایران از کمیســیون مقــام زنان از 
ســوی آمریکا گفت: در ارتباط با کمیسیون 
مقام زن در جلســه قبل به شــکل مفصل و 
مبسوط توضیح دادم. ما با ۴۳ رای از ۵۴ رای 
کشورهای عضو مجموعه اکوسوک ما عضو 
این سازو کار هستیم. عضویت در این سازو 
کار تلاشــی از ســوی جمهوری اسلامی به 
کمک سازنده و موثر به ارتقای سازوکارهای 
بین المللی ناظر بر ارتقای مقام زن و حقوق 

زن بود.
ســخنگوی وزارت امور خارجه افــزود: ما 
براســاس اطلاع از اقدامی که دولت آمریکا 
در پی انجام دادن آن است می دانیم که این 
رویکرد دولت آمریکا با مخالفت جدی تعداد 
قابل توجهی از کشــورهای عضو و مجموعه 
اکوســوک روبرو اســت و دولت آمریکا در 
تلاش با اســتفاده از ابزارهــا و رویکردهای 
مختلف سیاســی و غیرسیاسی برای جلب 

موافقت این کشورها است.
کنعانــی ادامــه داد: این یک اقــدام کاملًا 
غیرســازنده و مغایر با روح حاکم بر چنین 
تشکل هایی اســت. بنابراین حتی برخلاف 
منویات دولت آمریکا در ارتباط با مســئله 
حقوق زنان است و بســیار مایه تأسف است 
که کشوری که هم مدعی حقوق زنان و هم 
مدعی دفــاع از حقوق زنــان در جمهوری 
اســلامی اســت و هم در اقدام غیرسازنده 
تلاش می کند که جمهوری اســلامی ایران 
را از حق قانونی خود در حضور یک ساز و کار 
بین المللی با روش هــای غیرقانونی خارج و 

بی بهره کند.
وی عنوان کرد: جالب اینکه براساس نظری 
که دوســتان متخصص ما دارند می گویند 
در ســاز و کار این مجموعه سازوکاری برای 
اخراج یک کشــور عضو در آن وجود ندارد. 
بنابراین اقدام دولت آمریکا اگر محقق شود 
یک اقدام سیاســی و مخالف با روح این ساز 
و کار و هم ناقض با شــعارهای این کشــور 
در بحــث ارتقاء حقوق زنان اســت و چنین 

موضوع غیر قابل قبول و محکوم است.
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه اظهار 
کرد: آمریکا مدعی دفــاع از حقوق زنان در 
جمهوری اســلامی اســت اولا این شعار، 
شــعار دروغی است. زنان قشــر عظیمی از 
جامعه ایرانی هستند نصف یا بالاتر از نصف 
جامعه ایران را تشکیل می دهند تحریم های 
طولانی مــدت آمریکا در طــول دهه های 
متمادی به ویژه تحریم هــای یکجانبه که 
در این ســال های اخیــر به بهانه مســائل 
هســته ای علیه جمهوری اســلامی اعمال 
شد، آیا زنان ایرانی از این تحریم ها مستثنی 
بودند؟کنعانی افزود: بارها اعلام کردند که 
مردم ایــران هدف تحریم های ما نیســتند 
چطور می تــوان بیــش از ۱۷۰۰ یا ۱۸۰۰ 
تحریم که یک رکورد بی ســابقه بین المللی 
در مناسبات میان کشورها است بر کشوری 
تحمیل شود و بعد زنان و کودکان آن کشور 

از این تحریم ها متاثر نشوند؟



خریدارگزارش می دهد

آزادسازی واردات طلا، چه تأثیری بر اقتصاد کشور دارد؟

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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رییس مرکز تنظیم مقررات سازمان مالیاتی خبر داد
ونیکی  ثبت ۴۴۰ هزار صورتحساب الکتر

 در سامانه مودیان
 رییس مرکز تنظیم مقررات ســازمان امور مالیاتی کشور از ثبت بیش 
از ۴۴۰ هزار صورتحســاب الکترونیکی در ســامانه مودیان خبرداد و 
گفت: این اطلاعات در کارپوشه ۱۹ هزار و ۳۷۰ مودی به ثبت رسیده 

است.
به گزارش سازمان مالیاتی کشــور، محمد برزگری در خصوص آخرین 
وضعیت اجرای این قانون توسط مشمولین مرحله اول فراخوان اظهار 
کرد: شــرکت های پذیرفته شــده در بورس از اول آبان ماه امسال ملزم 
به صدور صورت حســاب الکترونیکی شــدند که تاکنون حدود ۵۷۷ 
مودی حافظه مالیاتی دریافت کرده اند و ۱۷۲ مودی به صورت مستقیم 
یا از طریق شــرکت های معتمد و ســامانه های دولتی موفق به ارسال 

صورت حساب الکترونیکی شده اند.
وی با اشــاره بــه اینکه تــا تاریــخ ۱۹ آذرمــاه بیــش از ۴۴۰ هزار 
صورت حساب الکترونیکی در ســامانه مودیان ثبت شده تصریح کرد: 
این اطلاعات در کارپوشه حدود ۱۹ هزار و ۳۷۰ خریدار به ثبت رسیده 

است.
رییس مرکــز تنظیم مقررات نظام پایانه های فروشــگاهی و ســامانه 
مودیان در خصوص ارزش صورت حساب های ارســالی، اظهارداشت: 
ارزش ۴۴۰ هزار و ۶۷۲ صورت حســاب ارســال شــده در حدود ۱۰۷ 
هزار میلیارد تومان اســت که حدود ۸ هزار میلیارد تومان آن مربوط به 

مالیات و عوارض فروش است.
وی با بیان این که شــرکت های دولتی و ســایر دســتگاه های اجرایی 
مشــمول ماده ۵ قانون خدمات کشــوری از ابتدای دی ماه سال جاری 
مشمول اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان هستند، 
گفت: با این شرکت ها و سایر دستگاه های مشمول حدوداً ۵۰۰ مکاتبه 
انجام دادیم و اطلاعات لازم را در اختیار آنها گذاشته ایم، ضمن این که 
برای این اشخاص به زودی همایشی در راســتای تبیین اجرای قانون و 

تشریح جزئیات آن برگزار خواهیم کرد.

مرحله نخست سود سهام عدالت تا پایان 
آذرماه پرداخت می شود؟

مشاور رییس ســازمان بورس اوراق بهادار در امور سهام عدالت گفت: 
همه تلاش ها این اســت که سود ســهام عدالت در زمان مقرر پرداخت 
شود و شرکت های ســرمایه پذیر ســهام عدالت که مجامع آنها برگزار 
شــده و پرداخت سودشــان طبق جدول زمان بندی تا پایان آذر است، 

موظف به پرداخت سود خود در زمان مقرر هستند.
 به دنبال وعده های داده شده از سوی مســوولان در راستای پرداخت 
مرحله نخست سود ســهام عدالت تا پایان آذر ماه به حساب دارندگان 
این سهام، اقدامات لازم در راســتای اجرای حتمی این وعده در دستور 

کار قرار گرفت.
افزایش ۲ برابری سود سهام عدالت نسبت به سال گذشته و نیز پرداخت 
آن تا زمان اعلام شــده مورد تاکید وزیر امور اقتصــادی و دارایی قرار 
گرفته بود که این امر انتظار ســهامداران را برای واریزی ســود سهام 
عدالت تا پایان ماه جــاری افزایش داد، این در حالی اســت که رییس 
سازمان خصوصی ســازی در چند روز گذشــته صحبت هایی را مبنی 
بر تاخیر این واریزی تا اواســط دی ماه مطرح کرد و ایــن خبر تاکنون 

حاشیه های زیادی را با خود به همراه داشته است.

در ادامه مطرح شــدن چنین صحبتی و نیز واکنش مشــمولان سهام 
عدالت نسبت به این خبر »پیمان حدادی«، مشــاور رییس سازمان 
بورس اوراق بهادار در امور سهام عدالت به جزییات زمان واریزی سود 
سهام عدالت اشاره کرد و گفت: همه تلاش ما این است که سود سهام 
عدالت در زمان مقرر پرداخت شود، شــرکت های سرمایه پذیر سهام 
عدالت که مجامع آنها برگزار شده و پرداخت ســود آنها طبق جدول 
زمان بندی باید تا پایــان آذر ماه پرداخت شــود، موظف به پرداخت 

سود خود در زمان مقرر هستند.
وی ادامه داد: اگر این شرکت ها سود ســهام عدالت را پایان هفته جاری 
پرداخت نکنند، هیات مدیــره و مدیر عامل این شــرکت ها به کمیته 

تخلفات سازمان بورس دعوت خواهند شد.
حدادی خاطرنشــان کرد: به طور حتــم به منظور تســریع در فرآیند 
پرداخت سود ســهام عدالت، اسامی این شــرکت ها منتشر می شود تا 
سهامداران با شرکت هایی که نسبت به حقوق سهامداران سهام عدالت 

بی توجه هستند آشنا شوند.

شناسایی شرکت های معتمد ارائه کننده 
خدمات مالیاتی

ســازمان امور مالیاتی کشــور برای شناســایی شــرکت های معتمد 
ارائه کننده خدمات مالیاتی فراخوان صادر کرد.

پیرو فراخوان شناســایی شــرکت های معتمــد ارائه کننده خدمات 
مالیاتی مورخ ۲۷ دی ماه ســال گذشــته در راســتای اجرای قانون 
پایانه های فروشگاهی و ســامانه مؤدیان مصوب مهرماه سال ۱۳۹۸ 
و همچنین آیین نامــه اجرایی موضوع ماده ۲۶ قانــون مزبور مصوب 
۲۲ خردادماه امســال، ســازمان امور مالیاتی کشــور در نظر دارد، 
شرکت های ذی صلاح و دارای شرایط لازم را بر اساس آیین نامه مزبور 
و اسناد پیوست آن شناســایی نماید تا در چارچوب ضوابط و مقررات 
مربوطه از طریق مرکز تنظیم مقررات ســازمان امور مالیاتی کشــور 
پس از دریافت درخواست متقاضیان و ارزیابی ایشان نسبت به صدور 
مجوز فعالیت به عنوان شــرکت معتمد ارائه کننــده خدمات مالیاتی 

اقدام نماید.
لذا با عنایت بــه آیین نامــه اجرایی موضــوع ماده ۲۶ قانــون مزبور، 
متقاضیان ابتدا باید شــرایط احراز موافقت اصولی را کســب نمایند، 
بنابراین در مرحله اول ارسال درخواســت و اسناد و مدارک متقاضیان 
بر اساس سند »شــرایط احراز موافقت اصولی برای متقاضیان به عنوان 
شــرکت معتمد ارائه کننده خدمات مالیاتی« صرفاً از طریق درگاه ملی 

مجوزهای کشور انجام خواهد گرفت.
در صورت صدور موافقت اصولی برای متقاضی از ســوی مرکز تنظیم 
مقررات ســازمان امور مالیاتی کشــور، متقاضی مکلف است با انجام 
اقدامات لازم و احراز شــرایط صدور مجوز فعالیت حداکثر تا شش ماه 
پس از صدور موافقت اصولی نسبت به ارائه درخواست مجوز فعالیت به 
مرکز تنظیم مقررات ســازمان امور مالیاتی کشور صرفاً از طریق درگاه 

ملی مجوزهای کشور، اقدام نماید.
شایان ذکر اســت صدور موافقت اصولی، به منظور شروع اقدامات اولیه 
جهت احراز شــرایط صدور مجوز بوده و هیچ حقــی به منظور دریافت 

مجوز فعالیت و انجام خدمات برای متقاضی ایجاد نمی کنند.

بازار

خریدار  براســاس مصوبه هیئت وزیران 
واردات شــمش طــلا، نقــره و پلاتیــن 
آزادسازی شد با این شــرایط این سوال به 
ذهن می رسد که این مصوبه چه تاثیری بر 

اقتصاد کشور خواهد داشت.
هیئت وزیــران در جلســه روز ۶ آذرماه به 
پیشــنهاد وزارت امور اقتصــادی و دارایی، 
مصوبه آزادسازی واردات شمش طلا، نقره 

و پلاتین را به تصویب رساند.
بر اســاس این مصوبه، ورود فلزات گران بها 
)طلا، نقره و پلاتین( به هر میزان و به صورت 
شــمش اســتاندارد، به عنوان یکی از انواع 
ســرمایه های خارجی قابل ورود به کشور 
پس از اظهار به گمرک و بدون ثبت سفارش 

بلامانع است.
بدیــن ترتیب بانــک مرکــزی جمهوری 
اســلامی ایران و وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی موظف هستند ظرف یک ماه شرایط 
مربوط به نحوه ارزشیابی، به کارگیری، ورود 
و خروج اصل و عوائد سرمایه گذاری فلزات 
گران بها به صورت شمش اســتاندارد را در 
چهارچــوب قوانین مربوط تهیه و حســب 
مورد برای تصویب هیئت وزیران و شــورای 

پول و اعتبار ارائه کنند.
فارغ از این بحث که مصوبه فعلی از ســالیان 
دور مورد تأکیــد فعالان بازار طلا و ســکه 
بوده اســت، واردات شــمش را می توان در 
بازار ســکه کشــور مؤثر دانســت، درواقع 
به ســبب تحریم ها، امکان واردات رسمی 
شمش بسیار محدود شده است و از آنجایی 
که در بازار ســکه شــاهد خرید هســتیم، 
بانک مرکزی باید به ســمت ضرب ســکه 
حرکت کند و واردات شــمش توسط تجار 
و خرید و آب کردن آن در مسیر ضرب سکه 

تأثیرگذار خواهد بود.

عدم نیاز اعلام منشأ ارز برای
 واردات شمش

همچنیــن در مصوبه جدیــد دولت، اعلام 
منشأ ارز واردات شــمش فلزات گران بها از 
جمله طلا از موضوعیت خارج شــده است، 
موضوعی که هــر چند می توانــد منجر به 
افزایش عرضه شمش شود اما از طرف دیگر 
به زعم برخی کارشناسان اقتصادی، مسیر 
دور زدن ضوابط مقابله با پولشویی را هموار 

کرده و عملًا شیوه تازه ای برای بازگردانی ارز 
حاصل از قاچاق کالاهایی مثل دارو، سوخت 
و دام به خارج از مرزهای کشــور محسوب 
می شــود. همچنین برخی صادرکنندگان 
متخلف که به بهانه هــا و حربه های مختلف 
از بازگردانی ارز حاصــل از صادرات خود در 
سامانه نیما و تجارت رســمی کشور سرباز 
زدند، از طریق واردات شمش )بدون نیاز به 
اعلام منشأ ارز( می توانند از اجرای تکالیف 

قانونی خود فرار کنند.
از طــرف دیگر برخــی از موافقــان مدعی 
هســتند که با اجرایی شــدن این مصوبه، 
صادرکنندگان کالا یا خدمات که به ســبب 
تحریم های مالی که در سالیان اخیر دریافت 
هزینه صــادرات خود با مشــکلاتی مواجه 
بودند، می توانند هزینه را به صورت شمش 
طلا دریافت کرده و وارد کشور کنند، ادعای 
بزرگی که البته مشــخص نیست تا چه حد 

امکان پذیر است.
محمــد کشــتی آرای، فعال بــازار طلا و 
ســکه در خصوص ابلاغ مصوبه آزادسازی 
واردات شــمش طلا گفــت: تصویب این 
قانون مربوط به دو سال گذشته بوده است 
و در حال حاضر با ابلاغ ایــن مصوبه، ورود 
شــمش طلا، نقره و پلاتین به کشور بدون 

تعرفــه گمرکی و مالیات بــر ارزش افزوده 
خواهد بود.

وی ادامــه داد: ازآنجایی که طلا در دســته 
کالایی ۴ قــرار دارد؛ لذا بــرای واردات آن 
بایــد ارز تخصیص یابد؛ اما به ســبب اینکه 
اختصــاص ارز از هر نوعــی، موجب رانت 
می شود، در نتیجه مســئله تخصیص ارز در 

این حوزه بدون معنا است.
این فعال بازار طلا و ســکه در ادامه تصریح 
کرد: اتفاق مثبت این قانون به حذف منشــأ 
ارز مربوط بوده اســت در واقع فردی که به 
دنبال واردات شمش است، به طرق مدنظر 
خــود می توانــد ارز را تأمیــن و در نهایت 

شمش را وارد کشور کند.
به گفته کشتی آرای، ازآنجایی که منشأ ارز 
واردات شــمس نیمایی یا توافقی نبوده در 
نتیجه واردات شمش بر بازار طلا تأثیرگذار 

نخواهد بود.
وی ادامه داد: بر اســاس مصوبــه اعلامی، 
شاهد حذف بوروکراســی اداری، دریافت 
مجوز بانــک مرکــزی و اداره اســتاندارد 
یــا  گواهی نامــه  همچنیــن  هســتیم، 
فاکتورهای رســمی شــمش طلا به عنوان 
ملاک قرار گرفته که ســبب تسریع در روند 

واردات شمس طلا خواهد شد.

تسهیل تجارت خارجی با واردات 
فلزات گران بها؛ از ادعا تا عمل!

کشــتی آرای در انتها گفــت: ازآنجایی که 
مبنای محاسبه نرخ طلا و سکه، ارز بازار آزاد 
اســت؛ لذا تأثیر بر نرخ طلا و سکه مشاهده 
نمی شــود؛ اما ازآنجایی کــه واردکنندگان 
به ســبب تحریم ها امکان دریافــت ارز را 
نداشــتند، در صورت وجود بنــد قانونی، 
صادرکنندگان مبادلات تجــاری خود را با 
شــمش طلا انجام دهند کــه اتفاق مثبتی 

برای تجارت خارجی محسوب می شود.
البته در صحت وسقم و میزان امکان پذیری 
این ادعا که آزادســازی واردات شمش طلا 
می تواند منجر به تجارت خارجی و صادرات 
کمک کند، شــبهات بســیاری وجود دارد 
چراکه در وهله نخســت، قوانیــن داخلی و 
بین المللــی مانع جدی در تحقــق این امر 
محسوب می شوند؛ در بسیاری از کشورهای 
جهان به منظور مقابله با پولشــویی، قوانین 
سفت و سختی در خصوص حمل، جابجایی 

و خروج شمش فلزات گران بها وجود دارد.
همچنیــن بررســی ها نشــان می دهــد 
صادرکننــدگان کالا در ایران بــه منظور 
رفع تعهد ارزی، باید همچنــان ارز حاصل 
از صادرات خود را همچنان در ســامانه نیما 

عرضه کنند و مصوبه اخیر دولت نیز چنین 
امکانی برای تجار فراهم نکرده که به منظور 
رفع تعهد ارزی، اظهارنامــه دریافت و ورود 
شــمش طلا را جایگزین الــزام بازگردانی 
ارز کننــد. از ســوی دیگر، برخــی تجار و 
فعالان اقتصادی نیــز جایگزینی مبادلات 
مالی با حمل و جابجایی شــمش را اساســاً 

غیرمنطقی می دانند.

جایگزینی مبادلات مالی با شمش 
غیرممکن است

مجید رضا حریری، رئیس اتــاق بازرگانی 
ایران و چین در گفت وگو با مهر با رد شایعات 
مطرح شــده پیرامون مبــادلات تجاری با 
شــمش طلا گفت: ابلاغیه مصوبه فعلی به 
جهت تأمیــن منابع طــلای بانک مرکزی 
بوده تا تقاضای طلا در بازار پاســخگو باشد 
در واقع شــمش طلا جایگزیــن ارتباطات 
بانکی نخواهد شد.وی ادامه داد: تجاری که 
جنس خود را به هــر نقطه ای از جهان صادر 
می کنند با همکاری صرافی ها ارز را دریافت 
می نمایند، این امکان برای طلا فراهم نبوده 
است و در بسیار از فرودگاه های جهان، فرد 

حمل کننده شمش دستگیر می شود.

مقابله با قاچاق طلا، تنها دستاورد 
آزادسازی واردات شمش

حریری ابلاغیــه فعلی را راهــکاری جهت 
مقابله با قاچاق شمش طلا به کشور دانست 
و گفت: در گذشته شــمش به صورت قاچاق 
ارز مرزهای کشور به ایران وارد می شد و این 
مصوبه در تقابل با این امر و تســهیل واردات 
شــمش بوده اســت.رئیس اتاق بازرگانی 
ایران و چین در انتها گفت: در ســامانه نیما 
نیز چنین امکانــی بــرای صادرکنندگان 
از طرفــی معامــلات  فراهــم نیســت، 
چندمیلیــون دلاری بــا واردات شــمش 
همخوانی نداشته و به سبب قوانین مبارزه با 
پول شویی تجاری که از این شیوه بهره ببرد با 
مشکلات عظیمی مواجه خواهند شد.با این 
تفاسیر می توان ادعا کرد مصوبه آزادسازی 
واردات طلا تنها به جهت مقابله با قاچاق آن 
به کشور بوده اســت، البته بانک مرکزی نیز 
با سهولت بیشــتری قادر خواهد بود، طلا و 

سکه موردنیاز بازار را تأمین نماید.

 سخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلس ضمن اشاره 
به نقش طرح مالیات بر عایدی سرمایه در بهبود اوضاع 
اقتصادی کشور، از تلاش مجلس یازدهم برای تصویب 

این طرح تا پایان سال ۱۴۰۱ خبر داد.
به گزارش ســازمان بورس، »مهدی طغیانی« درباره 
تعیین تکلیف طــرح مالیات بر عایدی ســرمایه اعلام 
کرد: مجلس شورای اســلامی ۲ وظیفه مهم پیش رو 
دارد که طبــق آئین نامه مجلس باید به ســرعت به آن 
رسیدگی شود. نخستین وظیفه برنامه هفتم توسعه و 

دیگری تصویب لایحه بودجه ۱۴۰۲ است.
وی با بیــان اینکه طرح مالیــات بر عایدی ســرمایه 

مدت هاســت در دســتور مجلس قرار دارد، 
اظهار کــرد: شــلوغی دســتور کار مجلس 
شورای اسلامی و فوریت های گاه و بی گاهی 
که پیــش می آید، علــت به تعویــق افتادن 
تصویب طرح مالیات بر عایدی سرمایه شده 
است.طغیانی ادامه داد: مجلس طی ۲ یا سه 
هفته گذشــته به صورت ۲ شــیفت تشکیل 

جلسه می داد که هفته جاری و هفته آینده هم جلسات 
مجلس به همین صورت خواهد بود تا بتوانیم بخشی از 

دستورها را به نتیجه برسانیم.
سخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلس ضمن اشاره 

به اهمیــت طرح مالیات بر عایدی ســرمایه 
گفت: قطعاً این مجلس به این طرح رسیدگی 
خواهد کرد. با توجه به برنامه هفتم توســعه، 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ و شــلوغ بودن دستور 
مجلس، نمی توان اظهارنظــر دقیقی درباره 
زمان تصویب طرح مالیات بر عایدی داشت، 
اما بدون شک این طرح در مجلس یازدهم به 

نتیجه خواهد رسید.
وی درباره طرح مالیات بر عایدی ســرمایه گفت: این 
طرح یکی از طرح های زیرســاختی و مهم کشور است 
و به دلیل شــفافیتی که ایجاد می کند، می تواند اوضاع 

اقتصادی کشور را بهتر کند.
طغیانــی ادامه داد: خــروج ســرمایه های غیرمولد از 
بخش های مشــخص شــده در قانون، میــزان ثبات 
اقتصــادی را افزایش می دهد و در نهایت به معیشــت 

مردم کمک می کند.
ســخنگوی کمیســیون اقتصــادی مجلــس افزود: 
اگر تصویــب نهایی طرح مالیات بر عایدی ســرمایه تا 
پایان امسال به نتیجه نرسد، شاید در ماه های ابتدایی 
ســال ۱۴۰۲ به نتیجه برسد. ســعی ما بر این است که 
در همین ماه های پایانی ســال ۱۴۰۱ آن را به نتیجه 

برسانیم.

مالیات

ح مالیات بر عایدی سرمایه تا پایان سال در مجلس تصویب می شود سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس:طر

هر کارمند سالانه ۹ میلیون تومان مالیات می پردازد

وش و پزشک سالانه ۲.۵ میلیون مالیات بدهد؟  جامعه می پذیرد طلافر
خریدار  رییس مرکز برنامه ریزی مالیاتی 
ســازمان امور مالیاتی اظهار داشــت: باید 
توجه داشت که در مشاغل خرد برای مثال 
در مشــاغل مرتبط با حقوق بگیران دولتی، 
این افراد به طور میانگین ســالانه ۹ میلیون 
تومان مالیــات پرداخــت می کنند یعنی 
طبق گزارش های ســال گذشته هر کارمند 
مالیات تومان مالیات پرداخته است. این در 
حالی است که سایر مشــاغل از کل مالیات 
ابراز شده از سوی ۴ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر 
حدود ۱۱ هزار میلیارد تومان بوده است به 
عبارت دیگــر هر کدام از این مشــاغل ابراز 
کردند که ســالانه ۲ میلیــون و ۵۰۰ هزار 

تومان مالیات بپردازند.
مهدی موحــدی بکنظر دربــاره انتقادات 
مطرح شــده مبنی بر ایجاد فشــار بر روی 
اصناف برای افزایش درآمدهــای مالیاتی 
اظهار داشــت: در افزایش میزان مالیات یا 
وصول درآمدهای مالیاتی کــه در ماه های 
اخیر انجام شده،  هیچ تفاوت و تمایز بنیادی 
در پایه  و نرخ هــای مالیاتی نســبت به این 
نرخ ها در ســال گذشــته صورت نگرفته و 
افزایش میــزان مالیات حاصــل از افزایش 
پایه ها و نرخ هــای مالیاتی نبــوده و همان 

اعداد و ارقام سال گذشته است.
وی ادامه داد: اما عامل موثر اتفاقی بوده که 
در حوزه مالیات شاغل رخ داد که رسیدگی 
به مالیات حوزه مشاغل به تدریج آغاز شد و 
بنا به اظهارنامه ای که صاحبان مشــاغل در 
خرداد ماه ۱۴۰۱ به ســازمان امور مالیاتی 
تســلیم کردند این رســیدگی ها آغاز و به 

تحقق رســید. نکته حائز اهمیت این است، 
تفاوتی که نسبت به سال گذشته ایحاد شد 

در ساماندهی حساب های فروش بود.
رییس مرکز برنامه ریزی مالیاتی ســازمان 
امــور مالیاتی افــزود: در رســیدگی های 
مالیاتی در حوزه مشــاغل ســال گذشــته 
شواهد و قرا ئن دیگری حاکم بود اما امسال 
شــرایط به گونه دیگری تغییــر پیدا کرده 
به طوریکه در یک سال گذشــته به واسطه 
اجرای بنــد م تبصــره ۱۲ قانــون بودجه 
۱۴۰۰ کــه ناظر بر حســاب های متصل به 
دســتگاه های پوز و درگاه های پرداخت بود 
که به عنوان حساب فروش تلقی می شوند؛ 
شفافیت بخشــی در حوزه درآمد و فروش 
صاحبان مشاغل انجام شد. یعنی در درآمد 
فروش که صاحبان مشاغل ابراز می کردند، 
تحولی صورت گرفت و باعث شــد که اعداد 
و ارقام حســاب های فروش یک واکشــی 

اطلاعات صورت بگیرد.
موحدی بکنظر گفــت: بنابراین  با این اقدام 
در مورد افرادی که بدون تسیلم اظهارنامه 
مالیــات مقطــوع پرداخــت می کردنــد، 
یعنی در اجــرای تبصره مــاده ۱۰۰ قانون 
مالیات های مســتقیم و ابراز مالیات شاهد 
رشــد حدود ۲۰۰ درصدی بودیم و مالیات 
ابرازی نسبت به سال گذشــته ۳ برابر شد. 
به این معنا که ابراز مالیاتی برخی مشــاغل 
خرد که در طول ســال کمتر از ۴ میلیارد و 
۸۰۰ میلیون درآمد داشتند نسبت به سال 

گذشته حدود ۳ برابر رشد پیدا کرد.
وی ادامه داد: البته رشــد در مــورد افرادی 

کــه اظهارنامــه تحویل دادند هــم صادق 
بوده  است و طبیعتا براساس تبصره ۱۲ بند 
»م« قانون با آشکار شــدن مبنای حساب 
فروش، در مورد افرادی که فروش بیشــتر 
از ۴ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان در ســال 
داشتند، شفافیت بیشــتری صورت گرفت 
و به دنبال این شــفافیت، مالیــات واقعی 
مشــخص شــد و به دلیل عــدم پرداخت 
مالیات حقه در ســال های گذشــته، امروز  

تحت فشار قرار گرفته اند.
رییس مرکز برنامه ریزی مالیاتی ســازمان 
امــور مالیاتی بــا اشــاره به عامــل دیگر 
منجر به وصــول درآمدهای مالیاتی شــد، 
اظهار داشــت: عامل و نکته دوم در وصول 
درآمدها اجرای قانون بوده اســت. سازمان 
امور مالیاتی در حجــم درآمد قابل وصول از 
صاحبان مشاغل و اشخاص حقوقی و سایر 
پایه هــای مالیاتی متکی بــه قانون مجلس 
بوده، قوانین بودجه را به اجرا رســانده و در 
واقع ســازمان امور مالیاتی در این موضوع 

مجری قانون است.
موحدی بکنظر افزود: بنابراین با براساس دو 
عامل پایه های اطلاعات و داده های درآمدی 
و اجرای تکالیف قانون، فضایی ایجاد شــد 
که گویی سازمان امور مالیاتی فشاری را بر 
صاحبان مشــاغل و مودیان وارد می کند اما 
این گونه نیســت، چراکه هر دو این عوامل 
مبنا داشــته و مبنای عامل اول عدالت داده 
بنیانی بوده که به اتــکای داده های واقعی، 
فرآیند مالیات ستانی از مشاغل انجام  شود 
و در مورد عامل دوم هم اساســا ســازمان 

اختیاری نداشته بلکه مجری بوده  است.
وی درباره انتقــادات مطرح شــده درباره 
تحت فشــار قرار گرفتن مشــاغل خرد در 
اجرای عامــل اول گفت: در ابتــدا باید دید 
که چه تعریفی از مشاغل خرد مد نظر است 
و مطرح می شود. اما ســازمان امور مالیاتی 
درباره مشاغل و کســانی که در طول سال 
۴ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان کمتر درآمد 
و فروش داشته باشند، اعلام کرده که بدون 
تســلیم اظهارنامــه اقدام کننــد و مالیات 
بپردازند که ۳ میلیون و ۱۰۰ هزار نفر از این 
روش مالیات پرداختنــد و موضوع مهم این 
است که بخش عمده ای از این افراد مشمول 

مالیات صفر شدند.
رییس مرکز برنامه ریزی مالیاتی ســازمان 
امور مالیاتی تاکید کرد: در ســال گذشــته 
از کل تعــداد اظهارنامه هایی که مشــمول 
تبصره ماده ۱۰۰ قانون می شــدند، حدود 
۵۷ درصد مالیات صفر داشتند. یعنی بیش 
از نیمی از مودیانی کــه اعلام کردند فروش 

کمتــر از ۴ میلیــارد و ۸۰۰ میلیون تومان 
داشــته اند و فــروش آنها کفــاف هزینه ها 
را نداده  مشــمول مالیات صفر شــدند و در 
واقع ۵۷ درصد افرادی که در قالب مودیان 
موضوع تبصــره ماده ۱۰۰ قانــون، مالیات 

مقطوع پرداختند، مالیات صفر داشتند.
موحدی بکنظر ادامه داد: باید توجه داشت 
در قانون از افرادی که کمتــر از ۴ میلیارد و 
۸۰۰ میلیون تومان درآمد داشتند تعریفی 
با عنوان مشــاغل خرد نشده و مشاغل خرد 
تعریف مشــخصی در قانون نــدارد اما در 
تبصره مــاده ۱۰۰ ایــن موضــوع در نظر 
گرفته شده کســانی که در یکسال گذشته 
کمتــر از ۴ میلیــارد و ۸۰۰ میلیون تومان 
درآمد داشــتند، بدون تســیلم اظهارنامه 
پذیرش  شــوند و به طور کلی می توان گفت 
کسانی که مشمول تبصره ماده ۱۰۰ بودند 

مشمول مشاغل خرد هم می شوند.
وی گفت: درباره افراد و مشاغلی که در یک 
سال درآمد بالای ۴ میلیارد و ۸۰۰ میلیون 
تومان داشــتند، توجه داشــت که باید دید 
چه کســانی این درآمد و میــزان فروش را 
داشــتند. دیگر نمی توان گفت افرادی که 
بالای این رقم درآمد داشــتند جزو مشاغل 
خرد هســتند بــرای مثال آهن فروشــان 
بالای چند ده میلیارد تومان درآمد دارند و 
پزشکان،  طلا فروشان و ... جزو این مشاغل 
محسوب می شــودند که این افراد جمعیت 
یک میلیون و ۳۰۰ هزار نفری را تشــکیل 
می دهند و اظهارنامه ایــن تعداد از مودیان 

مورد بررسی قرار می گیرد.
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وزیر صمت:
وهای وارداتی هفته آینده وارد  نخستین خودر

کشور می شود
 وزیر صنعــت معدن و تجــارت با تاکید بــر اینکه اولویت مــا واردات 
خودروهای اقتصادی است، گفت: ثبت ســفارش خودرو در هفته های 
گذشته انجام شــده و نخســتین خودروهای وارداتی هفته آینده وارد 

کشور می شود.
 ســید رضا فاطمی امین در حاشیه مراســم امضای تفاهم نامه انطباق 
سیاست های ارزی و تجاری وزارت صمت و بانک مرکزی، درباره واردات 
خودرو اظهار کرد: تمام هماهنگی های بین بخشــی لازم برای واردات 

خودرو انجام شده است.
وی با بیان اینکه اولین ثبت سفارش ها واردات خودرو انجام شده است، 
افزود: پیش بینی می شود که هفته آینده نخستین خودروهای وارداتی 

وارد کشور شود.
وزیر صمت توضیح داد: در چهار ســال گذشته اســت واردات خودرو 
متوقف و ممنوع شــده بود و اقدام وزارت صمت نه تنها در راستای رفع 
ممنوعیت چهار ساله اســت، بلکه ضوابط و شرایط جدیدی لحاظ شده 

که قبلًا نبود مانند انتقال فناوری که پیش از این وجود نداشت.
فاطمی امین گفت: به طور کلــی ممنوعیت واردات خودرو که در دولت 
یازدهم ایجاد شد، برچیده شده و اولین ثبت سفارش نیز طی هفته های 

گذشته انجام شده است.
وی تاکید کــرد: اولویت مــا در واردات خودرو خودروهــای اقتصادی 
هستند، اما در مرحله نخست مهم برای ما زمان واردات خودرو است تا 

فضای روانی که واردات خودرو انجام نمی شود را از بین ببریم.

عضو اتاق بازرگانی ایران:
 چین در شرایط سخت و تحریمی در کنار 

ایران بود
عضو اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایــران با اعلام اینکه 
چین همچنان به دنبال توســعه روابط اقتصادی خود با ایران اســت، 
گفت: این کشوری در زمان ســختی در کنار ایران ایستاده و همچنان 

همانند یک کشور دوست رفتار کرده و می کند.
»ســعید اشــتیاقی« با اشــاره به خبرهای منتشر شــده در خصوص 
موضع گیری های چین در قبال ایران، اظهار داشــت: نباید عجولانه در 
این مورد تصمیم گیری کنیم و پیش داوری های کنار بگذاریم، با توجه 
به سفر معاون نخســت وزیر چین در هفته های آینده به ایران می توان 

این موضوع را حل و فصل کرد.
وی با بیان اینکه نباید در این بخش نگاه منفی و مطلق داشــت، تصریح 
کرد: چین به دنبال برقراری ارتباط به صورت طولانی مدت با غرب آسیا 
اســت و ایران نیز باید از این فرصت برای توســعه روابط خود بهره مند 

شود.
این فعال اقتصادی با تاکید بر اینکه تعمیق و توازن ارتباط با کشورهای 
جهان از برنامه های چین اســت، خاطرنشــان کرد: ایران و عربستان از 
همان آغاز از کشورهای هدف توســعه روابط برای چین بودند، اما ایران 
به دلیل برخی شــایعه ها و موضع گیری ها نتوانســت به درستی از این 

فرصت مهم بهره مند شود.

اشتیاقی با اشاره به امضای قرارداد ۲۵ســاله ایران با چین در سال های 
اخیر، اظهار داشــت: باید از این ظرفیت در راستای منافع خود استفاده 
می کردیم، اما به دلیل برخی گمانه زنی ها و اخبار نادرست که در کشور 
منتشــر می شــد، اجازه دادیم این فرصت به راحتی از دست برود، ولی 

چین به توسعه روابط خود با باقی کشورهای هدف ادامه داد.

چین به دنبال توسعه روابط اقتصادی خود با ایران است
وی با بیان اینکــه میزان فروش نفت به چین افزایش داشــته اســت، 
تصریح کرد: این کشــور از اهداف تجاری ایران در زمان اوج تحریم های 
ظالمانه بود و به عنوان دوســت و بردار در زمان ســختی ایــران را تنها 

نگذاشت.
عضو اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران تاکید کرد: نباید 
با یک خبر تحلیل نشده و یک اشتباه این کشــور را کنار بگذاریم، زیرا 
همچنان نیز توســعه روابط با ایجاد کنســولگری در بندرعباس ادامه 

دارد.
اشتیاقی با تاکید اینکه چین همچنان به دنبال توسعه روابط اقتصادی 
خود با ایران است، گفت: ایران یکی از شــرکای تجاری چین است و ما 
باید برای بهبود روابط نخســت مشــکلات داخلی خود را حل کنیم و 

ارتباط خود را با کشورهای دیگر بهبود بخشیم.

متقاضیان مشاغل خانگی چقدر وام می گیرند؟
معاون اشتغال وزیر کار با تشــریح جزئیات پرداخت وام مشاغل خانگی 
از افزایش سقف تسهیلات طرح های اشــتغال خانگی با سود ۴ درصد 

خبر داد.
محمود کریمی بیرانوند، با اشــاره به روند پرداخت تسهیلات مشاغل 
خانگی اظهار کرد: تسهیلات مربوط به طرح های مشاغل خانگی ابلاغ 

شده و در حال پرداخت است.
وی درباره میزان تســهیلات پیش بینی شــده برای توسعه مشاغل 
خانگی، افزود: مبلــغ تخصیصی برای امســال ۳۰۰۰ میلیارد تومان 
بوده و هم اکنون بیش از ۱۹۰۰ میلیارد تومــان طرح در بانکها وجود 
دارد که تا پایان ســال ســقف ۳۰۰۰ میلیارد تومان پرداخت خواهد 

شد.
کریمی بیرانوند درباره میزان وام پرداختی به طرح های مشاغل خانگی 
گفت: اگر کســی طرح اشتغال خانگی داشته باشــد، بسته به نوع طرح 
اعم از مســتقل یا پشــتیبان از تســهیلات مربوطه بهره مند می شود. 
برای مشاغل مســتقل پیش از این ۱۰۰ میلیون تومان و برای مشاغل 
پشتیبان و افرادی که چند نفر را تحت پوشــش خود قرار می دهند، تا 

سقف دو میلیارد تومان وام درنظر گرفته شده بود.
معاون اشتغال وزیر کار سود تســهیلات اشتغال خانگی را ۴ درصد ذکر 
کرد و گفت: در راســتای حمایت از تولیدات خانگی و کسب و کارهای 
خرد و خانگی، سقف تسهیلات برای مشاغل مستقل را به ۱۵۰ میلیون 

تومان و برای مشاغل پشتیبان به ۴ میلیارد تومان افزایش داده ایم.
وی از ایجاد بازارچه های مشاغل خانگی توسط شهرداری ها خبر داد و 
گفت: می توانیم این ظرفیت را در اختیار کسانی بگذاریم که مجوزهای 

مشاغل خانگی داشته باشند.
به گفته کریمی بیرانوند، گرفتن مجوز به کسب و کار رسمیت می بخشد 
و اگر فردی دارای مجوز مشاغل خانگی باشد، بسته های تشویقی دولت 
شامل حالش می شود و از امکانات و تسهیلات مشاغل خانگی با سود ۴ 

درصد بهره مند می شود.

تولید

 رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و عراق از رشــد 
تجارت دو کشــور و رفع مشــکلات تجاری خبر داد و 
گفت: با تلاش های انجام شــده، تجارت ایران و عراق 
بهبود یافته اســت و با ادامه این روند تا پایان امســال 

ارزش آن به ۱۰ میلیارد دلار می رسد.
»یحیی آل اســحاق« با بیــان اینکه هــدف گذاری 
مبادلات ایران و عراق تجارت ۲۰ میلیارد دلاری است، 
اظهار کرد: عزم فعالان اقتصادی در این زمینه با اهداف 
مسوولان دو کشــور همراه بوده اســت و تاکنون نیز 
تجاربی ماننــد ۱۴ میلیارد دلار تجارت در ســال را به 

دست آورده ایم.
وی با اشــاره به افت و خیزهای تجارت میان 
دو کشــور تاکید کــرد: یکــی از دلایل افت 
آمارهای تجاری نســبت به ســال گذشته، 
کاهش تجارت جهانی بــوده که در ایران نیز 
اثر داشــته و از ســوی دیگر حذف آمارهای 
صادرات بــرق و انــرژی از تجــارت با عراق 

موجب تغییر در ارقام شده است.
آل اســحاق با بیان اینکه ممنوعیت صادرات و واردات 
برخی کالاها در قوانین دو کشور نیز مزیت بر علت برای 

تغییر در آمار تجاری شده است، تصریح کرد: 
تلاش ها به گونه ای بوده که تا پایان ســال به 
رقم ۱۰ میلیــارد دلار تجارت با این کشــور 
دست یابیم که بهبود عملکرد بر این موضوع 

تاکید دارد.
رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و عراق 
با تاکید بر اینکه مشــکلات تجاری میان دو 
کشور حل شده است، اظهار داشــت: آهنگ مبادلات 
نشــان از رشــد تجارت ایران و عراق دارد و وضعیت به 

خوبی پیش می رود.

وی با اشــاره به ســفر نخســت وزیر عراق بــه ایران، 
خاطرنشــان کرد: ۹ محور در این بخــش مورد توجه 
قرار گرفت که بخشی از آن سیاســی و امنیتی بود، اما 
سرمایه گذاری های مشــترک و همکاری های نفتی در 
بخش اقتصادی در این ســفر مطرح شد؛ از سوی دیگر 

تغییراتی در روند صادرات نیز مورد توجه قرار گرفت.
آل اســحاق گفت: در مجموع ایران و عراق برای بهبود 
روابط و تغییر شــرایط پولی و بانکی توافــق کردند تا 
بانک های مرکزی دو کشــور وضع موجود را تسهیل و 

مشکلات را مرتفع کنند.

 معاون برنامه ریزی و ســرمایه گذاری سازمان صمت 
استان تهران گفت که از ابتدای امسال تا پایان آبان ماه 
۶۱۰ مصوبه از ستاد تسهیل و رفع موانع تولید برای حل 

مشکلات واحدهای تولیدی استان اخذ شد.
»ســعیدی« افزود: به منظور رســیدگی به مشکلات 
واحدهای تولیدی از ســال ۹۷ بر اســاس قوانین ماده 
۶۱ و ۶۲ قانون رفع موانــع تولید رقابت پذیر که مصوبه 
مجلس هم بود، جلســات کارگروه ها به منظور تسریع 

در رفع موانع تولید شــکل گرفت و به شــکل منسجم 
اقدامات خود را انجام داد.وی گفت: هرچند از سال ۹۴ 
این اقدامات انجام می شــد اما این ابلاغ )مصوبه هایات 
مجلس( منجر به اقدامات الزام آورتر و قابل پیگیری تر 
از طریــق مراجع ذی صلاح شــد.به گفته ســعیدی، 
سال گذشــته نزدیک به ۹۹۴ مصوبه برای واحد های 
تولیدی که در خواست حل مشکل داشتند از کار گروه 

ستاد تسهیل و رفع موانع تولید اخذ شد.

وی ادامه داد: برپایه بررســی هایی که در قالب کمیته 
پیگیری ها انجام شــد، تقریبــا ۵۶.۸ درصد مصوبه ها 
اجرا و ۳۱.۵ درصد اجرا نشــده اســت و نزدیک به ۷.۶ 

درصد هم عدم پیگیری متقاضی را به دنبال داشت.
این مسوول خاطرنشــان کرد: یک درصد مصوبه ها نیز 
در دست اجرا اســت که بر اســاس بحث زیرساختی 
نیازمند زمان بیشتری بوده و حدود ۳۱ درصد آن اجرا 
نشده است که مجدد در ســال ۱۴۰۱ در حال بررسی 

است.وی بیان داشت: در هشت ماه ابتدایی امسال ۶۱۰ 
مصوبه از ستاد تســهیل برای حل مشکلات واحدهای 
تولیدی اخذ شده اســت که اغلب در موضوع تعیین و 
تکلیف بدهی هــای معوق، حوزه هــای بانکی، تامین 
اجتماعی، مالیاتی و محیط زیســت مشــکلات وجود 
دارد.ســعیدی ادامه داد: به طور کلــی تاکنون ۳۸.۴ 
درصد این مصوبــات اجرایی و هشــت درصد اجرایی 

نشده و ۵۱.۱ درصد نیز در حال اجرا است.

اتاق

تولید

خریــدار  بررســی عملکــرد صنعــت 
خــودرو از ابتــدای روی کار آمــدن دولت 
ســیزدهم تاکنون، نشــان دهنده حرکت 
رو به جلوی این لوکوموتیو صنایع کشــور 
اســت. این صنعت از زمان بازدید ســرزده 
رییس جمهــوری از یکی از خودروســازان 
در یازدهم اسفندماه سال گذشته تا امروز، 

رکوردهای مختلفی را جابه جا کرده است.
یازدهم اســفندماه ســال گذشــته بود که 
رییس جمهوری پس از بازدید سرزده از گروه 
صنعتی ایران خودرو فرمانی هشــت ماده ای 
صادر کرد. در این فرمان به عمده چالش های 
فراروی خودروسازی کشور که این صنعت و 
به تبع آن بازار را با مسائل و مشکلات فراوانی 
مواجه کرده بود پرداخته شــد و در هر مورد 
رفع کامــل مشــکلات در یک بــازه زمانی 
مشخص دســتور داده شد.براســاس برنامه 
تحولی صنعت خــودرو که توســط وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت تدوین و منتشــر 
شــد، محورهای متناظر با تولیــد، کیفیت 
و قیمــت در صنعت خودروی کشــور مورد 
تمرکز قرارگرفت.اکنون و بیــش از ۱۰ ماه 
از صدور آن فرمان، دو مســاله مزمن که در 
سال های گذشته گریبانگیر صنعت خودرو 
شــده بود، یعنی تولید خــودروی ناقص و 
همچنیــن قرعه کشــی خــودرو به تدریج 
در حال برطرف شــدن اســت. به طوری که 
دیگــر خبــری از خودروهــای دارای نقص 
قطعه و ناقــص در پارکینگ خودروســازان 
نیست و گروه خودروسازی ســایپا نیز همه 
محصولات خود را بدون فرآیند قرعه کشــی 

به فــروش می رســاند. همچنیــن در گروه 
صنعتی ایران خودرو، با افزایش تولید و سایر 
راهکارها، تحقق کامل این هدف تا پایان سال 
دنبال می شود.چهارشنبه هفته گذشته )۱۶ 
آذرماه( بود که رییس کل سازمان خصوصی 
سازی از صدور مجوز واگذاری شرکت پارس 
خودرو خبر داد و به این ترتیب  بند هشــتم 
از فرامین هشــت ماده ای رییس جمهوری 
که بر مبنای آن » واگــذاری مدیریت دولتی 
ایران خودرو  خودروســازی  شــرکت های 
و ســایپا حداکثــر در مدت ۶ مــاه به بخش 

غیردولتی تعیین تکلیف شود«، رنگ تحقق 
به خود گرفت.در ادامــه نگاهی گذرا به برخی 
دستاوردهای به دست آمده در صنعت خودروی 

کشور در هشت ماهه امسال می پردازیم:
  افزایش تحویــل خودرو بــه میزان ۳۰ 
درصد در هشت ماهه نخست امسال نسبت 

به سال گذشته
 به صفر رساندن خودروهای انبار شده در 

پارکینگ خودروسازان
 تولید عبور مســتقیم )اجتنــاب از تولید 

خودروهای ناقص(

 ثبت رکــورد تولید ۱۲۲ هــزار خودروی 
ســواری در یک ماه که در پنج سال گذشته 

بی سابقه بوده است.
 تولید انواع خودروی ســنگین در هشت 
ماهه نخست ســال جاری نســبت به سال 
گذشته دارای رشــد نزدیک به ۱۷۶ درصد 

بوده است
 رشــد بیش از ۶۰ درصدی تولیــد انواع 

موتورسیکلت در کشور
 ۲ برابر شــدن ســهم بخش خصوصی از 
میزان تولید خودروی کشور نسبت به سال 

گذشــته با تولید ۱۱۳ هزار و ۶۰۹ دستگاه 
خودرو

 افزایــش رونــد رضایــت مشــتریان از 
محصولات تولیدی خودروسازان داخلی

 اجــرای طــرح ردگیــری محصــولات 
)فالوآپ( در خودروهای داخلی

 اجــرای برنامه های توســعه محصولات 
جدید براساس بن سازه های )پلتفرم های( 

بومی
 سیاســتگذاری برای طراحی و توســعه 
۹ محصــول جدیــد در دو خودروســاز 
بزرگ کشور برای ســال آینده متناسب با 

استانداردهای ۸۵ گانه
  برنامه ریزی بــرای تولید محصول مبتنی 
بر بن ســازه خودروی اقتصادی در ســال 

آینده
 تهیــه و تدوین آیین نامه هــای مرتبط با 
قانون ســاماندهی خودرو به منظور افزایش 
عمق ســاخت داخــل و ارتقــای کیفیت و 
دانش بنیان شــدن صنعت خــودرو )تغییر 

قواعد حاکم بر صنعت خودرو(
مالــی  کاهــش هزینه هــای  تحقــق 
خودروســازان و تاثیــر آن برکاهش هزینه 

تمام شده محصول در خودروسازان
 اجرایــی کردن بســتر واردات خودرو در 
طی کمتــر از یک مــاه از انجــام اصلاحیه 
مصوبه واردات بــه منظور رقابتی کردن این 

صنعت
 زمینه ســازی برای خصوصی ســازی در 
صنعت خودروی کشور با همکاری سازمان 

خصوصی سازی.

خریدار   قیمت گوشت مرغ پس از حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی و اقدامــات موثر دولت 
سیزدهم در هفت ماه گذشته در آرامش به 
ســر می برد و این روزها نه تنها این محصول 
کمتــر از قیمت مصــوب در بــازار عرضه 
می شــود، بلکه با شــرایط مطلــوب تولید 

زمینه صادرات آن نیز فراهم شده است.
 پیش از اجــرای طرح حــذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی به دلیــل وجود رانت و فســاد در 
واردات نهاده های طیــور، تولیدکنندگان 
این صنعت با مشکل جدی تامین و کمبود 
نهاده ها با ارز دولتــی روبه رو بودند و بخش 
عمده مواد اولیه تولید خود را باید با ارز آزاد 
به چند برابر قیمت خریــداری می کردند؛ 
از ســوی دیگر پرداخت ارز ترجیحی برای 
برخی کالاهای اساسی از جمله مرغ باعث 
شــده بود که مصرف این کالا با رشد بسیار 
زیادی مواجه شــود، به طــوری که مردم 
برای خرید مــرغ باید ســاعت ها در صف 
می ماندند تا گوشــت مرغ بــا نرخ مصوب 

دریافت کنند.
پرداخــت ارز ۴۲۰۰ تومانی بــرای برخی 
کالاهای اساسی باعث شــده بود این کالا با 
تقاضای بســیار زیادی در بازار مواجه شوند 
که بخشــی از این تقاضا به صورت قاچاق از 
کشور خارج می شود و افراد غیر ایرانی هم از 

این یارانه استفاده می کردند.
ارزش ترجیحی یک رانت بسیار بزرگ برای 
عده ای بــود و نفع آن به مردم نمی رســید 
تا اینکه دولت ســیزدهم در اردیبهشــت 
ماه امســال با اصــلاح این سیاســت همه 
خانوارهای ایرانی را از ایــن یارانه بهره مند 
کــرد و پرداخــت ارز ترجیحی بــه ابتدای 

زنجیره را حذف و آن را بــه انتهای زنجیره 
یعنی خود مردم منتقل کرد.

اجــرای طــرح مردمــی ســازی یارانه در 
اردیبهشــت ماه امســال باعث شــد بازار 
کالاهایی که این ارز را می گرفتند به آرامش 
برســد و قاچاق آن نیز حذف شــد که این 
موضوع خودش را در کاهش شــدید میزان 

تقاضا نشان داد.
بازار گوشــت مــرغ و تخم مرغ هــم که ارز 
۴۲۰۰ تومانی می گرفتنــد و امروز پس از 
گذشت هفت ماه از جراحی بزرگ اقتصادی 
فســاد و رانت در این بخش حذف شــد و با 
آزاد شــدن نرخ ارز نهاده های طیور نه فقط 
مشــکل تامین آن در بازار حل شــد، بلکه 
قیمت گوشت مرغ به ثبات بیشتری رسید، 
زیرا دیگر سودجویان امکان ایجاد دغدغه و 
نگرانی برای تولیدکننده و مصرف کنندگان 

را نداشتند.
با گذشــت هفت ماه از اجرای طرح عادلانه 
کردن نظــام یارانــه ای به دلیــل افزایش 
هزینه هــای تولیــد و اســتمرار آن قیمت 
مصوب جدیــد هــر کیلوگرم مــرغ زنده 
درب واحدهای پــرورش طیــور ۴۴ هزار 
تومان و گوشــت مرغ ۶۳ هزار تومان برای 
مصرف کننــدگان تعیین شــده، البته در 
ابتدای اجرای این طرح قیمت هر کیلوگرم 
مرغ زنده کیلویی ۴۰ هزار تومان و گوشــت 

مرغ ۵۹ هزار و ۸۰۰ تومان تعیین شده بود.
بررســی های میدانی خبرنگار ایرنا نشــان 
می دهد که بــا حــذف ارز ترجیحی نه تنها 
کمبودی در بازار گوشــت مــرغ رخ نداد، 
بلکه قیمت ها از حدود ۷ ماه گذشته تاکنون 
با قیمت مصــوب ۵۹ هــزار و ۸۰۰ تومان و 

حتی کمتر از آن به دست مصرف کنندگان 
می رســید و اکنون با نرخ مصوب جدید ۶۳ 

هزار تومان عرضه می شود.

شرایط صادرات گوشت مرغ فراهم شد
هم اکنون قیمت هر کیلوگرم گوشــت مرغ 
در میادین میوه و تره بــار ۵۳ هزار تومان و 
در بازار بین ۵۵ هزار و ۵۰۰ تا ۵۸ هزار تومان 
به فروش می رســد؛ این در حالی است که 
طبق مصوبه دولت، قیمت تعیین شــده هر 
کیلوگــرم مرغ بــرای مصرف کنندگان ۶۳ 

هزار تومان است.
کاهش قیمت مــرغ در بازار کمتــر از نرخ 
مصوب بیانگر افزایش عرضه و وفور گوشت 

مرغ در بازار است.
البته »محســن شــیراوند« معاون توسعه 
بازرگانــی وزارت جهاد کشــاورزی نیز روز 
۱۶ آذرماه امسال از امکان صادرات گوشت 
مرغ با عوارض صفر درصد خبر داد و گفت: بر 
اســاس برآوردها تا پایان سال هیچ مشکلی 
در حــوزه تولیــد و مصرف مــرغ نخواهیم 

داشت.

با توجه به شرایط مطلوب تولید گوشت مرغ 
در کشور به دلیل استمرار و سیاست گذاری 
منظم در حوزه تولید ایــن کالا و همچنین 
در راستای حمایت از بخش تولید، صادرات 
برای گوشــت مرغ به طور جــد پیگیری و 
امکان صادرات با حذف عــوارض صادراتی 

فراهم شده است

وقتی قیمت مرغ به 80 هزار و 100 هزار 
تومان نرسید!

بر اســاس این گزارش نه تنها بازار گوشت 
مرغ بــه ثبات و آرامش رســید بلکه زمینه 
صــادرات آن نیز فراهم شــده اســت که 
می تواند برای کشور ارزآوری داشته باشد؛ 
و این در حالی اســت که در ۷ ماه گذشته 
خبری از صف بــرای خرید گوشــت مرغ 

وجود نداشت.
پیــش از حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی برخی 
بر این باور بودند که با حــذف ارز ترجیحی 
نه تنها قیمت مرغ از مــرز ۱۰۰ هزار تومان 
می گذرد، بلکــه با کمبــود تولیــد روبرو 
خواهیم شــد، اما اقدامات اساســی دولت 
سیزدهم موجب شــد که نه تنها با وفور کالا 
در این مقطع زمانــی روبرو باشــیم؛ بلکه 
قیمت ایــن محصول پس از گذشــت ۷ ماه 
با نرخ مصوب و حتی بــه دلیل ایجاد رقابت 

کمتر از نرخ مصوب به فروش برسد.
با اجرای سیاســت نظام عادلانه یارانه ها و 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی برخی مدعی بودند 
که با کمبود نهاده های دامی در کشور روبرو 
خواهیم شــد و یا تولیدکننــدگان امکان 
خرید نهاده ها با قیمت های آزاد را نخواهند 
داشت؛ اما با گذشت ۷ ماه از اجرای این طرح 

شرایط تولید و بازار نشان می دهد که دیگر 
دعوای نبود نهاده های وارداتی با ارز دولتی و 
مفاسد آن را شاهد نیستیم و در حال حاضر 
نه تنها نهاده های مورد نیــاز طیور به میزان 
کافــی در بازار موجــود اســت، بلکه دیگر 
انگیزه ای برای ســودجویان وجود ندارد که 
با احتکار کالا به دنبال گران کردن و کمبود 

آن باشند.

حمایت دولت از تولیدکنندگان 
و مصرف کنندگان

در واقع وجود نهاده های دام و طیور در بازار 
باعث شــده دیگر تولیدکننــدگان نگرانی 
برای تامیــن نهاده ها و کمبــود آن در بازار 
نداشته باشــند و تنها دغدغه تولید تامین 
نقدینگی اســت که از همان ابتدای اجرای 
طرح جراحی بزرگ اقتصادی وزارت جهاد 
کشاورزی تلاش کرد تا حد امکان نقدینگی 
مــورد نیاز صنعــت طیور کشــور را تامین 

کنند.
در عیــن حــال بــه نظــر می رســد بــا 
سیاست گذاری دولت ســیزدهم در حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی، عرضه و تقاضا نیز واقعی 
شده اســت؛ یعنی در مقاطع زمانی خاص 
شــاهد کمبود محصول نیســتیم که مردم 
بخواهنــد بــرای تامیــن آن در صف های 

طولانی بایستند.
دولت تمــام تلاش خــود را دارد تا علاوه بر 
نگاه حمایتی خــود بــه تولیدکنندگان از 
مصرف کنندگان نیــز حمایــت لازم را به 
عمــل آورد تا جایی که نگرانــی برای مردم 
در تامیــن محصــولات پروتئینی همچون 

گوشت مرغ ایجاد نشود.

 رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق خبر داد؛ دستیابی به تجارت ۱۰ میلیارد دلاری ایران و عراق تا پایان امسال

۶۱۰ مصوبه برای حل مشکلات واحدهای تولید استان تهران اخذ شد
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تکلیف تمام میدان های مشترک مشخص شد
توسعه میادین مشــترک نفت و گاز و برداشت حداکثری از این میادین 
به ویژه میادین مشــترک غرب کارون و پارس جنوبی، از همان ابتدا در 
دستور کار دولت ســیزدهم بود، اقداماتی در این حوزه صورت گرفت و 
به تازگی مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران اعلام کرد که تکلیف تمامی 

میدان های مشترک در دولت سیزدهم مشخص شده است.
 ایران در همه ســال های پس از انقلاب غیر از دوران جنگ، هر ســال 
کشف جدیدی داشــته و در این مدت در مجموع ۷۳ میدان مشتمل بر 
۳۶ میدان نفتی و ۳۷ میدان گازی کشف شــده که از این میان، بخش 
زیادی میدان مرزی و مشــترک بوده اند، همچنین ایــران با در اختیار 
داشــتن حداقل ۲۸ میدان مشــترک، شــامل ۱۸ میدان نفتی، چهار 
میدان گازی و شش میدان نفت و گاز با کشــورهای همسایه، از معدود 

کشورهای جهان با این تعداد ساختار مشترک است.
از این ۲۸ میدان، ایران بــا عراق ۱۲ حوزه مشــترک، با امارات هفت 
هفت مخزن مشــترک، با قطر و عمان هرکدام دو مخزن مشترک و با 
عربستان، کویت و ترکمنستان هرکدام یک مخزن مشترک دارد و به 
عبارتی حدود ۵۰ درصد ذخایر گاز طبیعی ایران در مخازن مشترک 
است.در این میان میادین مشترک غرب کارون در حوزه نفت و میدان 
مشــترک پارس جنوبی در زمینه گاز اهمیت بیشــتری دارد. میادین 
غرب کارون جزو جوان ترین میادین نفتی ایران به شــمار می روند. این 
میادین که پنج میدان آزادگان شمالی، آزادگان جنوبی، یاران شمالی، 
یاران جنوبی و یادآوران را شامل می شود در مجموع ۶۴ میلیارد بشکه 
نفت درجــا دارد. علاوه بر وســعت و بزرگی این میادیــن، نکته ای که 
برداشت حداکثری نفت از میادین مشــترک غرب کارون را با اهمیت 

کرده، مشترک بودن آن با کشور همسایه است.
میدان مشــترک پارس جنوبی نیز که در بســتر خلیــج فارس و مرز 
مشــترک ایران و قطر قرار دارد،  بزرگترین میدان گازی جهان است. 
مجموع ذخایــر گازی این میــدان ۳۹ تریلیون متــر مکعب و ذخایر 
میعانات گازی آن نیز ۵۶ میلیارد بشــکه اســت. از این میزان ســهم 
ایران در بخــش گاز آن ۱۴ تریلیون متر مکعــب و در میعانات گازی 
۱۸ میلیارد بشکه برآورد می شود که معادل ۸ درصد از کل گاز جهان 
است.محسن خجسته مهر، مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران به تازگی 
از تعیین تکلیف تمام میدان های مشــترک در دولت سیزدهم خبر داد 
و گفت: مهم ترین اقدام ها در میدان مشــترک پارس جنوبی، افزایش 
تولید در ۳۷ ســکوی این میدان بود و طرح پایلوت فشارافزایی در این 
میدان نیز دنبال می شــود، مرکاپتان زدایی فاز ۲ و ۳ پارس جنوبی نیز 
انجام شد و دو ردیف پالایشــگاهی در فاز ۱۴ یکی سال گذشته و یکی 
حدود یک ماه پیش راه اندازی شــد و توانســتیم اولین نیروگاه سیکل 

ترکیبی و گوی شناور را در این میدان بهره برداری کردیم.

به گفته وی، تکمیل فاز نخست اســکله صادراتی سیراف، احداث 
و تعمیر خط لوله فاز ۱۶ پــارس جنوبی کــه الان ۷۸ کیلومتر به 
اتمام رسیده اســت، فاز ۱۱ که مراحل انتهایی حفاری خود را در 
ســپری می کند، از دیگر فعالیت های انجام شــده در این میدان 
بود، اجــرای موفقیت آمیز ســکوی ۱۲c کــه کاری جدید و قابل 
تحسین است. خوشــبختانه اقدام انجام شــد و به زودی کار نصب 

انجام می شود.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران درباره فــاز ۱۳ پارس جنوبی اظهار 
کرد: کار این فاز از سال ۹۴ معطل مانده بود و ۷۰ حلقه چاه را در دست 
حفــاری داریم که ۳۵ حلقه جدید اســت و ۳۵ حلقه نیــز باید تکمیل 
شود، همچنین اسیدکاری ۴۰۰ حلقه چاه را آغاز کردیم که ۱۴ مورد با 

موفقیت انجام شده است.
خجسته مهر در مورد میدان آزادگان نیز توضیح داد: مهم ترین اقدامی 
که در ســال گذشــته انجام دادیم این بود که ۲۷ حلقه چــاه جدید را 
وارد مدار تولید کنیــم و برای این منظور ۷۰ درصد نــاوگان حفاری را 
در بزرگ تریــن میدان مشــترک افزایش دادیم، یعنــی هفت دکل را 
به ۱۲ دکل تبدیل کردیــم و تولید را از ۸۷ هزار بشــکه در روز به ۱۱۵ 
هزار بشکه رساندیم و ۱۳۲ حلقه چاه تحویل شــرکت اروندان دادیم. 
در میدان های آزادگان شــمالی و جنوبی فعالیت های ازدیاد برداشت 
از جمله گس لیفت در حال انجام اســت و در همین حــال انعقاد یک 
تفاهم نامه برای توســعه یکپارچه آزادگان را با موفقیت سپری کردیم، 
موضوعی که شــاید آن روزها کســی باور نمی کرد ولی خوشــبختانه 
شرکت تشکیل شــده و در حال حاضر ۱۶ همت آورده دارد و اگر وزیر 
نفت مجوز بدهد تا دو هفته آینده به صورت رســمی شــرکت دشــت 
آزادگان اروند کار خود را آغــاز می کند.وی ادامه داد: توســعه میدان 
چنگوله را اخیراً شــروع کردیم و یادآوران نیز با چهار میلیارد دلار آغاز 
شــد، میدان های آبان و پایدار غرب نیز کارشــان در حال انجام است و 
میدان بلال نیز عملیات اجرایی آن برای نخســتین بار آغاز شد، توسعه 
میدان اسفندیار در هیئت مدیره مصوب شــد و فرزاد بی با مپنا قرارداد 
بســتیم و در مجموع تمام میدان های مشــترک تعیین تکلیف شدند، 
ضمن آنکه برای توسعه دو میدان مستقل نیز قرارداد بستیم که شامل 
شادگان و کوپال می شــود، در مجموع برای ۲۵ میدان نفتی و گازی با 
اعتبار ۷۷ میلیارد دلار تفاهم نامه داشتیم که ۴۰ میلیارد دلار مربوط به 
تفاهم با گس پروم روسیه اســت.اصولا رقابت در برداشت منابع نفت یا 
گاز از میدان های مشترک باعث شده است که این میدان ها نسبت به 
میدان های نفتی درون کشور در اولویت بهره برداری قرار گیرد. ایران 
با کشورهای همســایه یعنی عراق، کویت، عربســتان، قطر، امارات، 
عمان و ترکمنستان دارای میدان های مشــترک نفت و گاز در حوزه 

خشکی و دریاست.

و نیر

رحمانی گفــت: اگر مشــترکی بــه ازای یک درصد 
مصرف نســبت به سال گذشــته کمتر مصرف داشته 
باشــدمی تواند تا۴۵درصداز پاداش تخفیف استفاده 
کندو افزایــش قیمــت  تعرفه ها و جریمــه در بخش 

پرمصرف ها نیز اعمال میشود.
 مســلم رحمانی اظهار کرد: همســو با اجرایی کردن 
بنــد )م( تبصره یک قانــون بودجه شــرکت ملی گاز 
ایران، مصارف در بخش خانگی، شــهرها و روستاها از 
اقلیم های یک تا ۵ و اقلیم های بسیار سرد تا اقلیم گرم، 

تقسیم بندی شده است.
وی افزود: براســاس بند )ک( تبصــره ۱۵، گاز بهای 
مشــترکان زیر پوشــش کمیته امداد و بهزیستی که 
مصارف متعارف در پلکان اول تا سوم قرار دارند، رایگان 

می شــود و مبلغ گاز بهای این مشترکان از 
محل افزایش قیمــت تعرفه های بدمصرف 

جبران می شود.
سرپرســت مدیریــت هماهنگــی امــور 
گازرســانی شــرکت ملی گاز ایران تصریح 
کرد: بر اســاس مصوبه دولت سه پلکان اول 
مصرف در همــه اقلیم ها بــدون تغییر باقی 

مانده و این یک تشویق برای مشــترکانی است که در 
حد متعارف گاز مصرف می کنند.

رحمانی بیــان کرد: پلکان چهارم تا ششــم ۳۰ درصد 
تعرفه آنها نســبت به دوره پیش افزایش یافته، پلکان 
هفتم تا دهــم ۵۰ درصد و پلکان یازدهــم و دوازدهم 
که بسیار پرمصرف هســتند با قیمت ثابت ۵ تا ۶ هزار 

تومان محاسبه می شود.
وی با بیــان اینکه رایگان شــدن گازبهای 
مشــترکان کم مصرفــی که زیر پوشــش 
کمیته امداد و بهزیســتی هستند از محل 
افزایش قیمت های مشــترکان پرمصرف 
اســت، ادامه داد: مشــترکانی که از پلکان 
ششــم به بعد ۸۰ درصد مصرف پارســال 
را بیشــتر مصرف کنند، یعنی دوره متناظر ســال 
گذشته اش ۸۰ درصد بیشــتر از مصرف داشته باشد 
قیمت تعرفه ای که برای آنها محاسبه می شود دو پله 

بالاتر خواهد بود.
سرپرســت مدیریت هماهنگی امور گازرسانی شرکت 
ملی گاز ایران گفــت: پرمصرف هایی کــه در پله های 

بالاتر دهم، یازدهم و دوازدهــم قرار می گیرند و به طور 
معمول در منازلشان اســتخر و جکوزی دارند، مصارف 
غیرمتعارف است و مسئله برای ادارات مراکز آموزشی 

و گردشگری هم اتفاق می افتد.
رحمانی تأکید کــرد: طبق آئین نامــه باید ۹۰ درصد 
مصرف متناظر پارسال داشته باشــند و اگر نسبت به 
این ۱۰ درصد کاهش بیشــتر از این صرفه جویی اتفاق 
بیفتد در این اماکن مبلغ گازبهــای آنها نیز ۱۰ درصد 

کاهش می یابد.
وی یادآور شــد: اگر صنایع با هماهنگی شــرکت ملی 
گاز ایــران به مدت پنج روز متوالــی ۳۰ درصد مصرف 
متناظر سال ۱۴۰۰ را کاهش دهند، ۵ درصد از تخفیف 

گازبها برخوردار خواهند شد.

یک کارشــناس آب با اشــاره به اینکه در ســد سازی 
باید شفاف ســازی صورت گیرد گفت:نباید در چرخه 
طبیعی آب دســت برده شــود زیرا طبعــات جبران 

ناپذیری به بار می آورد.
ســدگتوند یکی از تلخ ترین تجربه های سد سازی در 
ایران به شــمار می آید حالا مدت زمانی نگذشته قرار 
است چم شــیر ســدی در گچســاران فاجعه آمیز تر 

از گتوند آب گیری شــود، اما آیا چم شــیر تجربه تلخ و 
دوباره گتوند است. مهدی فصیحی هرندی پژوهشگر 
دیپلماسی آب در رابطه با این موضوع به خبرنگار مهر 
می گوید: بررسی موردی ســدها امری صحیح نیست 
و باید مساله بزرگ تری که ســالهای سال در مورد آن 
بحث شده اســت را مورد برســی قرار داد. اما درمورد 
چم شیر مناقشه ای دارد که عده ای می گویند چاه های 

نفت در آن منطقه وجود دارد و شرایط مشابهی با گتوند 
دارد. به نظر می رســد با توجه به عدم وجود اطلاعات و 
اینکه متأســفانه در پروژه های مهندسی سد به قدری 
عدم شــفافیت وجود دارد کــه هر پــروژه ای که اجرا 
می شــود بدون آنکه اطلاعاتی به دســت کارشناسان 
برسد آنها مجبور می شــوند گمانه زنی هایی مبتنی بر 

شواهد علمی داشته باشند.

این پژوهشگر آب ادامه داد: ســد سازی همانند انتقال 
آب دریــای خزر به ســمنان اســت مباحث زیســت 
محیطی آن مطرح نشــد و پس آن این مســاله که آیا 
انتقال یــک متر مکعــب آب اقتصادی اســت یا خیر 
ســخنی به میان نیامد.وی اضافه کرد: در بســیاری از 
موارد سد سازی سیاســتگذاران بدون توجه به مسائل 

زیست محیطی از آن عبور می کنند.

گاز

سد

خریدار  ســخنگوی صنعــت آب گفت: 
ســدهای تهران اکنون ۱۰ درصد پرشدگی 
دارند و نســبت به پارســال بــا کاهش ۲۱ 
درصدی حجم آب روبرو شــده اند، این در 
حالی اســت که میزان مصــرف همچنان 
بالاســت؛ بنابراین توصیه می شود مدیریت 

مصرف جدی تر گرفته شود.
»فیروز قاســم زاده« در دهمین نشســت 
خبری افــزود: مجموع بارش های کشــور 
از ابتدای ســال آبی جاری بــه ۳۷ میلیمتر 
رســیده اســت که در مقایســه بــا دوره 
بلندمدت با کاهش ۲۴ درصدی روبروست 
و عمده این کاهش بارش مربــوط به مهر و 
آبان اســت.وی ادامــه داد: بارش های این 
مدت اما نسبت به مدت مشابه پارسال با ۱۰ 
درصد رشد همراه شده که وضعیت بهتری 

را رقم می زند.
ســخنگوی صنعت آب خاطرنشــان کرد: 
استان سیســتان و بلوچســتان دراین بین 
با کاهش ۹۰ درصدی بارش مقام نخســت 
را دارد و اســتان های تهران، البرز، همدان، 
قم، سمنان، قزوین، کرمانشاه و آذربایجان 
شرقی ۵۰ درصد کاهش بارندگی نسبت به 

پارسال دارند.

کاهش 20 درصدی بارش در تهران
قاســم زاده گفت: میزان بارش های تهران 
۳۱ درصد است که در مقایسه با پارسال ۲۰ 
درصد کاهش بارش دارد و عقب ماندگی آن 

زیاد است.
وی افزود: میزان مصــرف در تهران با وجود 
اطلاع رســانی های مــداوم همچنــان بالا 
اســت و حدود ۴۰ هزار لیتر بر ثانیه اســت 
که عدد قابل توجهی برای این موقع از سال 

به حساب می آید.
سخنگوی صنعت آب توصیه کرد: استفاده 
از آب برای آبیاری فضای ســبز باید کاهش 
یابد و نیز زمــان بازماندن شــیر آب موقع 
شست وشو هم باید کاهش یابد و از مصرف 
آب برای شست وشــوی خــودرو و حیاط با 

خودداری کرد.قاسم زاده ادامه داد: وضعیت 
ســدهای تهران چندان مناســب نیست؛ 
بنابراین لازم اســت کنترل جدی تر در باره 
مصرف صــورت گیرد.وی افــزود: وضعیت 
اســتان های بوشــهر، خراسان شــمالی، 
فارس و کهگیلویه و بویراحمد بهتر اســت و 
با رشــد ۱۰ درصدی بارش همراه شده اند.

ســخنگوی صنعــت آب در بــاره وضعیت 
سدهای کشور گفت: میزان ورودی سدها ۳ 
میلیارد و ۴۰۰ میلیون مترمکعب است که 
این رقم نسبت به ســال گذشته ۱۴ درصد 

رشد دارد.
قاســم زاده ادامه داد: خروجی از سدها نیز 
۴.۵ میلیارد مترمکعب بوده که نســبت به 

پارسال ۴ درصد کاهش یافته است.
وی با اشاره به اینکه ســدها ۱۸ میلیارد متر 
مکعب آب دارند، خاطرنشــان کرد: در حال 
حاضر مخازن ســدها ۳۷ درصد پرشدگی 
دارند. این حجم ۳ درصــد اوضاع بهتری را 

نسبت به پارسال نشان می دهد.

ســخنگوی صنعــت آب در بــاره وضعیت 
پوشش برفی کشــور گفت: تاکنون بارش 
برفی مناســبی اتفاق نیفتاده است و تنها ۷ 

درصد پوشش برفی داریم.
قاســم زاده ادامه داد: میزان بــرف تا الان 
معادل زمان مشابه پارســال است و عمده 
برف بارشــی در ارتفاعات تهــران رخ داده 
اســت که ۳۲ ســانتیمتر در محدوده سد 
لتیان و ۲۰ ســانت در بقیه سدهای تهران 
اســت.وی افزود: در حال حاضــر مناطق 
برف گیر کشور شامل ارتفاعات البرز میانی 
و زاگــرس جنوبی اســت کــه البته حجم 

قابل توجهی نیست.

تعرفه ها بازدارنده نیست برنامه ای 
برای افزایش امسال نداریم

ســخنگوی صنعت آب تعرفه های فعلی را 
برای بازداشــتن از مصرف بی رویه مناسب 
ندانســت و درعین حــال گفت: امســال 

برنامه ای برای افزایش تعرفه ها نداریم.

قاســم زاده افزود: اکنون تعییــن تعرفه ها 
برای ســال آینده در دســت اقدام است که 

تلاش می شود افزایش داشته باشد.
وی ادامــه داد: امســال باهدف تشــویق 
مشــترکان به مصرف کمتر پاداش در نظر 
گرفته شده اســت که مصوبه هیئت دولت 
را گرفتــه است.ســخنگوی صنعــت آب 
خاطرنشان کرد: براین اســاس مشترکانی 
که از ابتدای آبان ماه امســال مصرف خود را 
نسبت به مدت مشــابه پارسال کاهش داده 
باشند مشمول دریافت این پاداش خواهند 
شد.قاسم زاده گفت: مشــترکانی هم که در 
ردیف الگوی بالاتر از الگــوی مجاز بوده اند 
اگر به زیر الگو آمده باشــند هم مشــمول 

دریافت پاداش خواهند شد.
وی دربــاره وضعیت دریاچــه ارومیه ادامه 
داد: تــراز دریاچــه از ۱۲۷۰٫۰۶ پایین تر 

نرفته است و اکنون ۱۲۷۰٫۱۰ است.
ســخنگوی صنعت آب درباره احداث ســد 
خرسان در کهگیلویه و بویراحمد و احتمال 

به زیر آب رفتن روســتاها و بناهای تاریخی 
منطقه گفت: این ســد به منظور تأمین آب 
شرب یزد احداث می شــود، اما درهرحال 
برای احداث سازه ها مهندسی ارزش داریم 
و سود و هزینه بررســی می شود و ضرورت 

اجرا مورد ارزیابی قرار می گیرد.
قاسم زاده ادامه داد: دراین خصوص به ازای 
روســتاهایی که زیــر آب مــی رود منطقه 
مســکونی و زمین در اختیار کشاورزان قرار 
می گیرد همچنین ســعی بر این اســت که 
بناهای تاریخی زیر آب نروند؛ اما درهرحال 
طبیعی اســت که همواره ایــن موضوع ها 
وجود دارد و ممکن است بناهای تاریخی و یا 
مناطق مسکونی زیر آب بروند که تمهیدات 

لازم دراین خصوص اندیشیده می شود.

وجود 8۵0 هزار حلقه چاه در کشور
وی تعداد چاه های موجود در کشور را ۸۵۰ 
هزار حلقه برشــمرد و گفت: چاه های مجاز 
۵۰۰ هزار حلقه و چاه هــای غیرمجاز ۳۵۰ 

هزار حلقه است.
سخنگوی صنعت آب استفاده از کنتورهای 
هوشمند را راهکاری برای مدیریت برداشت 
از چاه های مجاز برشــمرد و خاطرنشــان 
ساخت: تلاش می شود با کمک کنتورهای 
هوشمند برق مدیریت برداشت از چاه های 

آب کشاورزی هم دنبال شود.
قاســم زاده افزود: اما باتوجه به اینکه هزینه 
خرید و نصــب کنتورها برعهده کشــاورز 
است، کشــاورز انگیزه ای برای خرید کنتور 
ندارد؛ زیرا در این شرایط نظارت هم افزایش 
پیدا می کنــد؛ بنابراین تلاش می شــود از 

ظرفیت برق استفاده شود.
وی درباره تحقــق پیش بینی های بارندگی 
در پاییــز ســال جاری بــه گفــت: طبق 
پیش بینی ها شــرایط نرمال بــارش از آذر 
تا اواســط فروردین بوده که اواخــر آبان و 
آذر بارندگی خوبی داشــتیم و در زمستان 
پیش بینی شده که بیشتر از نرمال بارندگی 

داشته باشیم.

پرست مدیریت هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز خبر داد؛ تخفیف تا ۴۵ درصدی برای خوش مصرف ها سر

سدسازی نیازمند شفافیت

 توان هاب شدن را داریم؟

وپا تا هندوستان برنامه صادرات برق ایـران از ار
خریدار  رئیس هیات مدیره ســندیکای 
صنعت برق با بیان اینکه ما امکان صدور برق 
به شرق اروپا از مسیر روسیه را داریم، تاکید 
کرد: قطعا صادرات بــه اروپا در تعریف هاب 
منطقه اســت، چراکه ما در منطقه ای قرار 
داریم که می توانیم برق را از شــمال تا اروپا 
و از شرق فراتر از افغانســتان و پاکستان تا 
هندوستان و از جنوب تا کشورهای حاشیه 
خلیج فارس برسانیم اما این مستلزم توسعه 
زیرســاخت های نیروگاهی و شــبکه های 
انتقــال و همچنیــن مدیریــت مصرف در 

داخل کشور است.
پیام باقری  درباره اتصال شــبکه های برق 
ایران به کشــورهای همســایه در راستای 
تحقــق برنامه هــاب انرژی کشــور اظهار 
داشــت: تبادل برق در احــکام برنامه های 
بالادســتی و هم در سیاســت های ابلاغی 
در اقتصــاد مقاومتــی مــورد توجه جدی 
قرار گرفته و این حاکــی از اهمیت موضوع 
اســت، باتوجه به پتانســیل کشــور ما به 
لحاظ موقعیت جغرافایی، نیاز کشــورهای 
اطراف به انرژی بــرق و همچنین باتوجه به 
توانمندی کشور در صنعت برق ما می توانیم 

با قاطعیت بگوییم ایران کشــوری است که 
توان تبدیل شــدن به قطب بــرق نه فقط 

منطقه بلکه فراتر از آن را دارد. 
وی افــزود: یکی از سلســله برنامه هایی که 
باید در ایــن زمینه مورد توجــه قرار گیرد 
سنکرون شــبکه برق کشــور با کشورهای 
منطقه از جمله روسیه اســت که مطالعات 
امکان ســنجی دراین زمینه انجام شــده و 
باتوجه به اینکه شبکه برق روسیه هم پایدار 
و به نوعی یک شــبکه توامنــد و قدرتمند 
است، اتصال شــبکه برق دو کشور مزایای 
بسیاری دارد. ضمن اینکه طبیعی است در 
این میان برای اتصال دو کشور؛ کشورهای 
واســطی هم قرار داردند که بــه طور جدی 
تبدیل شــدن ایران به هاب بــرق منقطه 
را تحقق می بخشــند، کشــور ما به لحاظ 
الکتریکی با تمام کشورهایی که مرز خاکی 
داریم متصل هســتیم اما برای اینکه هدف 
قطب برق منطقه محقق شود باید گام های 
فراتری برداشــته شــود که یکی از این ها 

می تواند اتصال شبکه ایران و روسیه باشد. 
رئیس هیات مدیره ســندیکای صنعت برق 
تصریح کــرد: ما در حال حاضر بیشــترین 

حجم صادرات برق را به عــراق داریم و این 
قابلیت را داریم که میزان صــادرات به این 
کشور با توسعه زیرساخت های لازم افزایش 
یابد، در عین حــال می توانیم شــبکه را از 
کشورهایی مثل ارمنســتان و ترکمنستان 
هم کــه واردات داریــم، توســعه دهیم، تا 
تعابیری که از قطب برق منطقه می شــود، 
محقق شــود در واقع مثل هاب و مرکز عمل 
کنیم نه تنها نســبت به تامیــن برق داخل 
کشور و یا کشــور مبدا اقدام کنیم بلکه برق 
را از کشــورهایی دریافت و به کشــورهای 
دیگری ترانزیــت کنیم وقتی قرار اســت 

قطب برق منطقه باشــیم بایــد این قابلیت 
را داشته باشــیم که مثل هاب عمل کنیم، 
باتوجه به ماهیتی که کشــورهای اطراف ما 
دارند، برخی مازاد انــرژی و  برخی کمبود 
دارند، ما با توجه به موقعیت سوق الجیشی 
می توانیم نیاز الکتریکی کشورهای منطقه 
را چــه از داخل کشــور چــه ترانزیت برق 
دیگر کشــورها تامین کنیم. وی گفت: در 
نقشه راه تعریف شــده امکان انتقال برق به 
کشورهای حاشــیه خلیج فارس مثل قطر، 
عمان و امــارات از طریق کابــل زیردریایی 
وجــود دارد و مطالعات آن در حــال انجام 
اســت. این طرح ها در گذشــته هم مطرح 
بوده و مطالعات انجام شــده و در دستور کار 
قرار دارد.باقری بیان داشت: اگر دورخیز ما 
به سمت تبدیل به قطب برق منطقه باشیم، 
می توانیم هم از طریق کابــل زیردریایی به 
کشورهای حاشیه خلیج فارس وصل شویم 
و هم باتوجه به بضاعــت و توانمندی که به 
صورت بالقوه در صنعت برق کشــور وجود 
دارد، به کشــورهایی که با آنهــا مرز خاکی 

داریم، متصل شویم.
وی خاطرنشــان کــرد: ما در حــال حاضر 

حدود ۹۰ هزار مگاوات ظرفیت نصب شــده 
داریم که از این بابــت در منطقه مقام اول را 
داریم و این یکی از پتانسی های مهم صنعت 
برق کشور است اما فقط مجموع صادرات و 
واردات ما با کشــورهایی است که همسایه 
مرز خاکی داریــم، امروز نیازمند توســعه 
ظرفیــت نیروگاهی و هم زیرســاخت های 
شبکه توزیع و انتقال هستیم تا بتوانیم برق 
بیشتری در اختیار داشــته باشیم و مازاد را 
در زمان کم باری و آف پیک صــادر کنیم و 
یا اینکه از ظرفیت ترانزیت کشــور استفاده 
کینم.رئیس هیات مدیره سندیکای صنعت 
برق با بیــان اینکه ما امکان صــدور برق به 
شرق اروپا از مسیر روســیه را داریم، تاکید 
کرد: قطعا صادرات بــه اروپا در تعریف هاب 
منطقه اســت، چراکه ما در منطقه ای قرار 
داریم که می توانیم برق را از شــمال تا اروپا 
و از شرق فراتر از افغانســتان و پاکستان تا 
هندوستان و از جنوب تا کشورهای حاشیه 
خلیج فارس برسانیم اما این مستلزم توسعه 
زیرســاخت های نیروگاهی و شــبکه های 
انتقال و همچنین مدیریت مصرف در داخل 

کشور است.

آگهی مفقودی
بدينوســيله اعــلام مــی نمايــد برگ ســبز خودرو ســواری 
ســايپا،SAINA ،مدل:1397،رنگ: ســفيد روغنی ،شــماره 
موتــور:  شــماره  NAS831100J5773796و  شاســی: 
M158569360 به شماره پلاک: ايران19_722 م 58 متعلق 
به افشين مرادی با کدملی:3240424223مفقود گرديده واز 

درجه اعتبار ساقط می باشد.
)کرمانشاه(

آگهی مفقودی
بدينوســيله اعلام می نمايد برگ ســبزو کارت ماشين خودرو 
ســواری پيکان انژکتــوری ،مدل:1382،رنگ: ســفيد روغنی 
،شماره شاسی: 82450484و شماره موتور:11158260102 
به شماره پلاک: ايران19_ 875ل13 متعلق به ميترا رحيمی با 
کدملی:3283894381 مفقود گرديده واز درجه اعتبار ساقط 

می باشد.
)کرمانشاه(
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 گره توافق نامه شهرداری تهران و بنیاد شهید
 باز شد

 شهردار منطقه ۱۱ تهران از باز شــدن گره توافق نامه شهرداری و بنیاد 
شهید بر ســر برخی واحدهای مجتمع تجاری گنجینه در این منطقه 

پس از ۱۴ سال خبر داد.
سید محمد موسوی اظهار داشــت: توافق نامه شهرداری و بنیاد شهید 
بر ســر واحدهای مجتمع تجاری گنجینه و دریافت اســناد تک برگی 

مربوطه برای این واحدها بود که پس از ۱۴ سال این توافق اجرا شد.
وی گفت: با توجه به بخشنامه شــهردار تهران درباره ساماندهی اسناد 
و املاک در شــهر تهران، اداره املاک شهرداری منطقه ۱۱ با پیگیری و 
تکمیل اسناد، موفق به دریافت اسناد واحدهای تجاری واگذار شده در 

سال ۱۳۸۷ از اداره ثبت اسناد و املاک شد.
موسوی با بیان اینکه بر اساس توافقی در سال ۱۳۸۷ سه واحد تجاری 
از سوی شهرداری منطقه ۱۱ به بنیاد شهید واگذار شده بود اما سندی 
انتقال داده نشــده بود، افزود: از این رو پس از ابلاغ شهردار تهران اسناد 
توسط شهرداری منطقه ۱۱ برای این ســه واحد در سال جاری صادر 

شد.
شــهردار منطقه ۱۱ با تاکید بر ادامه روند پیگیری اســناد شهرداری 
و موضوعات ســاماندهی و مولدســازی گفت: ایفای تعهدها و عمل به 
توافقــات در موعد مقــرر باعث افزایــش اعتماد مردم به شــهرداری 

می شود.
منطقه ۱۱ شــهرداری تهران یکی از مناطق مرکزی شــهری تهران و 
دارای بافتی قدیمی و تاریخی اســت؛ این منطقــه از نظر تاریخی یکی 
از مناطق مهم میراث فرهنگی به شــمار می آید کــه می توان به دروازه 
قزوین، باغ شــاه، خیابان شــیخ هادی و خیابان منیریه می توان اشاره 
کرد؛ منطقه ۱۱ شــهرداری تهران یکــی از پرترددترین مناطق تهران 

است.
این منطقه دارای طبقه بندی مشــخص اســت؛ به طوری که خیابان 
ولیعصر بــورس لوازم ورزشــی، خیابان حافظ بورس مبــل و صندلی، 
خیابان جمهوری تولیدی ها و بورس لــوازم صوتی و تصویری، خیابان 
انقلاب روبروی دانشــگاه تهران بورس کتابفروشــی ها و خیابان هلال 
احمر و میدان گمرک مخصوص فروش خودرو به ویژه موتور سیکلت در 

این منطقه واقع شده است.

کارشناس دفتر مدیریت بیماریهای غیرواگیر وزارت بهداشت خبرداد
 آلودگی هوا، علت ۱۲ درصد مرگ های ناشی

وقی  از بیماری های قلبی  و عر
کارشــناس دفتر مدیریت بیماری هــای غیر واگیر وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــکی گفت: آلودگــی هوا ارتباط مســتقیمی با 
بیماری های قلبی و عروقی دارد و علت ۱۲ درصد مرگ های ناشــی از 

این بیماری ها است.

به گزارش روابط عمومی معاونت بهداشــت وزارت بهداشــت، طاهره 
سموات افزود: به طور کلی یک سوم مرگ های ناشــی از سکته مغزی، 
ســرطان ریه، حملات قلبی و بیماری مزمن انســدادی ریه، مرتبط با 

آلودگی هوا هستند.
وی با بیان اینکه سالانه ۶ میلیون مرگ منتسب به آلودگی هوا می شود، 
اظهار داشت: بعد از یک ســاعت مواجهه انسان با هوای آلوده و حتی دو 
روز پس از آن، میزان رخداد ســکته های قلبی ۱۰ تا ۲۰درصد افزایش 
می یابد که این ذرات اغلب از مصرف سوخت های فسیلی و ذرات ناشی 

از تماس لاستیک اتومبیل ها با جاده تولید می شوند.
سموات ادامه داد: آلودگی هوا موجب تشــدید نارسایی قلب، افزایش 
بســتری بیماران قلبی بــه میــزان ۲/۱۲ درصد، افزایــش آریتمی یا 
نامنظمی ضربــان قلب و افزایــش احتمال ایجــاد لخته)ترومبوز( در 
سیاهرگ های اندام تحتانی می شود.این متخصص قلب و عروق به افراد 
آسیب پذیر، مانند بیماران قلبی ریوی، دیابتی، مبتلا به فشار خون بالا، 
چاق و بیمــاران مصرف کننده کورتون و دارای ضعف سیســتم ایمنی 
و زنان باردار توصیه کــرد از بیرون رفتن و رفت وآمد درون شــهری در 

شرایط آلودگی هوا بپرهیزند.
سموات افزود: توصیه می شــود در روزهای آلوده، افراد از فعالیت بدنی 
و ورزش کردن با شــدت زیاد، یعنی فعالیتی که باعــث افزایش ضربان 
قلب و تعداد تنفس شــده و فرد حین فعالیت به راحتی نتواند صحبت 
کند، در محیط بیــرون منزل خودداری و از رژیــم غذایی مدیترانه ای، 
رژیم غذایی حاوی میوه و سبزی، حبوبات کامل فراوان و مقدار چربی، 

شیرینی و نمک کم، استفاده کنند.
کارشــناس دفتر مدیریت بیماری های غیر واگیر وزارت بهداشــت با 
تاکید بر اینکه رژیم غذایی پرچرب و بســیار شیرین و مصرف دخانیات 
و الکل باعث افزایش رادیکال آزاد شده و در ایجاد التهاب قلبی عروقی و 
آسیب بافتی دخالت دارند، توصیه کرد افراد به طور جدی از مصرف این 

مواد بپرهیزند.

آخرین پیش بینی ها از هوای تهران

مدارس چهارشنبه تعطیل می شود؟
معاون ســازمان حفاظت محیط زیست تهران با اشــاره به پیش بینی 
هواشناســی در مورد بارش باران در پایتخت گفت: اگر ســه شنبه هم 

پایداری هوا را شاهد باشیم کمیته اضطرار تصمیماتی اتخاذ می کند.
زهره عبادتی معاون محیط زیســت انسانی ســازمان حفاظت محیط 
زیست اســتان تهران درباره موضوع آلودگی هوا اظهارداشت: با توجه 
به اعلام و پیش بینی ســازمان هواشناسی احتمال مقداری بارش باران 
در پایتخت گزارش شده اســت لذا احتمال بهبود کیفیت هوا و کاهش 

ذرات معلق در هوای پایتخت وجود دارد.
وی افزود: در صورتی که بهبود کیفیت هوا را در تهران نداشــته باشیم 
احتمالاً دوباره کمیته اضطرار آلودگی هوا برگــزار و تصمیماتی اتخاذ 
می شود.معاون محیط زیست انسانی ســازمان حفاظت محیط زیست 
اســتان تهران خاطر نشــان کرد: تعطیل یا دایر بودن مدارس تهران به 
صورت حضوری طی روز چهارشــنبه هنوز مشخص نیست و احتمالی 
بوده لذا تصمیم در این راســتا در صورت بهبــود نیافتن کیفیت هوا در 

کمیته اضطرار گرفته خواهد شد.
گفتنی اســت؛ مدارس تهران و برخی کلانشهرها از ابتدای هفته جاری 
به دلیل تشــدید غلظت آلاینده های هوا تعطیل و بــه صورت مجازی 
برگزار شد.همچنین پایتخت نشــینان از ابتدای سال تاکنون ۱۴۴ روز 
هوای قابل قبول، ۱۰۳ روز هوای ناســالم برای گروه های حساس، ۱۲ 
روز هوای ناســالم برای همه افراد جامعه، دو روز هوای بسیار ناسالم، دو 

روز هوای خطرناک و تنها دو روز هوای پاک را تجربه کردند.
در مقایسه با سال قبل پایتخت نشینان ۱۹۵ روز هوای قابل قبول، ۶۳ 
روز هوای ناسالم برای گروه های حساس، دو روز هوای پاک و شش روز 

هوای ناسالم را تجربه کرده بودند.

شهر

 مسئول دبیرخانه کمیته هماهنگی و نظارت بر اجرای 
قانون حمایت از حقوق معلولان ســازمان بهزیســتی 
کشور گفت: بیشــتر مواد این قانون در حال اجرا است 
اما ضرورت دارد دســتگاه های ذیربط نسبت به اجرای 
وظایف خود اهتمام بیشــتری داشته باشــند و اعتبار 
مورد نیاز اجرای قانون از طریق سازمان برنامه و بودجه 

تامین شود.
منصور الــه وردی افزود: تا کنون چهار جلســه کمیته 
هماهنگــی و نظارت بــر اجــرای قانــون حمایت از 
حقوق معلولان بــا حضور معــاون اول رئیس جمهور 
تشکیل شده اســت. پس از آن نیز جلســاتی با دعوت 
از دســتگاه های ذیربط، قانون به صورت متمرکزتر در 
حوزه معاونــت فرهنگی اجتماعی معــاون اول رئیس 
جمهور تشــکیل شــده و درآن عملکرد دستگاه ها به 

صورت مجزا مورد بررسی قرار گرفته است.
وی ادامه داد: همچنین پیگیری هــای لازم در زمینه 
اعلام به دستگاه ها برای پیش بینی اعتبارات مورد نیاز 

قانون انجام شده اســت.اله وردی درپاسخ به 
اینکه کدام یک از مــواد و بندهای این قانون 
اجرا شــده اســت، گفت: عموم مواد قانون 
حمایت از حقوق معلولان در حال اجرا است 
اما ضرورت دارد دستگاه های ذیربط نسبت 
به اجرای وظایف خود اهتمام بیشتری داشته 
باشــند همچنین اعتبارات مورد نیاز اجرای 

قانون از طریق ســازمان برنامه و بودجه تامین شــود.
وی درباره اینکه اجرای این قانــون تا چه حد می تواند 
در محقق کردن نیازهای افــراد دارای معلولیت موثر 
باشــد، افزود: قانون حمایت از حقوق معلولان با توجه 
به نیازهای روز افراد دارای معلولیت مصوب شده است. 
به طور قطع، تحقق کامل این قانون می تواند در ارتقای 
ســطح کیفی زندگی افراد دارای معلولیت تاثیر بسیار 

مطلوبی داشته باشد.
مسئول دبیرخانه کمیته هماهنگی و نظارت بر اجرای 
قانون حمایت از حقوق معلولان به چالش های موجود 

در این زمینه اشــاره کرد و گفت: مهم ترین 
چالش های موجود در راستای اجرای قانون 
حمایت از حقوق معلولان، نبود آگاهی کامل 
دســتگاه ها از شــرح وظایف خود و فقدان 
تامین اعتبــارات لازم برای اجــرای قانون 
اســت همچنین مطالبه گــری جامعه افراد 
دارای معلولیت به صــورت فردی یا در قالب 
تشکل های غیردولتی از هر دســتگاه به صورت خاص 

مورد انتظار است.
وی خاطرنشان کرد: تا کنون اعتبارات مورد نیاز قانون 
که تامین آن می تواند بازخــورد مطلوبی برای جامعه 
هدف داشته باشد محقق نشده است و در عمل، جامعه 
افراد دارای معلولیت در زمینــه اجرای قانون، رضایت 

کامل ندارند.
الــه وردی به برنامه های آتی ســازمان بهزیســتی در 
این باره اشاره کرد و یادآور شــد: مهم ترین برنامه این 
سازمان در کنار پیگیری مجدانه اجرای قانون، بازبینی 

و اصلاح آن با همکاری شــبکه های ملی تشــکل های 
مردم نهاد افراد دارای معلولیت و متخصصان است.

قانون جامــع حمایت از حقوق افــراد دارای معلولیت 
مصوب اســفند ماه ســال ۱۳۹۶ بود که در هشــتم 
اردیبهشت ۱۳۹۷ از ســوی رییس جمهوری وقت به 

دستگاه های ذیربط ابلاغ شد.
این قانون به مسائلی مانند مناســب سازی، دسترس 
پذیری و تردد و تحرک، خدمات بهداشــتی، درمانی و 
توانبخشی، امور ورزشی، فرهنگی، هنری و آموزشی، 
کارآفرینی و اشــتغال، مسکن، فرهنگ سازی و ارتقای 
آگاهی های عمومی، حمایت های قضایی و تســهیلات 
مالیاتی، معیشــت و حمایت های اداری و استخدامی و 

برنامه ریزی، نظارت و منابع مالی می پردازد.
این قانون بســیاری از دســتگاه ها از جمله ســازمان 
بهزیســتی را مکلف می کند تا زمینه هــای لازم برای 
تأمین حقوق معلولان، فراهــم و حمایت های لازم را از 

آنها به عمل آورد.

معلول

خریدار   رئیس ســازمان مدارس و مراکز 
غیردولتی گفت: معلمان آموزشــگاه های 
زبان باید توانمند شــوند و الگــوی تدوین 
محتوی و نحوه آموزش معلمان و نوع نظارت 
و ارزشــیابی باید طبق اســناد بالادســتی 

تدوین شود.
به گــزارش مرکــز اطلاع رســانی و روابط 
وپــرورش،  آمــوزش   وزارت  عمومــی 
احمــد محمــودزاده در پنجمین جلســه 
توانمندســازی مراکز آموزشــی زبان های 
خارجه با اشاره به فرمایشــات مقام معظم 
رهبــری )مدظلــه العالی( کــه در جمع 
اعضای شــورای انقلاب فرهنگی و در دیدار 
با کارکنان ســازمان پژوهش و برنامه ریزی 
درســی درباره زبان های خارجــی، گفت: 
در ســند تحول بنیادین نیــز ارائه آموزش 
زبان خارجی با رعایــت اصل تثبیت هویت 
اســلامی ایرانی مورد تاکید است که شامل 

کتب درسی و آموزشگاهی می شود.
معاون وزیــر آموزش و پــرورش بیان کرد: 
براســاس پژوهش ها، ایده هــای مختلفی 
درباره ارتباط زبان، فرهنــگ و تفکر وجود 
دارد؛ برخی در دیدگاه خــود، رابطه زبان و 
فرهنگ را از نوع هم پوشانی تلقی می کنند 
و نه شــمول یعنی اینکه یکی زیر مجموعه 
دیگری نیســت. زبان و فرهنــگ دو مقوله 
کاملا بهــم پیوســته اند و بخشــی از هم 
هســتند، بنابراین زبان و فرهنــگ رابطه 

متقابلی باهم دارند.
محمودزاده گفت: زبان ابزار اصلی فرهنگ 
و از سوی دیگر جزیی از فرهنگ و محصول 
فرهنگ است. این دو به گونه ای درهم تنیده 
هستند که نمی توان آنان را از هم جدا کرد و 

این دو جدانشدنی هستند.
وی با اشــاره به این نوع نگاه و موضوع زبان 
گفت: چطور می توان یــک زبان خارجی را 
فرا بگیریم امــا از ارزش هــا و فرهنگ های 
نهفتــه در آن تاثیــر کمتــری بگیریــم؟ 
این ســوال را باید در آمــوزش و پرورش و 

آموزشگاه  ها جواب دهیم.

رئیس ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی 
و مشــارکت های مردمی آموزش و پرورش 
گفت: زبــان را باید یاد بگیریــم اما تداخل 
فرهنگی نداشــته باشــیم؛ اولیــن عاملی 
کــه در کاهش تداخــل فرهنگــی باید مد 
نظر قــرار گیــرد، طراحی الگــوی بومی 
زبان آمــوزی خارجی و تدویــن ویژگی ها 
و چارچوب مشــخص برنامه درسی اعم از 
محتوا وآموزش و توســعه حرفه ای مدیران 

و معلمان آموزشگاه هاست.
وی افــزود: تنــوع کتاب هــای زبان های 
خارجــی در آموزشــگاه ها امتیاز بســیار 
خوبی اســت تا زبان آمــوزان و خانواده ها 
با توجه به اهــداف زبان آموزی و ســبک و 
ســلیقه خود به راحتی آموزشگاه مد نظر را 
با توجه به محتوای مــورد تدریس انتخاب 
کنند اما الگــوی تدوین محتــوی و نحوه 
آموزش معلمان و نوع نظارت و ارزشــیابی 
باید طبق اســناد بالادســتی تدوین گردد. 
موضوع چندتالیفی نیز در کتب درســی و 

در آموزشــگاه ها، با بهتریــن تولید محتوا، 
متناسب با زیست بوم منطقه، تاریخ، آداب و 

رسوم و داستان های محلی شکل می گیرد.
محمــودزاده اضافــه کــرد: می تــوان 
رســوم،  و  آداب  شــده  کارشناســی 
داستان های ملی و مذهبی، ضرب المثل ها 
و سنت های بومی محلی و... کشور پهناور و 
عزیزمان را وارد کتــب کرد این کار باید کم  

کم اتفاق بیافتد.
معاون وزیــر بحــث دوم در کاهش تداخل 
فرهنگــی را آگاهی بین فرهنگی دانســت 
و اظهار کرد: این امر نیازمند این اســت که 
معلمان آموزشــگاه ها توانمند شوند و نکته 
کلیدی در تدریس زبــان خارجی، آموزش 
صحیــح رابطه بین زبــان و فرهنگ ایرانی، 
اسلامی است این موضوع از طریق مقایسه 
واحدهای زبان خارجــی در کلاس درس با 
واحدهــای متناظر آن ها در زبان فارســی، 
توجه بــه ارزش هــا و هنجارهــای جامعه 
خود، آگاهی از فرهنگ خــودی و... صورت 

می گیرد و به ایــن ترتیب میــزان تداخل 
فرهنگی - زبانی کاهش و موفقیت در درک 
پیام های حاوی این عناصــر زبانی افزایش 

می یابد.
وی افــزود: تهیه تصاویــر و نمادها، متون و 
نوارهای صوتی و تصویــری فرهنگ جامعه 
زبان خارجی و مقایسه آن با فرهنگ جامعه 
زبان بومی از جمله راهکارهای کارآمد برای 

کاهش تداخل فرهنگی - زبانی است.
رئیــس مــدارس و مراکــز غیردولتــی و 
مشــارکت های مردمی آموزش و پرورش 
گفــت: موضوع ســوم در کاهــش تداخل 
فرهنگی این اســت که باید دیدگاه آموزش 
منتقدانه در کتب درسی داشته باشیم باید 
از طریق اهل فن و یاد گرفتن زبان انگلیسی 
برای سایرین پیام داشته باشیم و با آموزش 
منتقدانه بــه آمــوزش پنهــان ارزش ها، 
ایدئولوژی ها و طرز تفکر توجه شود و تفکر 
انتقادی فراگیــران ارتقاء مــی یابد در این 
دیدگاه هدف، رد کردن زبان خارجی نیست 

بلکه هدف این نظریه فقط به خدمت گرفتن 
زبان خارجی است.

وی با بیان اینکه اکنون یک رهاشــدگی در 
آموزشگاه ها وجود دارد تصریح کرد: باید در 
این راستا طی یک فرایندی تمدن و هویت 
ایرانی اســلامی را تولید کنیــم که ممکن 
اســت تحقق این امر در طولانی مدت باشد 
اما باید اثر آن را در کتب زبان آموزشــگاهی 

ببینیم.
وی اضافــه کرد: ارائــه یک الگــوی تولید 
محتوا نیز کار دوم اســت اگر قرار است یک 
آموزشگاه زبان، ایفای نقش کند به آن الگو 
دهیم تا متناسب با الگو و محتوای مشخص 
پیش برود. در این بخــش از ظرفیت آزمون 
سازان اســتفاده می کنیم زیرا نظر تحلیلی 

آزمون سازان برای ما اهمیت دارد.
وی کار ســوم را لزوم ارائه مقاله در این باره 
دانســت و گفت: بایــد به صاحبــان مقاله 
اجازه دهیم که به تحقق محورهای مدنظر 
مــا کمک کننــد تــا بتوانیم با اســتخراج 
محتواهای این مقاله هــا بهترین راه را برای 

آینده انتخاب کنیم.
داریــم  ســعی  گفــت:  محمــودزاده 
آموزشگاه های غیرمجاز یا مجاز غیررسمی 
را مدیریت کنیم و برای محصولات خارج از 

این چارچوب محدودیت قائل شویم.
رئیــس مــدارس و مراکــز غیردولتــی و 
مشــارکت های مردمی آموزش و پرورش 
اظهــار کرد: ســاختار ســازمانی را باید در 
حوزه مراکــز غیردولتی که آموزشــگاه ها 
هستند، متناسب با موضوعات کتب درسی 
و محتوای آنان مدیریت کنیــم تا بتوانیم با 
تدوین  ســندراهبردی، راهکارهای اجرایی 

آن را اجرا کنیم.
محمودزاده همچنین افــزود: در این بحث 
فقط زبان انگلیسی مدنظر نیست به فرموده 
مقام معظم رهبری)مدظله العالی( انحصار 
زبان باید برداشــته شــود ما هم امیدواریم 
بتوانیم کاری در خورشــان ایــن مجموعه 

انجام دهیم.

سازمان برنامه و بودجه اعتبار مورد نیاز برای اجرای قانون حمایت از معلولان را تامین کند

ایستگاه مشاوره ای؛ محلی برای رفع مشکلات خانوادگی
خریدار   ارائه مشــاوره خانوادگی و شغلی 
یکی از سیاســت های اصلی مراکز مشــاور 
به شــمار می رود و در این زمینه ســازمان 
بهزیســتی بــا راه انــدازی ایســتگاه های 
مشاوره ای به دنبال رفع مسایل و مشکلات 
مردم اســت تا از این طریق بخشی از مردم 
بتوانند خدمات مشــاوره ای خود را دریافت 
کنند. به همیــن منظور مراکز مشــاوره به 
دنبال حل مشــکلات مردم هســتند تا از 
این طریق بــه برخی از اختــلالات روانی و 
روحی مردم با ارائه مشــاوره پاســخ دهند، 
اما مهمتریــن موضوعی کــه در این زمینه 
وجود دارد بســیاری از مردم با مشــکلات 
خانوادگی و اختلالات روحی توان پرداخت 

هزینه های مشاوره روانشناسی را ندارند.
اما این روزها برخــی از مراکز مشــاوره به 
صورت شبانه روزی از طریق مشاوره تلفنی 
و گاهی هم حضوری بــدون دریافت هزینه 
به مردم با مشــکلات خانوادگی، شــغلی و 

تحصیلی خدمات ارائه می دهند.
یکی از این مراکز مشــاوره ای وابســته به 
سازمان بهزیســتی به نام همکده در مراکز 
مختلف از جمله مترو و اتوبــوس تبلیغات 
خود را انجام داده تا مردم بتوانند به صورت 
شــبانه روزی از خدمات این مرکز بهره مند 

شوند.
    این مرکز به عنوان ایستگاه مشاوره ای برای 
حل مشکلات خانوادگی، شغلی، تحصیلی، 
مسایل رفتاری و اختلالات روحی و روانی با 
سال ها تجربه به مردم که از هر نظر مسایلی 
را تجربه کرده اند مشــاوره ارائه می دهد تا از 
این طریق بدون هزینــه دردی از دردهای 

مردم کاســته شــود.همکده ایســتگاهی 
از مراکز مشــاوره زیرمجموعه بهزیســتی 
اســت که به صورت تخصصــی و به صورت 
شبانه روزی برای حل مشکلات مردم تلاش 
می کند، مردمــی که از هر نظــر توان مالی 
برای تامین هزینه مشــاوره کــه این روزها 
هم بسیار بالاســت را ندارند، در همکده این 

امکان فراهم شده است.
مهــرداد کاظــم نــژاد معــاون فرهنگی 
دانشــجویی دانشــکده علوم رفتــاری و 
سلامت روان دانشــگاه علوم پزشکی ایران 
اخیرا اعلام کرده اســت که ۵۰ درصد مردم 
نیاز به مشاوره روانشناختی دارند و ضرورت 
دارد این خدمات تحت پوشــش بیمه قرار 

بگیرد.
وی اظهار داشــت: بروز اختلالات روانی در 
کشــور ۲۳ تا ۳۰ درصد اســت و ۱۰ تا ۲۰ 
درصد افراد بیماری خفیــف روانی دارند، با 
توجه به اینکه هزینه خدمات روانشناختی 

بالاست و همه به آنها دسترسی ندارند.
یکی از مشاوران این مرکز مشاوره در گفت و 
گو با خبرنگار گروه جامعه ایرنا اظهار داشت: 
اغلب افرادی کــه با این مرکز مشــاوره ای 
تمــاس می گیرند بخاطر حجــب و حیایی 
کــه در زندگی به دســت آورده انــد دنبال 
مشاوره به صورت غیرحضوری هستند زیرا 

نمی خواهند حتی چهره آنها دیده شود.
وی اضافــه کرد: کارشناســان ایــن مرکز 
مشــاوره بــه ارائــه مشــاوره تخصصــی 
غیرحضوری درباره افســردگی، وسواس، 
اختلاف با همسر، طلاق، ازدواج، مشکلات 
خانوادگی و زوج درمانــی، پیش از ازدواج، 

اســترس و اضطــراب، کــودک و نوجوان، 
اختلالات جنسی، اعتیاد، تحصیلی، شغلی، 
ســایر اختلالات فردی و روانپزشکی پاسخ 
می دهد.  اغلب مدرســان این مرکز مشاوره 
دارای تحصیــلات در حوزه روانشناســی 
و ســابقه کاری هســتند و با تخصص های 
روانشناســی بالینی، روانشناســی تربیت، 
روانشناســی  راهنمایــی،  و  مشــاوره 
عمومی، مشــاوره خانواده، روانشناســی 
کودکان اســتثنایی، روانشناســی سلامت 
و روانشناســی شــخصیت به افراد نیازمند 

مشاوره ارائه می دهند.
به گفته وی، روزانه به طــور تقریبی حدود 
یک تا ســه هزار نفر تمــاس تلفنی به مرکز 
مشــاوره همکده برای انجام مشاوره برقرار 
می شــود که می توان به طور میانگین اعلام 
کنیم که روزانه ۲ هزار نفــر از افراد نیازمند 
مشــاوره از این مرکــز خدمــات دریافت 
می کنند.وی ادامه داد: با توجه به اینکه این 
مرکز وابسته به ســازمان بهزیستی کشور 
است در تمام مراحل مشــاوره ای به مردم 

خدمات مشاوره ارائه می دهد و بخش مهمی 
از این مشاوره ها نیز درباره موضوع خیانت، 

افسردگی و تربیت فرزند به شمار می رود.
این مشــاور مرکز مشــاوره روانشناســی 
در پاســخ بــه این ســوال کــه آیــا افراد 
مشــاوره گیرنده از این مرکز رضایت دارند، 
اظهار داشــت: با توجه به اینکه بسیاری از 
مشــاوران در این مرکز به صورت تخصصی 
و با ســابقه و تجربه بالا در حوزه روانشناسی 
فعالیت دارند، به همیــن دلیل اغلب تماس 
گیرندگان از این وضعیــت رضایت دارند و 
براساس گفته های خود افراد مشکلات آنها 

نیز تا حدود زیادی حل شده است.
وی یکی از مهمتریــن موضوعاتی که مردم 
تماس گیرنده از آن رضایــت دارند فعالیت 
شبانه روزی این مرکز اســت، تصریح کرد: 
ارائه خدمت به مردم در شبانه روز اطمینان 
بیشــتری به این افراد برای طرح مشکلات 
آنان می دهد زیرا هر ســاعت از شــبانه روز 

می توانند مسایل خود را طرح کنند.
این مشــاوره و روانشــناس ادامه داد: ارائه 
خدمات مشاوره ای به مردم نیازمند داشتن 
تخصص و تجربه اســت کــه در این مرکز 
بســیاری از افراد فعال در این زمینه فعالیت 
دارند تــا بتوانند به صورت جــدی برخی از 
مشــکلات مردم مراجعه کننده و یا تماس 

گیرنده را به خوبی حل کنند.
 براســاس آمارهای موجود ۲۰۰ مشاور در 
حوزه بالینی و روانشناســی عمومی در این 
مرکز فعالیت دارند که بیــش از ۷۰ درصد 

آنان را بانوان مشاور تشکیل می دهند.
تمامی مشــاوران در این مرکــز همچنین 

دوره ها و کارگاه های تخصصــی در زمینه 
مشاوره ای ارائه شــده را گذرانده و تائیدیه 
سازمان بهزیســتی را اخذ کرده اند و دارای 
پروانه فعالیت از سازمان نظام روانشناسی و 
مشاوره کشور با مدرک کارشناسی ارشد یا 
دکتری روانشناسی در گرایش های مختلف 

هستند.
ارائه مشــاوره به صورت تلفنی شــاید یکی 
از دلایل موفقیت مراکز مشــاوره به شــمار 
می رود زیرا بســیاری از مــردم تمایلی به 
حضور در ایــن مراکــز را ندارنــد و اغلب 
به صــورت تلفنی مســایل خــود را مطرح 
می کنند و در صورت حل نشــدن مشکلات 
آنان به صورت حضوری ادامه روند مشاوره 
خود را انجام می دهند.رئیس سازمان نظام 
روان شناسی و مشاوره کشور نیز درباره این 
باره اظهار داشت: اکنون ۳۰۰ هزار دانشجو 
در کشــور در حوزه مشــاوره و روانشناسی 
تحصیل کرده و این مســاله در شــرایطی 
اســت که صندلی برخــی از رشــته های 
همتراز ایــن عرصه در دانشــگاه های ایران 
خالی شده اســت. متقاضیان این رشته هر 
روز در حــال افزایش و این مســاله مرهون 
وجود ســازمان نظام روانشناسی و مشاوره 
کشــور و همچنین فرهنگ سازی در زمینه 
مراجعه به ایــن مراکز در صــورت نیاز )در 
حوزه سلامت روان( اســت.یک هزار مرکز 
روانشناســی و مشــاوره با همکاری وزارت 
ورزش و جوانان به صورت مشــترک فعال 
اســت. این مراکــز همچنین در ســازمان 
بهزیستی، کمیته امداد و ســپاه پاسداران 

هم توسعه یافته است.



شهردار  کرمانشاه -حســنا فخارزاده
کرمانشــاه   از آمــاده بــاش ۱۲۰۰ نیروی 
خدماتی و ۵۰ دستگاه ماشین آلات در ستاد 

برف روبی شهرداری کرمانشاه خبرداد.
 دکتر نادر نوروزی در حاشــیه مراسم مانور 
ماشــین آلات و تجهیزات ســتاد برف روبی 
شهرداری کرمانشــاه، با حضور استاندار در 
جمع خبرنــگاران، اظهار داشــت: به دنبال 
پیش بینی های هواشناسی مبنی بر افزایش 
بارش نزولات آسمانی که امیدواریم به وقوع 
بپیوندد شــهرداری هم آمادگی خــود را با 
برگزاری مانور ماشین آلات و تجهیزات ستاد 

برف روبی اعلام کرده است.
وی افزود: بــا توجه بــه توپوگرافی شــهر 
کرمانشاه در بافت فرسوده نیازمند همکاری 
مردم در امر برف روبی هســتیم و البته بدون 

همکاری آنها توفیقی حاصل نمی شود.
شهردار کرمانشاه تصریح کرد: مناطق هشت 
گانه شهرداری، ماشین آلات لازم را در اختیار 

دارند و البته نسبت به اورهال کردن آنها نیز 
اقدام شده است و تجهیزات دیگر هم از سایر 
نهادها به کارگیری می شــود تا با مشــکل 

خاصی مواجه نشویم.
نوروزی با تاکید بر اهمیت مشارکت مردمی، 
درباره اقدامات ســتاد برف روبی شهرداری 
خاطرنشــان کرد: در این راستا ضمن خرید 
۲۰۰ تن نمک، می توان به آمادگی یک هزار 

و ۲۰۰ نفر از نیروهای خدماتی اشاره کرد.
وی همچنین از آمادگی ۵۰ دستگاه ماشین 
آلات سنگین مستقر در سایت، اجاره ماشین 
آلات سنگین برف روبی برای مناطق به ویژه 
مناطق چهار، پنج و هشت شهرداری، آماده 
باش ۱۱ ایستگاه آتش نشانی با استعداد ۴۰ 
دســتگاه خودرو و تجهیزات و برپایی هشت 
سایت استقرار ماشین آلات سنگین ستاد در 

سطح مناطق خبر داد.
نوروزی برپایی چهار ســایت ویژه اســتقرار 
ماشــین آلات برف روبــی در کریدورهای 

شرقی و غربی و بزرگراهی، برپایی ۷۴ سایت 
توزیع رایگان کیسه های شن و نمک آماده، 
اجرای طرح توزیع کیســه های شن و نمک 
درب منزل شهروندان، تمهیدات پشتیبانی 
۲۴ ساعته از ماشــین آلات، تهیه البسه گرم 
زمســتانی بــرای نیروها، تهیه لبــاس فرم 
خدمات شــهری، اجرای طرح آموزش نحوه 
شن ریزی و برف روبی به نیروهای اجرایی و 
آمادگی سامانه ۱۳۷ در راستای پاسخگویی 
به شــهروندان را از دیگر اقدامات ستاد برف 

روبی اعلام کرد.
شــهردار کرمانشــاه خاطرنشــان کرد: در 
شهرداری کرمانشاه موفق به افزایش اعتبارات 
عمرانی شــدیم همچنین در حــوزه خدمات 

شهری هم اعتبارات خوبی جذب کردیم.
» مهندس بهمــن امیری مقدم اســتاندار 
کرمانشاه« درمراســم مانور آمادگی ماشین 
آلات شــهرداری کرمانشــاه برای عملیات 
برف روبی ضمن تسلیت به مناسبت شهادت 

حضرت صدیقه طاهره سلام الله علیها، اظهار 
داشت: همه ما باید آمادگی لازم برای بارش 

رحمت و نزولات آسمانی را داشته باشیم.
وی با بیان اینکه مجموعه مدیریت شــهری 
کرمانشــاه نوک پیکان خدمت رســانی به 

شهروندان کرمانشاهی در ایام بارش باران و 
برف اســت، افزود: بیشترین مشکلات پیش 
آمده به دلیل عدم دقت و نظارت در ســاخت و 
سازهای غیراصولی است و همواره دخالت های 

انسانی در طبیعت مشکل ساز بوده است.

مدیــر امور بهره برداری ناحیه  اهواز  -محمد مجدم
جنوب شرکت برق منطقه ای خوزستان از بهینه سازی 
تجهیزات سرخط با سطح ولتاژ ۲۳۰ کیلوولت پست برق 
اصلی آبادان و کاهش گداختگی و خاموشــی ناخواسته 

خبر داد.
به گزارش خبرنگار خریــدار به نقــل از روابط عمومی 
شــرکت برق منطقه ای خوزســتان، رضا جعفری بیان 
کرد: عملیات بهینه سازی تجهیزات سرخط پست اصلی 
آبادان با سطح ولتاژ ۲۳۰ کیلوولت به مدت ۸ روز کاری 

بدون اعمال خاموشی به مشــترکین با یک برنامه ریزی 
دقیق با موفقیت انجام و مورد بهره برداری قرار گرفت.

وی افزود: تعویض یک عدد سکســیونر ۲۳۰ کیلوولت 
و باندل نمودن ۳ رشــته باسبارهای ســیمی و ۳ رشته 
جمپر آویز اتصالی از گنتــری به تجهیزات خط، اصلاح، 
مرمت و بازسازی جمپرهای رابط و اتصالات کنکتورها 
به تجهیزات، نصب تابلوی مرکزی فرمان از محل جهت 
کلیدهای ایزولاتور ســرخط، دمونتاژ کلید ســرخط 
فرســوده و قدیمی و اصلاح مــدارات فرامین و کنترلی 

بی  خط ۲۳۰ کیلوولت اقداماتی اســت کــه برای این 
بهینه سازی انجام شده است.

مدیر امــور بهره بــرداری ناحیه جنوب شــرکت برق 
منطقه ای خوزســتان با بیان اینکه باســبارهای ۲۳۰ 
کیلوولت ورودی بــه ترانس دوم با تعویــض یک عدد 
سکسیونر مورد بازسازی و رفع ایراد قرار گرفته، تصریح 
کرد: اقدامات انجام شده خصوصا باندل نمودن اتصالات 
و تقویــت آنها، تاثیربســزایی در کاهــش گداختگی و 
خاموشی ناخواسته، پایداری و تقویت شبکه و همچنین 

آمادگی جهت گذر موفق از پیک تابستان ۱۴۰۲ خواهد 
شد.

گفتنی اســت، امور بهــره برداری ناحیــه جنوب یکی 
از نواحی ۱۰ گانــه معاونت بهره برداری شــرکت برق 
منطقه ای خوزستان شامل شهرهای آبادان، خرمشهر، 
شادگان، اروند، چوئبده، مینوشهر، دارخوین و شلمچه 

است.

مهندس صادق کولی وند  شهریار-ریحانه رجبی 
شهردار شهریار در اولین نشست خبری از سلسه جلسات 
خبری مسئولین شهرستان شــهریاربا اصحاب رسانه 
بودجه سال۱۴۰۱ این مجموعه را بالغ بر۱۳۰۰ میلیارد 
تومان برآورد کرد و بیان داشت: از این رقم بیش از ۵۰۰ 
میلیارد تومان، برای هزینه های جــاری و بیش از ۷۰۰ 
میلیارد تومان برای هزینه های عمرانی تخصیص یافته 
که از ابتدای ســال تاکنون ۵6۰ میلیــارد تومان هزینه 
شــده و به امید خدا تا پایان ســال باقیمانده بودجه نیز 
هزینه خواهد شد و تمام تلاش خود را به عمل می آوریم 
تا در بخش هزینه کرد با افزایش قابل ملاحظه ای روبرو 

نشویم.
وی با یادآوری این مطلب که شــهرداری شهریار سابقه ای 
بیش از 6۰ سال دارد، اذعان داشت: برآورده کردن مطالبات 
مردم به حق اســت اما به دلیل عدم همخوانی جمعیت با 
مطالبات و سرانه بودجه، پاسخگویی به تمام خواسته های 
شــهروندان امکان پذیر نیســت. ضمن این که با توجه به 
نرخ رشــد جمعیت و افزایش هزینه های مرتبط، بودجه 
شهرداری باید ۵ هزار میلیارد ریال در نظر گرفته شود و رقم 
فعلی پاسخگوی نیاز این مجموعه برای دستیابی به رضایت 

شهروندان نیست.

بنابر اعلام شهردار شــهریار، در طول سال حدود ۴۰۰ 
پروژه در اختیار داریم که طبق برنامه مدون یکساله پس 
از تصویب شورای شــهر، فرمانداری و استانداری جهت 
اجرا به شهرداری ابلاغ می شــوند و به طور قطع تابع این 
مصوبات هستیم اما به ندرت )به جز موارد خاص( پیش 

می آید که امکان ارائه برنامه یک سال آینده فراهم باشد.
مدیریت شهری شــهریار، ســرمایه گذاری پایدار را در 
گروی افزایش مشارکت مردم دانست و سپس به موضوع 
ســد معبر برخی مغازه ها در پیاده روهای ســطح شهر 
پرداخت که با فرهنگ  سازی صحیح این معضل برطرف 

خواهد شد.
مهندس کولی وند بر لزوم ساماندهی دستفروشان هم 
تأکید کرد و گفت: برای حل مشکل دستفروشان در کنار 
ترمینال، سالنی در نظر گرفته شــد اما پس از مدتی به 
مرکزی برای ناهنجاری های اجتماعی تبدیل شــد لذا 
عملیات دیوارکشی انجام گرفت و در این زمینه نیازمند 
حمایت و همراهی مســئولان نیــروی انتظامی جهت 
جمع آوری دستفروشــان از داخل خیابــان ولیعصر و 

شهراندیشه هستیم.
وی ضمن اشــاره بــه فرهنگ ســازی بــرای کاهش 
ساخت وسازهای غیرمجاز به بیان توضیحاتی پیرامون 

تلاش شهرداری جهت توسعه مترو پرداخت که به امید 
خداوند با حمایت دولت، مشارکت اعضای شورای شهر، 
شهرداری قدس و ملارد شرکتی با محوریت شهرداری 
راه اندازی خواهد شد و این موضوع در بودجه سال آینده 

شهرداری مدنظر قرار خواهد گرفت.
شــهردار شــهریار، میــزان بودجه ســال آینــده را 
۲۰۰۰میلیارد برآورد کرد و از برنامه های این ســازمان 
جهت احداث ســالن آمفــی تئاتر،کمپ ورزشــی )در 
زمینی به وسعت هفت هکتار( ، راه اندازی یک مجموعه 
چندمنظوره برای جانبازان و معلولیــن و تحویل آن به 
معاونت عمران و اختصاص زمیــن هفت هکتاری برای 
ایجاد پارک بانوان بــا هدف افزایش ســرانه فرهنگی، 

ورزشــی و تفریحی شــهر خبر داد و افزود: بــا توجه به 
اینکه اســاس جامعه بر مبنای مباحث و زیرســاخت 
های فرهنگی اســتوار اســت یکی از رویکردهای مهم 
در شــهرداری، پرداختن به مســائل فرهنگی است لذا 
عدم توجه به نیازهای فرهنگی باعــث بی نتیجه بودن 

عملیات های عمرانی خواهد شد.
کولی وند در پایان ضمن تقدیر از حمایت های مجموعه 
شورای اسلامی شهر در راستای بهبود خدمات دهی در 
سطح شهر خاطر نشــان کرد:تعامل بین شورای شهر و 
شهرداری موجب شد بتوانیم اتفاقات خوبی را رقم بزنیم 
و انشــاالله با هدایت و راهبردهای شــورای اسلامی در 

راستای رفاه حال شهروندان گام های موثرتری برداریم.

خوزستان

بهینه سازی تجهیزات سرخط پست برق اصلی آبادان بدون اعمال خاموشی

شهردارشهریارتاکید کرد؛
ورت مشارکت مردم در افزایش سرمایه گذاری پایدار ضر

وی خدماتی و ۵۰ دستگاه ماشین آلات آماده باش هزار و 200  نیر
وبی شهرداری کرمانشاه  در ستاد برف ر

سرپرست شهرداری هشتگرد:
نقش بانوان در برنامه های فرهنگی 

 با مشارکت دستگاه های متولی فرهنگ
 امکان پذیر خواهد بود

البرز-مظفری  پیرو مصوبات کمیســیون فرهنگی شورای اسلامی 
شهر و شهرداری هشــتگرد ، با همت کمیته بانوان ، جلسه با مشاورین و 
مسئولین امور بانوان ادارات شهرستان در راســتای ترغیب بانوان برای 
مشــارکت در امور اجتماعی ، فرهنگی پ ورزشی و… در سالن جلسات 

مجتمع فرهنگی هنری ۹ دی برگزار شد.
مهندس رئیسی سرپرست شهرداری ، مهندس کاشف رئیس کمیسیون 
فرهنگی شورا ، حاج رضا واحدی ، مهندس افشاری و سرکار خانم صالحی 
از اعضای شورای اسلامی شهر و جمعی از مسئولین ادارات شهرستان در 
این جلسه حضور داشتند و فرصتی مغتنم را برای توجه به خواسته های 

بانوان و توقعات آنها از مدیریت شهری فراهم نمودند 
سرپرست شهرداری هشتگرد گفت: نقش بانوان در برنامه های فرهنگی ، 

با مشارکت دستگاه های متولی فرهنگ ، امکان پذیر خواهد بود.
لزوم اجرای برنامه های مناسبتی و خانواده محور با مشارکت کلیه دستگاه 
ها از جمله موارد مد نظر حاضرین در جلسه بوده است و در پایان جلسه به 
رسم یادبود از جمعی از بانوان کارآفرین ، ورزشکاران ملی ، معلمین نمونه 

و فعالان حوزه فرهنگی تجلیل شد.

با امضا تفاهم نامه شهرداری اندیشه
 و شهرداری شهریار محقق شد؛

وندان اندیشه کاهش هزینه متوفیات برای شهر

اندیشــه - ریحانه رجبی   بهروز کاویانی شهردار شــهر اندیشه با 
اعلام این خبر گفت: بدلیل بافت متفاوت شــهر اندیشه یکی از نواقصی 
که در حال حاضر متوجه این شــهر اســت عدم تعریف آرامستان طبق 
طرح تفصیلی می باشد. لذا شهروندان متوفیات خود را در بهشت رضوان 

شهریار به خاک می سپارند. 
وی افزود: با توجه به قوانین تدوین شــده در شهریار هر شهروند بیرون از 
این شهر باید برای به خاکسپاری عزیز از دســت رفته خود مبلغ مازادی 
را پرداخت کند که شهر اندیشه نیز از آن مستثنی نبود که با پیگیری های 
مجدانه ای که صورت پذیرفــت و همچنین تعامــل مجموعه مدیریت 

شهری شهریار این رقم به حد متعادل کاهش پیدا کرد.
شهردار اندیشــه گفت: در این راستا شــهرداری اندیشه در یک حرکت 
تعاملی و بــرای رفاه حال شــهروندان، با خرید دو دســتگاه آمبولانس 
مخصوص با اعتبار هشــت میلیارد ریال برای بهشــت رضوان شهریار و 
مامور نمودن دو نیرو برای خدمات رسانی در این حوزه راهی مناسب برای 

رفع مشکلات مردم شریف شهر اندیشه پیمود.
کاویانی یادآور شد: این تصمیم به استناد مجوز شش ماه 6۹۴/۵/د شورای 
اسلامی  شهر اندیشه طی انعقاد تفاهم نامه ای با شهرداری شهریار منعقد 
گردید تا کمتر شــهروندان شــهر اندیشــه در این خصوص با مشکلات 
هزینه ای روبرو باشــند و در ایام حزن و ماتم به مــوارد غیر معمول مالی 

برخورد ننمایند.

مدیرکل راهداری استان:
۳۶کیلومتر نیوجرسی 

در سطح جاده های ایلام نصب می شود

ایلام - حســن بیگی   مدیر کل راهداری ایلام گفت: در سال جاری 
۳6 کلیومتر نیوجرسی در سطح جاده های ایلام نصب می شود که از این 

تعداد تا کنون ۲۰ کیلومتر اجرایی شده است.
  سید زاهدین چشمه خاور ایلام به مناســبت فرارسیدن هفته راهداری 
و حمل و نقل جاده ای اظهار داشــت: در کشــور ۹۵ درصد حمل و نقل، 

ترانزیت کالا در بخش جاده ای انجام می شود.
وی افزود: در راستای بهسازی و روکش اسفالت راههای ایلام مبلغ 6۰۰ 
میلیارد تومان به این مهم اختصاص یافته و تا دو سال اینده به طور کامل 

اجرایی می شود.
مدیرکل راهداری ایلام گفت: همچنین در سال جاری ۸ کیلومتر راه با امکانات 

ماشین الات راهداری ساخته و در حال حاضر تردد از آن انجام می شود.
چشمه خاور ادامه داد: اداره کل راهداری و حمل و نقل حاده ای ایلام هم 
اکنون ۳۰۰ میلبارد تومان به پیمانگاران بدهکار است که امیدواریم با قول 

مساعدت مسئولان مربوطه این میران جذب و مشکل مربوطه رفع شود.
وی گفت: برای ایمن سازی جاده های ایلام تمام و توان و تلاش راهداری 

بکار گرفته و در این راستا اقدامات مناسبی انجام شده است.
مدیر کل راهداری ایلام گفت: در حال حاضر ۲۵ دســتگاه ثبت تخلف در 

سطح جاده های ایلام فعال و نصب ۱۱ دستگاه دیگر در دست اقدام است.
وی افزود: همچنین ۳۷ دوربین نظارتی و ۵۲دســتگاه تردد شــمار در 

سطح جاده های ایلام فعال است.
چشمه خاور عنوان کرد: از ابتدای سالجاری تاکنون ۱6۰ کیلومتر شانه 
سازی، 6 هزار کیلومتر خط کشی در سطح راه های ایلام انجام و سه پیچ 

پرخط در محور مهران به دهلران نیز حذف شده است

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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قم

وز صنعت بیمه در قم برگزار شد همایش بزرگ ر
همایش بزرگ روز صنعت بیمه با حضور جمعی از مدیران،  قم
نمایندگان، کارشناســان بیمه های اســتان قــم و جمعی از 
مسئولین به همت شورای هماهنگی بیمه های استان در تالار 

آب برگزار شد.
مهمانان ویژه ای مانند احمد امیرآبــادی نماینده مردم قم در 
مجلس شــورای اســلامی و مجید ناظمی مدرس برجســته 

بازاریابی در این همایش حضور داشتند.
امیر علی وفایی رئیس شــورای هماهنگی بیمه های اســتان 
قم ضمن گرامیداشــت روز صنعت بیمه بیان کــرد: روز بیمه 
فرصتی مغتنم برای وفاق ملــی و هم افزایــی در این صنعت 
است و گامی در مسیر تدبیر و امید است تا اهالی این صنعت به 
عنوان مظهر آرامش و اطمینان و تضمین کننده امنیت روانی 
جامعه، اقدامات و دســتاوردهای خود را بازنشر و مرور نمایند 
و با اســتفاده از تجارب گذشته، افق های روشــن تری را برای 

ذینفعان خود ترسیم نمایند .
کریمی معاون شــورای هماهنگی بیمه های اســتان قم 

نیز با اشــاره به عملکرد ســال ۱۴۰۰ صنعت بیمه اســتان قم بیان کرد: 
با توجه به تمــام دغدغه هایی کــه در بخش صنعت کشــوروجود دارد و 
همچنین با وجود تحریم هــا در تمام بخش ها ، پرتفــوی فروش به مبلغ 
6۹6/۱۳میلیون ) ســیزده ممیز ششــصد و نود وشــش میلیون ( ریال و 
خســارت پرداختی به مبلغ ۱۹۳/ ۱۰ )ده ممیز صدو نود وســه( میلیون 
ریال با نســبت خســارت بالغ بر ۴۲/۷۴)هفتاد وچهــار ممیز چهل و دو 
درصد ( می گردد که امید اســت همه فعالان این صنعت نیز تمام تلاش و 
کوشــش خود را به کار بگیرند تا با ارائه بهترین خدمات به اقشار مختلف 
جامعه بیش از پیش بتوانند آرامش و اطمینان بــرای مردم جامعه ایجاد 

کنند .
در بخش دیگری از این مراســم غلامعلی علائی رئیس انجمن نمایندگان بیمه 
استان قم نیز عنوان کرد: امروز در صنعت بیمه و شبکه فروش مشکلات فراوانی 

وجود دارد که از آن جمله می شود به قوانین ناکارآمد اشاره کرد.
او با تاکید براینکه برخی قوانین بیمه باید اصلاح شود، گفت: یکی از این قوانین 
به امور دیه و تعیین نرخ آن مربوط می شــود و با توجه به اینکه هرســال بعد از 
تعطیلات نوروزی رقم دیه مشخص می شود مشــکلاتی را برای مردم و بیمه ها 
بوجود می آورد که در این راستا لازم است پیش از فرا رسیدن تعطیلات و ۲۰ روز 

زودتر نرخ دیه اعلام شود.
در بخش دیگری از این مراســم احمد امیرآبادی نماینــده مردم قم در مجلس 
شورای اسلامی نیز با اشاره به اینکه در استان قم واحدهای تولیدی ارتباط خوبی 
با شــرکت های بیمه دارند، بیان کرد: این ارتباط موجب فراهم شــدن بازاری 

مطلوب برای شرکت های بیمه است.
او با اشاره به برخی مشکلات ناشــی از بخش حمل و نقل در صنعت بیمه تصریح 
کرد: کیفیت خودروها و وضعیت جــاده ها هزینه های بســیاری را به بیمه ها 

متحمل می کند.

این نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: در کنار مشکلاتی 
که ذکر شد نباید از آسیب هایی که تحریم ها بر بیمه ها وارد 
کرده است غافل شــد. زیرا که شرکت های بزرگ بیمه های 

دنیا ما را تحریم کرده اند.
امیر آبادی بــا تاکید براینکه باید شــرایط حضور بیمه های 
کشور در سطح بین الملل فراهم شود، تصریح کرد: برخی از 
شرکت ها توانسته اند به این بازار دست یابند و ما نیز آمادگی 
داریم در صورت لزوم در خصوص حمایت از صنعت بیمه در 

بخش های مختلف ورود کنیم.
او با انتقاد از بیمه مرکزی به دلیل عدم ورود به عنوان تنظیم 
گر گفت: در حالی که از بیمه مرکزی انتظار می رود به عنوان 
تنظیم گر به بخش های مختلف ورود کند اما نتوانستند در 

این موضع ورود کنند و خود را نشان دهند.
نماینده مردم قم در مجلس شــورای اســلامی افزود: از 
دیگر مشــکلات جدی که در این زمینــه وجود دارد می 
توان به سیاسی کردن برخی برخی بخش های فنی اشاره 
کرد که در راس مراکز فنی افراد سیاســی قرار می گیرند و موجب می شــود 
نتوانند وظایف خود را به شایســتگی انجام دهند و در بیمه های مرکزی نیز 
این چنین است و آن تیمی که مشغول هستند بیشــتر از اینکه دارای سبقه 
فنی باشند دارای شخصیت سیاسی هســتند که این مسئله می تواند ضربه 

ای برای صنعت بیمه باشد.
او بر ضرورت بالا بردن سطح رقابت میان شــرکت های بیمه تاکید و بیان کرد: 
اساس رقابت درست باید شکل بگیرد و رانت نیز کنار برود و شرکت های دولتی 
براساس کیفیت خدمات بیمه ای شرکت های خصوصی و دولتی با آنها همکاری 

کنند تا رقابت شایسته ای صورت بگیرد.
در بخش پایانی این همایش مدیران شــعبه، نماینــدگان برتر واعضای انجمن 
صنفی شرکت های بیمه در اســتان قم از سوی شــورای هماهنگی بیمه های 

استان تقدیر شدند.

استان تهران
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با امضای تفاهم نامه وزارت صمت و بانک مرکزی
سیاست های ارزی و تجاری کشور منطبق می شود

رییس کل بانک مرکزی با اشــاره به امضای تفاهم نامه با وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بــرای انطباق سیاســت های ارزی و تجــاری، گفت: 

به زودی تطبیق نقشه راه ارزی و تجاری کشور تنظیم می شود.
 بانک مرکزی و وزارت صنعت، معدن و تجــارت تفاهم نامه ای با هدف 

انطباق سیاست های ارزی و تجاری امضا کردند.
این تفاهم نامه به امضای »علی صالح آبادی« رییس کل بانک مرکزی و 
»سید رضا فاطمی امین« وزیر صنعت، معدن و تجارت در بانک مرکزی 
امضا شــد.علی صالح آبادی در این مراســم گفت: در دولت ســیزدهم 
هماهنگی خوبی بین بانــک مرکزی و وزارت صمت بــه ویژه در حوزه 
ارزی برقرار اســت.وی افزود: امروز تصمیم گرفتیــم این هماهنگی را 
منسجم تر کنیم، بر این اســاس به زودی تطبیق نقشه راه ارزی کشور 

بین وزارت صنعت و بانک مرکزی تنظیم می شود.
رییس کل بانک مرکزی با احتساب منابع حاصل از صادرات نفت و گاز 
و میعانات گازی تراز تجاری داریم؛ اما مهم این است که نقشه راه تامین 

ارز صادرات و واردات تدوین شود.
وی با بیان اینکه با تنظیم این نقشه راه صادرکنندگان تشویق می شوند 
افزود: بر اساس این نقشــه راه تصمیم داریم صادرکنندگان را تشویق 
کنیم به این صورت که صادرکنندگانی کــه حواله ارزی یارم می توانند 
حواله را به بانک مرکــزی ارائه دهند و در مقابل آن اســکناس دریافت 

کنند و آن را در بازار متشکل ارزی به فروش برساند.
صالح آبادی تأکید کرد: این نقشــه راه باعث می شود فعالان اقتصادی 
بتوانند آینده را پیش بینی کنند و این پیش بینــی پذیر بودن اقتصاد و 

واردات و صادرات محقق می شود.

یک کارشناس مطرح کرد
 اجاره نشینی در شمال تهران، خرید خانه

وپا!  در ار
یک کارشناس بازار مســکن گفت: بخشــی از جامعه هدف مسکن در 
شمال تهران ســرمایه ی خود را به خرید ملک در ترکیه، امارات، یونان، 

اسپانیا و قبرس اختصاص داده اند و اینجا اجاره نشین هستند.
ســعید آســویار اظهار کرد: افزایش قیمت ارز و نهاده های ساختمانی 
شامل مصالح، دســتمزد، عوارض و قیمت زمین اثرات تورمی در بازار 
مسکن ایجاد کرده است. البته نقش عوارض ساختمانی و زمین، کمتر 
بوده و دســتمزد و قیمت مصالح نقش پررنگ تری داشته است. با توجه 
به ضریب نقدشوندگی ارز احتمال گسیل سرمایه های بیشتری به این 

بازار وجود دارد و باید اقداماتی برای ثبات قیمت آن اندیشیده شود.
وی افزود: بخشــی از پروژه های بخش عمرانی به دلیــل نبود بودجه 
تقریبا متوقف اســت. بخش زیادی از بودجه عمرانی صرف هزینه های 
جاری، حقوق، دســتمزد و بدهی های قبلی می شــود. به نظر می رسد 
طرح جدیدی تعریف نمی شــود و بودجه  کافی برای تکمیل طرح های 
نیمه کاره وجود ندارد. این کارشناس بازار مسکن با بیان این که بانک ها 
به دلیل تراز منفی، تســهیلات قابل توجهی بــه بخش های اقتصادی 
نمی دهند گفت: عملکرد سیستم بانکی ناشی از نبود منابع باعث ورود 
ســرمایه ها به بازارهای ارز، طلا و مسکن شده اســت. قیمت ارز که بالا 

می رود هزینه های تولید و زندگی  افزایش می یابد.
آســویار ادامه داد: به طور کلی بخش ساخت و ســاز خارج از حیطه ی 
دولت اســت؛  چرا که بیش از ۹۰ درصد آن در اختیار بخش خصوصی 
قرار دارد که آن هم به دلایلی از ســرمایه گذاری در ایــن حوزه امتناع 
می کند.وی تاکید کرد: ساخت و ســاز در حال حاضر توجیه اقتصادی 
ندارد؛ چرا کــه با توجه به افزایــش قیمت مصالح ســاختمانی و رکود 
معامــلات، بازگشــت ســرمایه در بخــش مســکن، دیر و ریســک 
سرمایه گذاری در آن بالا اســت. سیاست های اشــتباه مالیاتی نیز به 

مشکلات سازندگان دامن زده است.
نایب رییس انجمن انبوه ســازان اســتان تهران، عمده خریدها در بازار 
مســکن را از نوع تبدیل به احسن دانســت و گفت: به طور کلی جامعه، 
مسکن را یک دارایی امن می داند.آســویار تصریح کرد: عمده معاملات 
در مناطق  جنوبی و میانی برای خانه هــای کوچک متراژ و ارزان قیمت 
انجام می شــود. بخشــی از متقاضیان خرید مســکن در شمال تهران 
هم کسانی هستند که ســرمایه ی خود را به خرید ملک در کشورهای 
ترکیه، امارات، یونان، اسپانیا و قبرس سرمایه اختصاص داده اند و اینجا 
اجاره نشین هستند.وی راهکار ثبات قیمت مســکن را کنترل بازار ارز 
دانســت و گفت: تثبیت قیمت دلار می تواند بازار مســکن را دست کم 
در کوتاه مدت به آرامش برســاند تا دولت زمان داشته باشد طرح های 

موثرتری در حوزه ی تولید مسکن پیاده کند.

قیمت هر متر خانه در تهران 4۶ میلیون و 700 هزار تومان
بنابراین گزارش، آبان ماه ۱۴۰۱ متوســط قیمت یک متر مربع مسکن 
در شهر تهران ۴۶ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان بوده که نسبت به ماه قبل 
و مدت مشــابه ســال قبل به ترتیب ۶.۸ و ۴۵.۹ درصــد افزایش یافته 
اســت. طبق اعلام  بانک مرکزی هم چنین در آبان ماه تعداد معاملات 
انجام شده ۸۰۰۰ فقره بود که نسبت به ماه قبل و ماه مشابه سال قبل 

به ترتیب ۴۷.۸ و ۹.۶ درصد رشد نشان می دهد.

سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن خبر داد
آغاز دور جدید نشست های تامین زمین برای 

ساخت نهضت ملی مسکن
 سرپرست سازمان ملی زمین و مســکن از آغاز دور جدید نشست های 
تامین زمین استان ها برای نهضت ملی مسکن در سازمان ملی زمین و 

مسکن خبر داد.
به گزارش ســازمان ملی زمین و مســکن، »ارســلان مالکی« با بیان 
اینکه سلسله نشســت های ســازمان ملی زمین و مســکن به منظور 
پایش آخریــن وضعیت اجــرای طرح نهضــت ملی مســکن برگزار 
می شود، گفت: دســتور کار این جلسات بررسی آخرین وضعیت تامین 
زمین بر پایه اطلاعات ثبت و بارگذاری شــده در بانک زمین، بررســی 
میزان پیشرفت فیزیکی پروژه های آماده ســازی شده یا آماده ساخت، 
بررســی آخرین وضعیت اراضی شناسایی شــده برای منابع درآمدی 
اجرای طرح، برنامه های اســتان در خصوص مولدسازی و مشارکت و 
همچنین آخریــن وضعیت اتمام پروژه های مســکن مهر باقیمانده در 
هر استان است.مالکی با اشاره به راهکارهای موجود برای تامین زمین 
در اســتان ها، گفت: معتقدیم موثرترین راه در تامین زمین برای طرح 
نهضت ملی مســکن، الحاق اراضی موجود در حریم شــهرها و تصویب 

ساخت شهرک هاست.
وی از توافق با بخش خصوصی و فروش اراضی مازاد ســایر دستگاه های 
دولتی به عنوان راهکارهای دیگر در تامین زمین برای ســاخت ۴ میلیون 
مسکن در کشور نام برد و خواستار تســریع روند تامین زمین در استان ها 
شد.سرپرست سازمان ملی زمین و مســکن همچنین اظهار کرد: در این 
نشست مدیرکل راه و شهرسازی استان به همراه معاونان املاک و حقوقی، 
مســکن و بازآفرینی شــهری، شهرســازی و معماری، عامل ذیحساب 
و مســئول بانک زمین هر اســتان حضور خواهند یافت تا موارد مدنظر 
به صورت پروژه به پروژه و به تفکیک هر شــهر در استان بررسی شود. این 
جلسات با حضور مدیران ادارات کل راه و شهرسازی به نوبت از ۲۰ آذرماه تا 

سوم دی ماه در سازمان ملی زمین و مسکن برگزار خواهد شد.

 نگاهی به نحوه عملکرد بازار رسمی و غیر رسمی ارز
چه کسانی از ارز فردایی منفعت می برند؟

در چند سال اخیر نهاد سیاســتگذار پولی و ارزی کشور با راه اندازی دو 
بازار نیما و متشکل ارزی بر مبنای مکانیزم بازار در علم اقتصاد به تمامی 

فاکتورهای یک بازار رسمی و قابل اعتنا توجه کرده است.
در چند سال اخیر نهاد سیاســتگذار پولی و ارزی کشور با راه اندازی دو 
بازار نیما و متشکل ارزی بر مبنای مکانیزم بازار در علم اقتصاد به تمامی 
فاکتورهای یک بازار رســمی و قابل اعتنا توجه کرده است. با مروری بر 
نحوه عملکرد این دو بازار می توان به وضوح دریافت که مراحل کشــف 
قیمت، بازیگران اصلی، میــزان عرضه و تقاضا با شــفافیت کامل قابل 
بررسی و تحلیل است.این در حالی اســت که خرید و فروش ارز بر روی 
کاغذ و تعیین قیمت بدون توجه به عرضه و تقاضــا با عنوان ارز فردایی 
فاقد عوامل بنیادین متغییرهای اقتصادی اســت و عموماً ســوداگران 
ارزی با این ترفند درصدد ایجاد فضــای کاذب و تهجیج خریداران ارز 
و در نتیجه نوسان گیری و کسب منعفت شخصی هســتند. بازار ارز از 
پرچالش تریــن بازارهای ایــران در چنددهه اخیر بوده اســت. دلیل 
اصلی آن نیز نگاه ســرمایه ای به ارز به عنــوان عاملی برای حفظ ارزش 

دارایی هایی شخصی است.
این موضوع بارها مورد نقد دولت ها و سیستم بانکی قرار گرفته است که 
حضور در بازار ارز به عنوان یک تجارت برای افراد، واجد ریســک هایی 
سهمگینی است که بســادگی می تواند دارایی های شــهروندان را در 
معرض خطر قرار دهد. بازار ســوداگری ارز به ســادگی با انتشار اخبار 
کذب وســاختگی و فاقد منبع دچار تلاطم و هیجان می شــود. نگاهی 
کوتاه به دوران نوسانات ارزی نشــان می دهد هجوم به بازار ارز و خرید 
دلار به صــورت کامل تحت تأثیــر القائات رســانه ای منفعت طلبان و 

سوداگران بوده است.
تکنیک سوداگران و ســفته بازان ارز نیز اختصاص عنوان »بازار آزاد« و 
»ارز فردایی« به عملیات سوداگرانه اســت در حالی که بازاری که فاقد 
اطلاعاتی از میزان عرضه، تقاضا، حجم معاملات و بازیگران آن اســت 
نمی تواند به لحاظ علم اقتصاد بازار تلقی شــود، چرا که در یک بازار که 
عنوان آزاد به خود اختصاص می دهد می بایست عناصر و مکانیزم های 
علم اقتصــاد همچون تقاضا بــه همراه میزان عرضه و مشــخص بودن 

بازیگران آن به صورت شفاف و قابل دسترس عیان باشد.
نکته مهم در یک بازار همانطور که اشاره شد نحوه عملکرد آن بر اساس 
فعالیت بازیگران بازار اســت نهاد سیاســتگذار ارزی به منظور تحقق 
این امر وشــکل گیری یک بازار بر مبنای عناصر اقتصادی و سیستمی 
کردن فرآیند برگشــت ارز حاصل از صادرات، امکان عرضه ارز حاصل 
از صادرات از طریق بازار ایجاد شــده با عنوان نیما فراهم کرده اســت 
و کارگزاران این بازار که شــامل بانک ها و صرافی های مجاز هســتند، 
می توانند بر ارزهای یاد شده، نرخ های پیشنهادی خود را اعلام و نسبت 
به خرید آن اقدام کنند. رویکرد سیاستی متخذه از سوی بانک مرکزی 
در حال حاضر بر آن اســت تا ضمن توجه به ضــرورت صیانت از ذخایر 
ارزی، زمینه متعادل ســازی عرضه و تقاضا و به تبع آن ثبات بخشی به 

بازار ارز را فراهم کند.

از طرفی لازم اســت یادآور شــد که ایجاد ثبــات در بــازار ارز صرفاً به 
مفهوم ثابت نگه داشتن نرخ نیســت. علاوه بر این، با توجه به آنکه کلیه 
نیازهای ارزی کشور در زمینه واردات رسمی کالاها و خدمات از طریق 
بازار رسمی حواله و اسکناس تأمین می شــود، بانک مرکزی در دولت 
سیزدهم تلاش کرده است تا ثبات مناســبی در این بازار حاکم شود و 
آثار منفی ناشــی از هیجانات مقطعی بازار غیررسمی به میزان کمتری 

در بازار رسمی متجلی و هویدا شود.
در نگاهی دیگر با بررسی میزان عمق بازار رسمی و غیر رسمی و میزان 
رجوع بازیگران به این دو بازار به ســادگی می تــوان دریافت که حجم 
عرضه در بازارهــای نیما و متشــکل ارزی به همراه حضــور بازیگران 
اصلی آنکه عمدتاً واردکننــدگان و صادرکنندگان و صنایع بزرگ نفت 
و پتروشیمی هستند در مقابل بازار غیر رســمی که هیچ گونه اطلاعی 
از آن موجود نیســت به وضوح می توان ادعا کرد که بازار رسمی ارز در 
واقع دو بازار نیما و متشکل ارزی تلقی می شود، ضمن انکه سیاستگذار 
پولی و ارزی کشور برای نیازهای خرد هموطنان با اختصاص ۲۵ مورد 
در ســرفصل های مشــخص راه کارهای مشــخص و معین اندیشیده 
اســت در نتیجه تلقی ارز به عنوان یک کالای ســرمایه گذاری در بازار 
غیررسمی که فاقد مکانیزم های علم اقتصاد است و حضور در ان نه تنها 
نمی تواند به عنوان راهی برای حفظ ارزش دارایی تلقی شود که چه بسا 
با تصمیم های بازار ساز ارز و تخلیه حباب قیمتی ضررهای سنگینی به 

بازیگران این بازار ایجاد شود.
چندی پیش نیز پلیس درباره ممنوعیت فــروش ارز در کنار خیابان یا 
به عبارتی دستفروشی ارز و مکانیزم ارز فردایی اظهارکرده بود: هرگونه 
خرید و فروش ارز در خارج از شــبکه صرافی و بانکی دلالی محســوب 
شــده و جرم اســت. بنابراین افرادی که با حضور در کنار خیابان و … 
اقدام به خرید ارز از شــهروندان یا فروش ارز به شــهروندان در خارج از 
این چرخه می کنند مرتکب عملی مجرمانه شــده اند.بنابر گفته پلیس 
شهروندان می بایســت برای تهیه ارز مورد نیاز خود خود به صرافی ها و 

بانک های مجاز مراجعه کنند.

دیدار قائم مقام بانک مرکزی ایران با مقامات 
ارشد بانکی چین

مصطفی قمری وفا از دیدار قائم مقام بانک مرکزی با معاون وزیر دارایی 
و مقامات ارشد بانکی چین در تهران خبر داد.

مصطفی قمری وفا، ســخنگوی بانک مرکزی از دیدارهای مهم بانکی 
و ارزی خبر داد و نوشــت: دیدار قائم مقام بانک مرکــزی با معاون وزیر 
دارایی و مقامات ارشــد بانکی چین در تهران برگزار می شود.قمری وفا 
ادامه داد: سفر معاون ارزی بانک مرکزی به مسقط و دیدار با رئیس بانک 
مرکزی عمان، دیــدار و گفتگوی معاون امــور بین الملل بانک مرکزی 
با مقامات بانکی ارمنســتان در ایروان و برگزاری نشســت هیأت های 
کارشناســی بانک های مرکــزی ایران و روســیه در راســتای اجرای 

موافقت نامه های فی مابین از دیگر برنامه های مهم بانک مرکزی است.
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شکست سیاست های بانک مرکزی در مهار قیمت ارز و سکه

 رکوردهای قیمتی ماندگار شد

زهرا علی اکبــری   رکوردشــکنی قیمت طلا 
و ســکه در بازارهای ایران در حالی ادامه دارد که 
پیش از ایــن بانک مرکزی وعده مهــار قیمت ها 
را داده بــود و مقامات آن اعــلام کردند که بانک 
مرکزی ابزار لازم برای مهار بــازار ارز را در اختیار 

دارد.
 در هفدهمیــن روز از آبــان مــاه بــود که علی 
صالح آبادی، رییس کل بانــک مرکزی در جمع 
نمایندگان مجلس اعلام کرد کــه بانک مرکزی 
ابزار لازم برای مهــار بــازار ارز را در اختیار دارد. 
علی صالح آبادی در بیست و یک آبان نیز خبر داد: 
همانطور که برای کنترل بازار سکه اقداماتی انجام 
شــد برای کنترل بازار ارز نیز طی روزهای آینده 

بسته و ابزار جدیدی اعلام می شود.
منظور وی فروش اوراق ارزی به متقاضیان خرید 
ارز بوده اســت. البته فروش ارز به نــرخ توافقی با 
کارت ملی نیــز در حــال انجام اســت. نکته اما 
اینجاســت که زمان اعلام وعده علی صالح آبادی 
درباره مهار قیت ارز دلار در کانال ۳۵ هزار تومان 
قرار داشــت و در محدوده میانی این کانال مبادله 
می شد اما در شــرایط فعلی از مرز ۳۷ هزار تومان 
در بازار آزاد عبور کــرده و همچنین بانک مرکزی 
با هدف پاک کــردن صورت مســاله، قیمت ارز 
صرافی ها را نیز اعلام نمی کنــد. این وضعیت به 
ثبت رکوردهای تــازه در بازار ارز منتهی شــده 

است.
پیش از ایــن رییس جمهــوری و مقامات دولت 
ســیزدهم وعده داده بودند که اقتصاد و معیشت 
ایران به برجام گــره نخورد . حالا اما بســیاری از 
کارشناسان بر این اعتقادند که به نتیجه نرسیدن 
برجام در کنــار عدم اعلام سیاســت های دولت 
در قبال ایــن موضع و روند طولانی و فرسایشــی 
مذاگره بدون دســتیابی به نتیجه مشــخص از 
عوامل افزایــش نــرخ ارز در بازار اســت. توقف 
مذاکرات برجام نیز پیش از این تاثیری افزایشــی 

در بازار به جا گذاشت.
کارشناسان معتقدند عدم تغییر فضا و تداوم رشد 
قیمت ارز در بازار به واسطه نبود چشم انداز روشن 
آتــی، پابرجایی تحریمها، کاهــش بهای نفت در 

بازارهای جهانی و ماندگاری مشــکلات در نقل و 
انتقالات پول ایران از جملــه عوامل تاثیرگذار بر 
بازار است و همین امر سبب شــده که روند رو به 

رشد قیمت ارز قابل مهار نباشد.

وضعیت ذخایر ارزی ایران
اگر درباره وضعیت ذخایر ارزی از رییس کل بانک 
مرکزی سئوال شــود، می گوید که شرایط ارزی 
ایران بسیار مناســب بوده و ایران مشکلی از این 
بابت ندارد. وی صراحتــا در نهمین روز آذر اعلام 
کــرد: پیش بینی می کنیم وضعیــت مطلوبی در 
تامین منابع ارزی در ماه های آینده داشته باشیم.

او در اوخر اردیبهشت نیز این نکته را اعلام کرد که 
ذخایر اســکناس ارزی بانک مرکزی به بیشترین 
اندازه در تاریخ کشــور رسیده اســت و با وزارت 
صمت جلســات متعددی داریم. باتوجه به بهبود 
وضعیت منابع ارزی کشــور ثبت سفارش ها نیز 

بیشتر شده است.
رییس کل بانک مرکــزی گفت: درآمدهای ارزی 
کشور زیاد شــده و درحال وصول است. از سوی 
دیگر احســان خاندوزی نیز تاکید کرده که بانک 
مرکزی ابزار لازم برای مهــار قیمت دلار را دارد و 
رییس کل بانک مرکزی وعده داده است به زودی 

بازار ارز مهار خواهد شد.
این اعلام از سوی وزیر امور اقتصادی و دارایی در 

آبان ماه صورت گرفت.

بازار به کدام سو می رود؟
کارشناســان معتقدند نرخ تورم عامل رشد بهای 
ارز اســت و ادامه این روند بار دیگر سبب می شود 
به واسطه رشــد قیمت ارز، نرخ تورم دستخوش 

افزایش شود.
میثم رادپور، کارشناس مسائل مالی معتقد است 
تورم موضوعی است تعیین کننده و مهم که بدون 
شــک بازار ارز را تحت تاثیر قرار می دهد و جهت 
کلی بازار را مشــخص  می کند. اخیرا در کشور به 
رکوردهای بی ســابقه ای از تورم رســیده ایم و به 
طور متوالــی تورم های بــالای ۴۰ و ۵۰ درصد را 

تجربه  می کنیم.

وی معتقد است دلیل رشد بهای ارز این است که 
ایــران درآمدهای ارزی کافی ندارد و مشــکلات 

کنونی درآمدهای ارزی را نشانه رفته است.
از ســوی دیگر مرتضی افقه نیز می گوید: نرخ ارز 
نقش بســزایی در ثبات اقتصادی کشــور دارد و 
امکان توسعه اقتصادی، بدون ثبات نرخ ارز وجود 

ندارد.
عضو هیات علمی دانشگاه شــهید چمران اهواز 
با بیان اینکه هــر عامل و اتفاقی که باعث شــود 
درآمدهای ارزی کشــور دچار مشــکل شــود 
مســتقیما بر ثبات اقتصادی کشــور تاثیرگذار 
اســت، تصریح کــرد: از ابتدای انقلاب، کشــور 
تحریم شده بود اما این تحریم ها محدود بوده اند. 
با تشدید تحریم ها از سال ۱۳۹۷ اغلب متغیرهای 
اقتصادی کشور تحت تاثیر تغییرات گاه و بی گاه 
نرخ ارز بی ثبات شــدند و این مساله باعث شد که 
ســرمایه گذار نتواند بازار ارز را پیش بینی کند و 
ریســک ســرمایه گذاری بالا رفــت و تمایل به 

سرمایه گذاری کمتر شد.

شکست سیاست مهار بازار
به این ترتیب حتی پول پاشــی نیز نتوانسته است 
موقعیت بازار را دســتخوش تغییر کند . در عین 
حال باید توجه داشــت که ارزهای بلوکه شــده 
ایران نیز هنوز آزاد نشده است و قول های متعدد 
در خصوص آزادســازی پول های یــاران در کره 
نیز به حقیقت نپیوســته اســت. به نظر می رسد 
سیاســت بانک مرکزی در خصوص تخصیص ارز 
به متقاضیان و افزایش امکان دسترســی به ارز از 
سوی برخی گروه ها و ... در کنار فروش اوراق سکه 
و اوراق ارزی هنوز نتوانســته اســت عاملی برای 
مهار قیمت باشد. متقاضیان طبق اعلام در صورت 
خرید اوراق ارزی می توانند معادل چهار هزار دلار 
و در صورت خرید اوراق ســکه می توانند تا معادل 
صد ســکه خریداری کنند و از مالیات نیز معاف 
خواهند بود اما به نظر می رســد وعده ها فعلا در 
حد همان وعده باقی مانده اســت. در این شرایط 
دلار از ۳۷ هزار تومان و ســکه از مرز ۱۸ میلیون 

تومان در هر قطعه عبور کرده است.

مسکن

در دیــدار معــاون وزیــر راه و 
شهرســازی با معاون توســعه، 
کارآفرینــی و اشــتغال وزارت 
تعاون و مشــارکت های مردمی 
و تســهیلات زیرمجموعه ستاد 
ملــی بازآفرینی شــهری مورد 
توافق قــرار گرفت.محمد آئینی 
معــاون وزیر راه و شهرســازی و 
مدیرعامــل شــرکت بازآفرینی 
شــهری ایران با کریمی بیرانوند 
معــاون توســعه، کارآفرینی و 
اشــتغال وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی دیدار و گفتگو کرد. در 
این دیدار، فعال ســازی کارگروه 
تخصصــی »ارتقــای اقتصادی 
و  مردمــی  مشــارکت های  و 
تســهیلات« زیر مجموعه ستاد 
ملــی بازآفرینی شــهری پایدار 

مطرح و مورد توافق گرفت.
این جلسه به منظور فعال سازی 
اقتصادی  »ارتقــای  کارگــروه 
مردمــی  مشــارکت های  و 
مجموعــه  از  تســهیلات«  و 
ســتاد  ذیــل  کارگروه هــای 
بازآفرینی شــهری پایدار و ایجاد 
زمینه هــای همــکاری جهــت 
اســتفاده از جز پنج مــاده هفت 
»قانون ســاماندهی و حمایت از 
مشــاغل خانگی« با اســتفاده از 
ظرفیت ستاد مســتقر در وزارت 

رفــاه  و  کار  تعــاون 
اجتماعی برگزار شد.

محمد آئینــی هدف از 
برگزاری این جلســه را 
تدوین ســاز و کارهای 
لازم به منظور بســط و 
تسهیلات،  گســترش 

فرصت های شغلی، آموزش های 
مهارتی و فنــی و حرفــه ای در 
محدوده هــا و محــلات هــدف 
بافت هــای ناکارآمــد شــهری 
برشــمرد و گفت: بحث اشتغال 
یکــی از مهمترین مســائل در 
ســکونتگاه های غیررســمی به 
شمار می رود و در برنامه ریزی ها 
به ســمتی می رویم کــه حتی 
طراحــی ســاختمان ها نیــز با 
محوریت ایجاد فضای مناســب 
برای مشاغل خانگی انجام شود، 
در بســته تشــویقی نیز ارائه دو 
طبقه تراکم تشویقی مشروط بر 
این است که طرح آن ها از کسب 
و کارهای خانگــی حمایت کند. 
بنابرایــن فعال کــردن کارگروه 
تخصصــی »ارتقــای اقتصادی 
و  مردمــی  مشــارکت های  و 
اقدامی  مهم ترین  تســهیلات« 
اســت که وزارت تعــاون، کار و 
رفاه اجتماعــی در این خصوص 

می تواند انجام دهد.

آئینــی بــا اشــاره به 
ایــن کــه ۵۳ درصد 
مســکونی  واحدهای 
ســکونتگاه های  در 
ناپایدارند،  غیررسمی 
گفت: ایــن محلات به 
لحــاظ خدماتــی کم 
برخوردار محسوب می شوند و با 
مشکلات متعددی در حوزه های 
مختلــف به خصوص معیشــت، 
بهداشــت و اشــتغال مواجه اند. 
او خواســتار این شــد که وزارت 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی 
در ســرفصل های بودجــه این 
وزارتخانه اعتبار جداگانه ای برای 
ایجاد اشــتغال در محلات هدف 
بازآفرینی شــهری تعریف کند.

در این جلســه حبیب خراسانی 
معاون ســاماندهی و بازآفرینی 
شــهری شــرکت نیز خطاب به 
کریمی بیرانوند با اشاره به این که 
از شما انتظار نگاه مکان محوری 
به ســکونتگاه های غیررسمی را 
داریم، تصریح کرد: نبود اشتغال 
مهمترین مشکلی است که باعث 
مهاجرت از روســتاها و شهرهای 
کوچک به ســمت کلانشــهرها 
می شــود و متأســفانه در حوزه 
سیاستگذاری های کلان و بخشی 
این موضوع مورد توجه جدی قرار 

نگرفته که نیازمنــد برنامه ریزی 
است.او با اشــاره به جز پنج ماده 
هفــت »قانــون ســاماندهی و 
حمایت از مشاغل خانگی« اظهار 
کرد: بر اســاس این بنــد دولت 
می تواند بنا به پیشــنهاد ســتاد 
نسبت به تعیین ضوابط حمایتی 
در زمینه های مالیات، تأمین وام 
قرض الحسنه اشتغال، حق بیمه 
خویش فرمــا، تعرفه مصرف آب، 
برق و سوخت مصرفی، ظرف سه 
ماه از تصویب این قانــون، اقدام 
و اعتبــار مورد نیــاز را در بودجه 
سنواتی محاسبه و لحاظ کند، ما 
مکان ها و محدوده های هدف را بر 
روی نقشــه جغرافیایی و در یک 
ســامانه در اختیار وزارت تعاون 
قرار می دهیم و انتظار این اســت 
که در بودجه سنواتی سهمی هم 
برای اشتغال در این سکونتگاه ها 

در نظر گرفته شود.
خراســانی با اشــاره بــه این که 
تاکنــون در قالب ایــن کارگروه 
جلســات بســیاری در وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار 
کرده ایم، تصریح کرد: پیشــنهاد 
دیگر شــرکت این است که سهم 
ســکونتگاه های غیررســمی از 
تسهیلات اشــتغالزایی صندوق 

کارآفرینی امید مشخص شود.

افزایش مشارکت های مردمی و تسهیلات برای ساخت و سازها

مرکزی

مسکن

اقتصاد


